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روزنامه صبح ایران
سخنگوی دولت با بیان این که آمریکایی ها و رژیم صهیونیستی 
هنوز شناخت عمیقی از جامعه ایران ندارند، گفت: مردم مانند تمام 
این چهل سال انقلاب، خواب پریشان آنها را آشفته و توطئه هایشان 
را نقش بر آب کردند.  علی ربیعی بعد از ظهر دوشنبه در حاشیه 
حضور در راه پیمایی مردم تهران بر علیه آشوب و نا امنی، حوادث 
هفته گذشته را تلخ، سخت و ناگوار عنوان کرد و اظهار داشت: این 
حوادث نیاز به »تبیین علّی« دارد، بخشی از مردم نارضایتی عمومی

سخنگوی سپاه پاسداران گفت: متاسفانه از جناح های مختلف 
داخلی به تور شبکه آمدنیوز افتاده اند که همه شناسایی شده و به 
مرور اعلام خواهد شد.  سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان شریف 
درباره آخرین وضعیت پرونده "روح الله زم "گفت: بخش عمده ای از 
ارتباطات او کشف شده و با عرض معذرت باید بگویم از طیف های 
آنها برای  از  او واقع شده بودند. بعضی  مختلف در تور رسانه ای 
فضاسازی علیه جریانات داخلی علیه هم بوده که به ایشان گزارشاتی

سخنگوی دولت:

 مردم خواب پریشان آمریکایی ها را 
آشفته کردند

سخنگوی سپاه اعلام کرد

طیف های مختلف داخلی در تور آمدنیوز 
افتاده اند 

2 2

جهانگیری در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی:

 صادرات مهمترین پیشران 
اقتصاد کشور است

رئیس قوه قضائیه تاکید کرد

تعیین تکلیف فوری 
بازداشتی ها

2

2

2

رئیس قوه قضائیه با اشاره به حوادث اخیر در کشور، ضمن قدردانی از مسئولان قضایی بابت سرکشی بازداشتگاه 
ها، بر تعیین تکلیف فوری بازداشتیها و پیگیری مستمر وضعیت آنها تاکید کرد و گفت: طبعا با کسانی که در این 
حوادث، تقصیر کمتری دارند باید برخورد متناسب صورت گیرد و کسانی هم که دست به ایجاد ناامنی و اغتشاش زده 
اند باید پرونده شان در اختیار دادگاه قرار گیرد تا به جرم آنان به صورت قاطعانه و بر اساس حق و عدل رسیدگی شود. 

معاون اول رییس جمهوری صادرات را مهمترین پیشران 
از  یکی  به حق  و گفت: صادرات  دانست  اقتصاد کشور 
مهمترین پیشران های اقتصادی است و توسعه صادرات 
غیرنفتی با رونق بخش های مختلف تولید و اشتغالزایی در 

کشور همراه خواهد بود.  اسحاق جهانگیری روز دوشنبه 
در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی که به ریاست 
وی برگزار شد، از کشورهای همسایه به عنوان مهمترین 

بازار صادرات غیرنفتی کشور نام برد و گفت: بازار واردات

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

حبس بدهکاران مهریه ممنوع شد
2
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سعید جلیلی:

 قیمت قبلی بنزین زمینه ساز قاچاق بود

توصیه های اکبر ترکان به جریان های سیاسی هم سو :

بیش از گذشته دولت را همراهی کنید

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

انسجام همه دستگاه ها برای کاهش فشار معیشتی
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مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: سالانه به صورت متوسط ۱۰ هزار عنوان کتاب 
در این استان مجوز چاپ دریافت و منتشر می شود.  سید موسی حسینی کاشانی روز دوشنبه 
درهشتمین جشنواره صنعت چاپ قم درتالار مرکزی شهر بیان کرد: بیش از ۳ هزار تن در قم در 
زمینه چاپ فعالیت می کنند، و سالانه شاهد بیش از ۱۰ میلیون تیراژ کتاب دراین استان هستیم. 
وی ظرفیت قم در چاپ کتاب های مذهبی را مورد توجه قرار داد و تاکید کرد: بیش از ۵۰ درصد از 
کتب مذهبی دراستان قم چاپ می شود. وی گفت: بیش از ۲۷۰ دستگاه با ظرفیت یکهزار ورق 
در صنعت چاپ فعال است که نشان از توان بالای قم در این عرصه می باشد. کاشانی تصریح کرد: 

صنعت چاپ قم ظرفیت بزرگی برای حرکت در مسیر ترقی و پیشرفت های مورد انتظار را دارد.
وی ادامه داد: در صورتی که از این صنعت درقم حمایت لازم صورت گیرد، آورده و ارزش افزوده 
قابل توجهی را برای استان به بار خواهد آورد. وی بیان کرد: قم جایگاه ویژه ای در صنعت چاپ دارد

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

سالانه ۱۰ هزار عنوان کتاب درقم چاپ می شود
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دیدید ظرف 48 ساعت چگونه بساط یک فتنه جهانی جمع شد 

مسئولان کمربندها را محکم ببندند و مشکلات مردم را حل کنند

سردار سلامی در تجمع »دفاع از اقتدار و امنیت« درتهران:

جناب آقای مرتضی حیدری
فرماندارمحترم  قم

به نهایت تاسف و تاثر درگذشت پدر گرامیتان مرحوم 
مغفور شادروان ابوالشهید حاج امین اله حیدری را به شما 

وسایر وابستگان تسلیت عرض نموده و برای آن مرحوم 
از درگاه ایزد متعال علو درجات اخروی و برای بازماندگان 

صبر و اجر مسئلت داریم.

حسین عبداللهی- روح الله کرمانی

شهردار قم در پیامی فرا رسیدن سالروز تشکیل بسیج مستضعفان و هفته بسیج 
را گرامی داشت.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم در آستانه فرا رسیدن پنجم آذر ماه 
سالروز صدور فرمان بنیان گذار کبیر انقلاب اسلامی، حضرت امام خمینی)ره( در 
تشکیل بسیج مستضعفان، ضمن گرامیداشت یاد و نام شهدای والامقام بسیج، 

سالروز تشکیل این شجره طیبه را تبریک گفت.
متن پیام شهردار قم به این شرح است:

بسمه تعالی
بسیج، سپرحمایتی مستحکمی برای حفظ منافع ملی وسلاحی توانمند در 

مقابله با تهدیدات دشمن است.
پنجم آذر ،یادآور تشک،یل مردمی تر،ین نهاد ارزشی برخاسته از بطن جامعه 
در نظام مقدس جمهوری اسلام،ی ا،یران است و این اتفاق مبارک، نقطه عطفی 
ماندگار در نقشه راه انقلاب محسوب می گردد که امام راحل به عنوان معلم تاریخ 
معاصر و معمار کبیر انقلاب؛ این میراث ارزشمند را برای تبیین عمل در سایه 
اخلاص، بازشناسی دقیق توانمندی ها واتکا به خودباوری  و سرمشق و الگویی 
برای نهضت های آزادی بخش به ودیعه گذاشت که نشانه ی عمق و ژرفای دیدگاه 
راهبردی معظم له، آینده نگاری و تلاشی نظام مند برای بازفهمی و بازساخت 
است. سریال تهدیدات دشمن پایانی ندارد و شناسایی راهبردهای آسیب پذیر 
و نحوه مقابله با آن ها از توانمندی های این نهاد مردمی است و می توان ازآن به 
عنوان سپرحمایتی مستحکمی برای حفظ منافع ملی و دفاع ازامنیت وسلاحی 
توانمند در مقابله با تهدیدات دشمن نام برد. آمایش ظرفیت های مردمی با تجمیع 
نظام مند نیروها در قالب بسیج تبلور یافت و ولایت محوری  به عنوان تضمین 
کننده استمرارموفقیت های بسیج در عرصه های مختلف پیوست باورشان گردید و 
با بهره گیری از اندیشه ها و هدایت های حکیمانه مقام معظم رهبری حضرت آیت 
الله العظمی امام خامنه ای)دام مجده العالی( رشد و نمو ،یافت؛ بگونه ای که تار،یخ 
پرحماسه انقلاب اسلام،ی سرشار از صحنه های حماسی دفاعی و سازندگی این 

شجره طیبه است که سرنوشت کشور را متحول ساخت و توانست با نقش آفرینی 
صحیح در برش های مختلف زمانی انقلاب واتکا به ایمان، خودباوری واعتماد به 
توانمندی جوانان؛ از تهدیداتی همانند جنگ سخت، جنگ نرم، تهاجم فرهنگی 
وتحریم ها فرصت ساخته و دشمن را در فهم متحیر ساخته و در توطئه ناکام 
گذارد. بسیج تشکیل گروه های جهادی در محرومیت زدایی و مدیریت نقش های 
اجتماعی و ایجاد حلقه های بصیرتی در فرهنگ سازی، تحولات بنیادینی رابه 
یادگاربگذارد و با پرچمداری در تحقق بیانیه گام دوم انقلاب همچنان در عمل 
به منویات مقام عظمای ولایت پیشگام باشد. برآیند مقایسه تطبیقی عملکرد 
بسیج در گذر زمان، نشانه بالندگی و تحول است و این اند،یشه والا و مکتب پو،یا، 
ارزش و ما،یه افتخار برای جامعه اسلام،ی محسوب می گردد و الگویی موفق 
برای نظام مندسازی تشکل های مردمی داخلی و نهضت های آزادی بخش جهان 
است. بی شک اخلاص و ولایت مداری بسیج برتوانمندی هایش سایه انداخته و 
شاخص های موفقیتش، هیچ محدودیتی را برنمی تابد و منظومه فکری بسیج 
منحصر به دفاع نیست بلکه در تولید علم و خلق ایده های نوین نیز فعال است و 
اگر این فرهنگ مقاومت، مجاهدت و بالنده الگو و پیوست خدمت سایر دستگاه ها 
وسازمان ها گردد؛ شاهد تحولات عظیمی دراجرایی سازی فرامین مقام معظم 
رهبری و تحقق رونق تولید برای نیل به توسعه پایدار خواهیم بود. اینجانب از 
جوار بارگاه نورانی حضرت فاطمه معصومه)سلام الله علیها( ضمن پاسداشت 
هفته بس،یج و سالروز تشکیل این شجره طیبه به فرمان بنیان گذار کبیر انقلاب 
اسلامی حضرت امام خمینی)رحمت الله علیه(، ا،ین مناسبت بزرگ را به همه 
بس،یج،یان دلاورمیهن اسلامی این سربازان امام زمان )عجل الله تعالی فرجه 
الشریف ( تبریک گفته و یاد و خاطره شهدای والامقام، جانبازان سرافراز، ایثارگران 
صبورو آزادگان سربلند این عرصه را گرامی داشته و از درگاه خداوند متعال عزت، 

اقتدار و سربلندی ا،یران اسلامی را مسالت دارم.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد-شهردار قم
چهارم آذر ماه ۱۳۹۸

پیام شهردار قم به مناسبت سالروز تشکیل بسیج مستضعفان

عکس/شهاب  قیومی

دشمن از خط قرمزهای ما 
عبور کند نابود می شود
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اخبار

ضرورت تضمین 
آزادی های گروهی 

نادیده انگاشتن هر کدام از حق های شهروندی به تنهایی 
برای درست کردن موجی از نارضایتی ها کفایت می کند، اما 

مهمترین حق شهروندی که تضییع آن به غلیان هیجان های اجتماعی می انجامد، حق بر 
کرامت انسانی است. غم نان و برخی از مشکلات و نابسامانی ها را ممکن است تحمل کرد، 
اما تحمل تحقیر و دیده نشدن امری ناممکن است. تصمیم گیری درباره حقوق و تکالیف 
مردم بدون اطلاع قبلی و شفاف سازی لازم یعنی نادیده گرفتن شان و جایگاه آنها و ایجاد 

شبهه رعیت پنداری آنها. 
ساده انگاری است اگر شعارهای ساختارشکنانه و رفتارهای خشن و ویرانگر امروز را به 
غم نان و گرانی بنزین نسبت بدهیم و با بازیچه خواندن و عامل بیگانه نامیدن معترضین 
و آشوبگران به ساده سازی های همیشگی روی آوریم و منشاء همه این معضلات را هم 
در دولتی بجوییم که اتفاقا دارای مشروعیت دموکراتیک و پایگاه رای بالاست. دولتی که 
نه تنها در ساختن ویرانه اقتصادی موجود و دشمن تراشی برای کشور نقشی نداشته، بلکه 
افتان و خیزان در بهبود وضعیت بغرنج کنونی کوشیده است. دولتی که قدرت اصلاح و 
جراحی ساختارهای معیوب اقتصادی-سیاسی را هم ندارد. عموم روسای جمهور و دولت 
ها در چهل سال گذشته فاقد توانمندی لازم برای انجام اصلاحات جدی در عرصه های 

مختلف بوده اند. 
مواردی مانند تورم، گرانی یا تحریک بیگانه ها بهانه های لازم را برای آغاز حرکت های 
اجتماعی مهیا می کند، اما عمق نفرت هایی که در برخی از رفتارها و شعارهای معترضین 
مشاهده می شود، ربط بنیادینی به مسائل اقتصادی ندارد. این شکاف های آکنده از کینه 
و نفرت متقابل و متراکم حاکی از کاستی های ساختاری است که امروز هم برای جبران آنها 
دیر شده است. همانطور که از سال ها پیش تذکار و انذار می دهیم، مقاومت در برابر اصلاح 
ساختاری و بهبود فرآیندهای حکمرانی روزبه روز بر حجم نارضایتی ها خواهد افزود و آن 

شکاف وحشت را بزرگ و بزرگتر خواهد کرد. 
تقلیل نارضایتی های اخیر به صرف فقر، گرانی بنزین و بیکاری خطای بزرگی است که 
مانع از یافتن راهکار درست برای درمان اساسی ابربحران های ایران می شود. یافتن ریشه 
های این کینه های انباشته شده که در شعارهای مرگبار و رفتارهای آکنده از خشونت ظاهر 
می شود، دشوار نیست. خشونت نشانه ناامیدی است، ناامیدی از امکان مفاهمه،  ناامیدی 
از امکان گفتگوی آزاد و سازنده، ناامیدی از صندوق های رای، ناامیدی از امکان بهتر شدن 
وضعیت زندگی، ناامیدی از اصلاح تدریجی امور ،  ناامیدی از آینده،  ناامیدی از عدالت، 
ناامیدی از حقوق و آزادی ها، ناامیدی از قانونمداری، ناامیدی از اصلاح طلب و اصول 
گرا،  ناامیدی از دولت و دیگر نهادهای حکومتی، ناامیدی از امکان دادخواهی، ناامیدی از 

امتیازهایی که می شود از طریق مسالمت آمیز به دست آورد. 
اگر  گوش شنوایی در ساختار مدیریتی کشور وجود داشت، می توانست حرمت اسلام، 
انقلاب، قانون اساسی و نظام را حفظ کند. اما دریغ و درد که هرکس به سخن ناصحان 
گوش ندهد، بدو آن رسد که به باخه رسید. در اینکه دشمنان و بدخواهان ایران مترصد وارد 
کردن ضربه به ایران هستند تردیدی نیست، اما بی شک، مدیریت ناصحیح امور است که 

چنین فرصتی را به آنها می دهد. 
نکته دیگر اینکه جنبش های ساختارشکن و شورش های مخرب تنها در جایی امکان 
رشد می یابند، که تصلّب ساختاری ایجاد شده، امکان اعمال آزادی های فردی و گروهی 
)تظاهرات، تجمعات، تشکل ها( از بین رفته و در برابر کمترین اصلاح نیز مقاومت می کند. 
سال هاست که دلسوزان دین و میهن و نظام درباره  اصلاح روش های منسوخ مدیریتی 

هشدار می دهند اما دریغ از ذره ای انعطاف و بازاندیشی.
در پایان این یادداشت کوتاه نمی توانم این نکته را ناگفته بگذارم که هموطن عزیز و 
دلسوخته من، آزادی فردی و گروهی)مانند تظاهرات، تجمع، تحزب( حق من و شماست، 
اما یادمان نرود که اگر این آزادی ها را به قاعده و به صورت مسالمت آمیز اعمال کنیم، فواید 

آن بیشتر عاید شما و کشور خواهد شد.
بهره گرفتن از آزادی های گروهی حق هر شهروندی است، اما تخریب اموال عمومی و 
فروپاشاندن نظم عمومی عمل قابل دفاعی نیست. می دانم که از ناکارآمدی ها، گرانی 
ها، فسادهای رنگارنگ، دروغ ها و تزویرها و چرخه فساد، بی اعتباری و ناکارآمدی به تنگ 
آمده اید، اما هیچ راهی عقلانی تر از پیگیری مسالمت آمیز مطالبات نیست. چگونه می 
توان کسی را که خشونت می ورزد و اموال عمومی را نابود می کند، دوستدار ملت نامید؟ 
مضحک است که برخی از کوچیدگان برج عاج نشین و هموطنان مهاجر علنا به ترویج 
و تجویز خشونت و ویرانگری می پردازند و این کار را پاسخی به غارت بیت المال توسط 

مفسدین می دانند.
هموطن عزیز، درست است که مهاجرت حق شماها نبوده و نیست، اما شما هم اخلاقا 
مجاز به تحریک جوانان عاصی به بروز رفتارهای خشونت بار نیستید. ظاهرا فراموش کرده 
اید که خود قربانی موقعیت های خشن هستید و یادتان رفته است که خشونت خشونت 

به بار می آورد.
باور کنید هر راهی جز گسترش صلح آمیز قلمرو آزادی ها، تعمیق مدارا و مهربانی و  
اصلاح تدریجی امور ویرانگر خواهد بود و آینده ای را رقم خواهد زد که سیاهی در آن موج 
می زند. به عنوان مثال، توجه کنید که چطور ممکن است شعار مبارزه با استبداد سر داد، 
اما خواهان بازگشت یکی از مستبدترین حکومت های تاریخ ایران، یعنی حکومت منحوس 

پهلوی شد. 
ضمنا فراموش نکنیم که ایران فعلی توسط گرگ های آدمی خواری چون عربستان و گروه 
های قرون وسطایی دیگر محاصره شده است و تضعیف اقتدار مرکزی طمع آنها را برای 

اجرای پروژه سوریه ای کردن کشور بیشتر می کند.
مدیران سیاسی-امنیتی-انتظامی کشور هم اگر در جستجوی راهکارند بهتر است، با 
تدبیر و هوشمندی بسترهای خردمندانه را برای اعمال این آزادی ها فراهم آورند. در این 
زمینه، تدوین لایحه جامع ساماندهی آزادی های گروهی)تظاهرات، تجمعات و..( می تواند 

مورد توجه مسوولین امر قرار گیرد.
در پایان، تنها راه برون رفت از بحران ها و ابربحران های موجود در کشور را اجرای قانون 
اساسی و منشور حقوق شهروندی و کوشش برای بازسازی ساختمان شدیدا آسیب دیده 
قانون اساسی می دانم. این روزها کمتر حقوقدانی شهامت دارد از برتر بودن قانون اساسی 

در سلسله مراتب قوانین سخن بگوید.
اگر خود دولت و دیگر نهادهای سیاسی و اداری بدون هیچ استثنایی به اجرای مصوبه 
۱۷۸ شورای عالی اداری پیرامون حقوق شهروندی در اداره گردن بنهند، به تدریج ریشه 

بسیاری از ناکارآمدی ها و نارضایتی ها خواهد خشکید. 

مردم تهران چهارم آذر باز حماسه آفریدند

اجتماع تهرانی ها در حمایت از اقتدار و امنیت 

مردم تهران روز - ۴ آذر- با شرکت در راهپیمایی حمایت از ولایت که با حضور اقشار مختلف 
مردم در میدان انقلاب برگزار شد، ضمن محکوم کردن اقدام و فرصت طلبی اغتشاشگران 

در به آشوب کشیدن برخی شهرها و تخریب اموال عمومی، بار دیگر حماسه آفریدند. 
مردم بصیر تهران در محکومیت اغتشاشگرانی که به بهانه افزایش قیمت بنزین اموال 
عمومی را تخریب کردند،  راهپیمایی خود را در چهار مسیر میدان های فردوسی، حر، 
آزادی و خیابان کارگر شمالی آغاز کردند و در میدان انقلاب اجتماع عظیمی را شکل دادند.
راهپیمایی کنندگان با شعارهایی همچون حمایت از رهبری عزت است، دشمنی رهبر 
ذلت است،   مرگ بر آمریکا،   الله اکبر، حمایت خود را از اقتدار و امنیت کشور اعلام کردند. 
مردم حاضر در این راهپیمایی دست نوشته هایی به دست دارند که نوشته شده است" "ما 
آمریکا را زیر پا می گذاریم ، ما همه باهم هستیم پیرو رهبر هستیم، مرگ بر آمریکا، مرگ بر 
اسرائیل و مرگ بر آل سعود". در یکی از دست نوشته ها هم آمده است : مسئولان ذوق 
نکنند به عشق رهبر آمدیم. برخی از مردم کفن پوش هستند، برخی نیز تمثال مقام معظم 
رهبری را بر دست دارند و جمعیت زیادی نیز پرچم سه رنگ جمهوری اسلامی ایران را 

برافراشته اند.
نظام مقدس  و  انقلاب  از رهبر معظم  را  قاطع خود  دیروز حمایت  اجتماع کنندگان 
جمهوری اسلامی اعلام و خشم و انزجار خود را از اقدامات آشوبگران در آسیب رساندن 
به اموال عمومی فریاد زدند.تعدادی از مسئولان کشور از جمله آیت الله جنتی ، فرمانده 
ارتش ، فرمانده سپاه ،سخنگوی دولت ، محمدرضا عارف ، پرویز فتاح و محسن رضایی و 
امیر دریادار حبیب الله سیاری و غلامعلی حداد عادل وغیره در این مراسم حضورداشتند. 
شرکت کنندگان در تجمع بزرگ مردمی در لبیک به رهبر معظم انقلاب اسلامی )مدظله 
العالی( و حمایت از اقتدار و امنیت کشور، با قرائت قطعنامه ای مواضع خود را در ۶ بند اعلام 
کردند. پیش از این نیز شهروندان شهرستان های استان تهران در راهپیمایی هایی جداگانه، 

اقدامات آشوب طلبان در پی افزایش قیمت بنزین را محکوم کردند.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

نشست  کمیسیون مشترک برجام ۱۵ آذر 
برگزار می شود

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: احتمالا ششم دسامبر )۱۵آذر( نشست کمیسیون 
مشترک برجام در سطح معاونان در وین برگزار می شود و آخرین تحولات مربوط به اجرای 
برجام در این نشست بحث خواهد شد.  »سید عباس موسوی« صبح دیروز در نشست 
خبری با اصحاب رسانه، سخنگوی دستگاه دیپلماسی یادآور شد: اقدامات ایران برای 
توازن بخشی به تکالیفش از سوی آنها مطرح و اقدامات آنها در انجام تعهداتشان بررسی 
می شود.  سخنگوی دستگاه دیپلماسی با گرامی داشت هفته بسیج و روز مجلس، اظهار 
داشت:هم دولت و هم وزارت امور خارجه همیشه تعامل خوب و سازنده ای با مجلس داشته 
است و کمتر وزیر امور خارجه ای بوده است که چون ظریف به مجلس پاسخگو باشد. وی در 

صحن ها و کمیسیون ها حضور داشته و به سوالات نمایندگان پاسخ داده است.  
 قانون اساسی ایران اعتراض را حق مردم می داند

وی با اشاره به اتفاقات ناخوشایند در کشور، اظهار داشت: ناخوشایندتر از این مساله 
مداخلات کشورهای بیگانه بود که آن را محکوم کردیم؛ زیرا ایران اعتراض را حق مردم می داند 
و در قانون اساسی به این مساله تصریح شده است. ما اعتراضات مسالمت آمیز را به رسمیت 
می شناسیم. در سال های گذشته اتفاقات مشابهی رخ داد که مردم اعتراض داشتند و آن را 
بیان کردند.   رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه با بیان اینکه حساب 
اغتشاشگران و سواستفاده کنندگان از بستر اعتراضات جدا است، تصریح کرد: حساب 
گروه هایی که مسلحانه وارد این عرصه شدند، جدا است. بیشتر کشورها دانسته وارد شده که 
باید مسئولیت این مساله را بپذیرند. گروه های تروریستی در جریان این اغتشاشات اقداماتی 
انجام دادند که نهادهای قضایی و امنیتی در حال بررسی آن هستند.   موسوی ادامه داد: 
تعجب می کنم برخی از کشورها که سطح سیاست خارجی شان مانند وزیر و سخنگوی آنها 
اینقدر نازل شده است که بخواهند از اغتشاش و آتش سوزی برایشان فیلم و عکس بفرستند. 

توصیه می کنیم راهپیمایی این روزها به ویژه امروز را نگاه کنند.
آژانس بی طرفی خود را حفظ کند

سخنگوی وزارت امور خارجه درخصوص لغو معافیت های هسته ای فردو توسط آمریکا و 
همکاری های ایران و آژانس ابراز داشت: ما مقامات آمریکایی را در جایگاهی نمی دانیم که 
درخصوص تعهدات ایران در برجام سخن بگویند. آنها از برجام خارج شده اند و نمی توانند 
اظهارنظری کنند اما همکاری های ایران و آژنس باقی است. گزارشات متعدد آژانس هم نشان 
از عمق همکاری است. موسوی افزود: امیدواریم در دوره مدیرکل جدید آژانس این همکاری 

ادامه یابد و آژانس فارغ از فشارها از سوگیری دور باشد و بی طرفی خود را حفظ کند.
جیسون رضاییان متهم امنیتی بوده است

وی درباره حکم دادگاه آمریکایی مبتنی بر غرامت ۱۸۰ میلیون دلاری از ایران به نفع 
جیسون رضائیان تصریح کرد: جیسون رضائیان براساس اسناد و شواهد و البته اعترافات 
ایشان که در محیط باز و آزاد انجام شده، متهم امنیتی بوده است. ایران هم وقتی ایشان به 
اشد مجازت محکوم شده بود، حکمش را به حبس تقلیل داد و بعد از مدتی براساس مصوبه 
شورای عالی امنیت ملی عفو و آزاد شد. رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت 
امور خارجه اضافه کرد: اینکه ایشان بعدا در آمریکا شکایت کند و دادگاه های آمریکایی با 
دست باز این حکم بدهد، از سوی ما مردود است.  موسوی با بیان اینکه ایران با روی باز با 
رضاییان برخورد کرده است، گفت: اینکه ایشان این درخواست را داده، از عجیب روزگار 
است. ما به محاکم قضایی آمریکایی توصیه می کنیم مواظب باشند که در چه وادی  گام 
برمی دارند و اگر قرار به صدور حکم و دست و دلبازی باشد، ما هم می توانیم این کار را انجام 
دهیم. موسوی درباره پرداخته شدن جرایم علیه ایران از اموال کشورمان خاطرنشان کرد: 
اموال ایران آنجا است و آنها غیرقانونی این اموال را نگه می دارند و روزی این اموال باید به 
ملت ایران بازگردد. ما در چند مورد موفق بوده ایم و توانسته ایم این اموال را برگردانیم. قطعا 

اموال بلوکه شده ایران توسط آمریکا روزی از حلقوم شان بیرون خواهیم کشید.
 

سعید جلیلی:

 قیمت قبلی بنزین زمینه ساز قاچاق بود
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: قیمت قبلی بنزین منجر به قاچاق بخشی از 
آن می شد، عده ای با ارزان ترین قیمت از آن استفاده می کردند و هر روز یارانه میلیاردی به 
جیب می زدند و در مقابل افراد زیادی هم خودرویی نداشتند، از این رو باید تدبیری اتخاذ 
می شد تا یارانه این افراد از بابت بنزین به قشر ضعیف برسد.   سعید جلیلی روز دوشنبه 
در نشست اعضای هیات های اندیشه ورز بسیج در تبریز افزود: یکی از بحث های مهم 
اخیر سهمیه بندی بنزین بود که بدین منظور باید یک نیروی انقلاب این موضوع را بداند 
و صورت مسئله و پاسخ مسئله را تشریح کند تا یک رفتار صحیح نشان دهد. جلیلی با 
بیان این که اگر صورت مسئله را به خوبی درک کنیم به طور قطع تحلیل روشن تر می شود، 
افزود: در ۲ سال گذشته که بیشترین فشارها بر کشور بود و دشمن نیز در اعمال آن ابایی 
نداشت، طبیعی است که بر مردم فشارهایی وارد شد، ولی نکات قابل توجه انقلاب در 
این بود که از وقتی دشمن فشار حداکثری را اعمال کرد، مردم با هوشیاری عمل کرده 
و اجازه سوءاستفاده را نداند.  وی با بیان این که اگر مردم فشارها را تحمل کردند، وظیفه 
مسوولان نیز کاستن این فشارهاست، اظهار کرد: همراهی و همگامی مردم باید حفظ 
شود، از این رو یکی از کارها در این شرایط این است که اگر یک مصرف غلط در بخشی 
می بینیم باید برای آن راهکاری اندیشید. عضو شورای عالی امنیت ملی با اشاره به تولید 
روزانه ۱۱۰ میلیون لیتر تولید بنزین در کشور، آن را افتخار بزرگی برای کشور دانست و 
گفت: روزی همه بنزین را وارد می کردیم ولی اکنون با اتکای داخلی آن را تولید می کنیم.  
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: رهبر معظم انقلاب بارها تاکید کردند که باید 
تدبیری کرد تا فشار بر مردم حداقل شود، از این رو باید یارانه افرادی که به گزاف و طرق 
مختلف دریافت می کنند، به سمت اقشار کم درآمد سوق داده شود.   جلیلی خاطرنشان 
کرد: دولت و مجلس منتخب مردمند و باید وارد عمل شده و در این میان کاری انجام دهند 
تا مشکلات ناشی از اجرای طرح سهمیه بندی بنزین کمتر شود.  وی در ادامه به موضوع 
انتخابات اشاره کرد و با بیان این که نباید بدون تفکر و اندیشه رای داد بلکه انتخابات راه حل 

و اندیشه دارد،گفت: انتخابات قبیله ای نیست.

سخنگوی سپاه اعلام کرد
طیف های مختلف داخلی در تور آمدنیوز افتاده اند 
سخنگوی سپاه پاسداران گفت: متاسفانه از جناح های مختلف داخلی به تور شبکه 
آمدنیوز افتاده اند که همه شناسایی شده و به مرور اعلام خواهد شد.  سردار سرتیپ دوم 
پاسدار رمضان شریف درباره آخرین وضعیت پرونده "روح الله زم "گفت: بخش عمده ای از 
ارتباطات او کشف شده و با عرض معذرت باید بگویم از طیف های مختلف در تور رسانه ای 
او واقع شده بودند. بعضی از آنها برای فضاسازی علیه جریانات داخلی علیه هم بوده که به 
ایشان گزارشاتی می دادند.سرجمع آن این بود که این سایت را به یک مرجعی تبدیل کند، 
برای هر خبری که علیه جمهوری اسلامی یک فضای رسانه ای را هیجان سازی و تولید 
کند. وی افزود: آمدنیوز شاید در اوایل هم دسترسی هایی از منابعش داشته است، ولی در 
این سال های اخیر، بخش عمده ای از منابعش که خودش اذعان کرده ارتباط مشخصی 
با او نداشته، ولی ایشان با توجه به شناختی که از داخل کشور داشته و بعضا اطلاعات 
جسته و گریخته ای  که از برخی از خبرنگاران که از ایران می رفتند، کسب می کرده ؛ 
جریان سازی علیه انقلاب  را سامان می داده است. وی تاکید کرد: نکته حائز اهمیت این 
است ، مرجعیت تجمیع فضاسازی و بهانه دادن به دست رسانه ها با دستگیری و شبکه 
ایشان منهدم شده است؛ قطعا آنچه که افکار عمومی بدنبالش است، اسامی مرتبطین 

است که اهمیت درجه دوم دارد که به مرور زمان اعلام می شود.

در نشست شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان تاکید شد:

نهادهای تصمیم گیر از تبعات افزایش
 نرخ بنزین غافل نباشند

اعضای شورای عالی جبهه اصلاح طلبان ضمن درک نگرانی مردم در پی افزایش نرخ 
بنزین از نهادهای تصمیم گیر به ویژه دولت خواستند که از تبعات افزایش نرخ بنزین 
در کالاهای اساسی و مورد نیاز مردم غافل نباشند و اجازه ندهند بیش از این مردم در 
تنگنا قرار بگیرند.  به گزارش روابط عمومی شورای عالی جبهه اصلاح طلبان، در بیست 
و چهارمین جلسه شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان ضمن بحث و بررسی 
مهمترین اخبار و تحولات داخلی و بین المللی به تغییر نرخ بنزین اشاره شد و ضمن انتقاد 
از نحوه اطلاع رسانی تصمیم گرفته شده درباره افزایش نرخ بنزین به مردم و نادیده گرفتن 
نهادهای انتخاباتی به ویژه مجلس شورای اسلامی بر ضرورت به رسمیت شناختن حق 
اعتراض مسالمت آمیز مردم تاکید شد. همچنین اعضای شورای عالی جبهه اصلاح 
طلبان ضمن درک نگرانی مردم در پی افزایش نرخ بنزین از نهادهای تصمیم گیر به ویژه 
دولت خواستند که از تبعات افزایش نرخ بنزین در کالاهای اساسی و مورد نیاز مردم غافل 

نباشند و اجازه ندهند بیش از این مردم در تنگنا قرار بگیرند.

با حکم رییس جمهوری؛
عباس کشاورز سرپرست وزارت جهاد کشاورزی شد

جهاد  "وزارت  سرپرست  عنوان  به  را  کشاورز"  "عباس  حکمی  در  جمهوری  رییس 
کشاورزی" منصوب کرد.  به گزارش روز دوشنبه پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، به 
دنبال استعفای محمود حجتی از وزارت جهاد کشاورزی و پذیرش استعفای وی،  رییس 
جمهوری در حکمی عباس کشاورز را به عنوان سرپرست "وزارت جهاد کشاورزی" منصوب 
کرد. در حکم رییس جمهوری خطاب به عباس کشاورز آمده است: براساس اصل ۱۳۵ 
قانون اساسی و نظر به مراتب تعهد و سوابق علمی و مدیریتی جناب عالی، به موجب این 
حکم شما را به سرپرستی »وزارت جهاد کشاورزی« منصوب می کنم. امید است با عنایات 
الهی، بهره گیری از کلیات امکانات و همکاری مجموعه کارکنان آن وزارتخانه، در خدمت 
به ملت شریف ایران و نظام مقدس جمهوری اسلامی، با رعایت اصول قانون مداری، 

اعتدال گرایی و منشور اخلاقی دولت تدبیر و امید موفق باشید.

رئیس قوه قضائیه با اشاره به حوادث اخیر در کشور، ضمن قدردانی از مسئولان قضایی 
بابت سرکشی بازداشتگاه ها، بر تعیین تکلیف فوری بازداشتیها و پیگیری مستمر وضعیت 
آنها تاکید کرد و گفت: طبعا با کسانی که در این حوادث، تقصیر کمتری دارند باید برخورد 
متناسب صورت گیرد و کسانی هم که دست به ایجاد ناامنی و اغتشاش زده اند باید پرونده 
شان در اختیار دادگاه قرار گیرد تا به جرم آنان به صورت قاطعانه و بر اساس حق و عدل 

رسیدگی شود.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضاییه با گرامیداشت هفته بسیج، 
نقش بسیج در دوران دفاع مقدس، دوران سازندگی و گام برداشتن در عرصه عمران، آبادانی 
و اقدامات جهادی را بی بدیل دانست و با بیان اینکه در اغتشاشات اخیر نیز حضور مردم و 

بسیجیان، بسیار راهگشا و ارزشمند بود، تصریح کرد: تفکر بسیجی باید تفکر غالب در همه 
حوزه های مدیریتی و در میان مسئولان باشد.

رئیس قوه قضاییه، امنیت داخلی و اقتدار منطقه ای کشور را مرهون اندیشه و تفکر بسیجی 
دانست و ادامه داد: در دستگاه قضایی نیز باید روز به روز تفکر بسیجی را توسعه دهیم. به طور 
کلی، هر چه مسئولیت برتر و بالاتر باشد، باید اندیشه بسیجی بیشتر رشد کند. این همان 
چیزی است که امروز روح امام راحل و شهدای بزرگوار را شاد می کند و انتظارات مقام معظم 

رهبری و مردم عزیز را برآورده می سازد.
آیت الله رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود با قدردانی از عنایات اخیر رهبر معظم 
انقلاب اسلامی به دستگاه قضایی بابت تلاش های مربوط به جلوگیری از تعطیلی واحدهای 
تولیدی، این فرمایشات را موجب سنگین تر شدن مسئولیت قوه قضاییه دانست و افزود: 
برخی تصور می کنند که کار دستگاه قضایی فقط بگیر و ببند است. البته ما در خصوص 
متجاسران به قانون و هنجارشکنان، قطعا بگیر و ببند هم داریم منتها امروز یکی از کارهای 
جدی ما در حوزه نظارت و قضاوت، ایجاد گشایش برای تولیدکنندگان، کارآفرینان، صاحبان 

سرمایه و فعالان اقتصادی است.
انسجام همه دستگاه ها برای کاهش فشار معیشتی

رئیس قوه قضاییه در ادامه با تاکید بر ضرورت همکاری، انسجام و وحدت همه مردم و 
دستگاهها، مسئولان را در همه بخشها موظف به انسجام و خدمتگزاری خالصانه به مردم 
دانست و اظهار کرد: حل مشکلات معیشتی مردم، باید دغدغه اول و اصلی همگان باشد. 
کنترل بازار و قیمتها مساله بسیار مهمی است که در وهله اول بر عهده دولت است اما اعلام 
می کنم که دستگاه قضایی با بهره مندی از تمام ظرفیت های خود، در این حوزه به دولت 
کمک می کند تا فشار بر خانواده های کم درآمد و محرومین کاهش یابد و این همکاری بین 

دستگاهها برای کاهش فشارهای معیشتی بر مردم، یک وظیفه عمومی است.
رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنان خود، بر لزوم تحلیل همه جانبه فتنه اخیر 
تاکید کرد و گفت: برخی از اقدامات مانند تلاش برای تخریب زیرساختهای کشور، واقعا کار 
مردم نیست و باید ردپای اشرار، اغتشاشگران، معاندان و سرویس های بیگانه در این قبیل 

رویدادها را به صورت جدی دنبال کرد.

رئیس قوه قضائیه تاکید کرد

تعیین تکلیف فوری بازداشتی ها

معاون اول رییس جمهوری صادرات را مهمترین پیشران 
از  اقتصاد کشور دانست و گفت: صادرات به حق یکی 
مهمترین پیشران های اقتصادی است و توسعه صادرات 
غیرنفتی با رونق بخش های مختلف تولید و اشتغالزایی در 

کشور همراه خواهد بود. 
اسحاق جهانگیری روز دوشنبه در جلسه ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی که به ریاست وی برگزار شد، از کشورهای 
همسایه به عنوان مهمترین بازار صادرات غیرنفتی کشور 
نام برد و گفت: بازار واردات سالانه کشورهای همسایه با 
ارزش بیش از هزار و صد میلیارد دلار در سال، ظرفیت 

بزرگی برای توسعه صادارت کشور محسوب می شود.
وی بر ضرورت توسعه صادرات غیرنفتی به عنوان یکی 
از مهمترین پیشران های اقتصادی، تاکید و تصریح کرد: 
صادرات به حق یکی از مهمترین پیشران های اقتصادی 
بخش های  رونق  با  غیرنفتی  صادرات  توسعه  زیرا  است 

مختلف تولید و اشتغال زایی در کشور همراه خواهد بود.
و  برنامه ریزی  به  اشاره  با  جمهوری  رییس  اول  معاون 
بانکی کشور برای پرداخت ۱۰۰ هزار  هدفگذاری نظام 
میلیارد تومان تسهیلات به بخش های پیشران اقتصاد، 
خاطرنشان کرد: اهمیت توسعه صادرات تا حدی است 
که در زمان اتخاذ این تصمیم نیز قرار شد پرداخت این 
تسهیلات با اولویت واحدهای تولیدی صادرات محور انجام 

شود.
درآمدهای  کاهش  به  اشاره  با  همچنین  جهانگیری 
نفتی کشور و محدودیت های بودجه دولت، تصریح کرد: 
خوشبختانه صادرات غیرنفتی توانسته است بخش زیادی 
از نیازهای ارزی کشور را تأمین کند و مانع از کمبود نیازهای 

تولید و کاهش میزان اشتغالزایی در کشور شده است.
تجارت  توسعه  سازمان  رییس  گزارش  به  اشاره  با  وی 
کشور،  صادرات  توسعه  برای  سازمان  این  هدفگذاری  و 
خاطرنشان کرد: لازم است برای تحقق این هدفگذاری، 
ابلاغ  آنها  به  مرتبط  اجرایی  دستگاه های  همه  وظایف 
شود تا در این برنامه مهم اقتصادی کشور مشارکت جدی 
داشته باشند. معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر نقش 
پراهمیت بخش خصوصی در توسعه صادرات کشور گفت: 
بخش خصوصی بیش از بخش دولتی در افزایش صادرات 
کشور نقش دارد به همین دلیل گفت وگو با فعالان عرصه 
امری  آنها  پیش روی  موانع  و  دغدغه ها  رفع  و  صادرات 
ضروری و پراهمیت است. جهانگیری با تاکید بر این که 
نباید با سخت گیری در بخش صادرات، بازارهای صادراتی 
را از دست بدهیم، از دبیرخانه ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی خواست جلساتی را با حضور دستگاه ها ذیربط 
برای ایجاد زیرساخت های مورد نیاز توسعه صادرات برگزار 
کند تا با تصمیمات اجرایی مناسب، بسترهای لازم برای 

افزایش صادرات کشور فراهم شود.
وی نقش رایزن های بازرگانی در بسترسازی و رفع موانع 
پیش روی تجار و صادرکنندگان را بسیار پراهمیت دانست و 
از وزارت صمت و اتاق بازرگانی ایران خواست هر چه زودتر 
برای تعیین و اعزام رایزن های بازرگانی به کشور های هدف 

صادراتی تصمیم گیری لازم را انجام دهند.
معاون اول رییس جمهوری همچنین از گردشگری به 
عنوان یکی از ظرفیت های ارزآوری و صدور خدمات یاد کرد 
و افزود: جذب گردشگران خارجی در واقع به نوعی صدور 
خدمات محسوب می شود و مشمول مشوق صادراتی است 

که اگر لازم باشد باید مقررات در این خصوص اصلاح شود.
جهانگیری با انتقاد از تأخیر در برگزاری مراسم روز ملی 
صادرات خاطرنشان کرد: این مراسم نمادین هر سال روز 
۲۹ مهر برگزار شده است و به نوعی توجه و اولویت دولت به 
موضوع صادرات را نشان می دهد و موجب دلگرمی فعالان 

عرصه صادرات است.
اصلی  رویکردهای  از  یکی  اینکه  یادآوری  با  وی 
است،  برون گرایی  مقاومتی  اقتصاد  کلی  سیاست های 
فرماندهی  ستاد  ذیل  برون گرایی  کمیته  کرد:  تصریح 
و  اهداف  برای  دقیقی  راه  نقشه  باید  مقاومتی  اقتصاد 
بازارهای صادارتی کشور تعیین و همه جوانب و ملزومات 
و  تعیین  را  کشور  صادراتی  های  گذاری  هدف  تحقق 

پیگیری کند.
گزارش  ارایه  و  تدوین  از  جمهوری  رییس  اول  معاون 
سازمان توسعه تجارت در خصوص پروژه افزایش حجم و 
تنوع محصولات صادراتی به ۱۵ کشور همسایه قدردانی 
کرد و گفت: جمهوری اسلامی ایران علاوه بر ظرفیت ها 
و مزیت های جغرافیایی و برخورداری از منابع طبیعی، با 
۱۵ کشور رابطه همسایگی دارد و چنین کشوری را نمی 

توان حبس کرد.
تجارت  توسعه  سازمان  گزارش  در  افزود:  جهانگیری 
اهداف  و  توسعه صادرات غیرنفتی احصاء  ظرفیت های 
کمی و وظایف هر دستگاه نیز مشخص شده است که 
لازم است دبیرخانه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی این 
وظایف را به دستگاه های اجرایی مرتبط ابلاغ و هماهنگی 
و برنامه ریزی های لازم را برای اجرای این تکالیف انجام 

دهند.

جهانگیری در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی:
 صادرات مهمترین پیشران اقتصاد کشور است

 عضو شورای مرکزی حزب اعتدال و توسعه گفت: در شرایطی که کشور آماج دسیسه های 
دشمنان است خود را مکلف به حمایت همه جانبه از دولت و شخص آقای روحانی می دانیم؛ 
این، به معنای چشم پوشی از خطاهای احتمالی کسانی که عملکردشان در افکارعمومی به نام 

این دولت و شخص رئیس جمهور تمام می شود نیست. 
»اکبر ترکان« در دیدار جمعی از اعضای کمیته های تبلیغات و اطلاع رسانی حزب اعتدال، 
یادآور شد: کابینه های یازدهم و دوازدهم، بنا به شرایط ویژه کشور و نیز مشی اعتدالی و 
فراجناحی آقای روحانی، کابینه ای تک حزبی یا تک جریانی نبوده  است بلکه از منظر سیاسی 
اصطلاحا کابینه ائتلافی به شمار می رود. طوری که هم اکنون تمامی جریان های همسو اعم 
از اصلاح طلبان و اصولگرایان معتدل و اعتدالیون، در سطوح مختلف مسئولیت های سیاسی، 
اجتماعی و اقتصادی در این دولت حضور دارند، لذا همه به همان نسبتی که در اداره دولت 

سهیم هستند باید هم چون گذشته برای موفقیت آن نیز تلاش کنند.
وی افزود: احزاب و جریان های همسو که در استقرار دولت تدبیر و امید سهیم بوده اند، اکنون 
که کشور در شرایط ویژه ای قرار گرفته است باید دولت را بیش از گذشته و فارغ از ملاحظات 
حزبی، جناحی و به ویژه تمایلات انتخاباتی، همراهی کنند. در این نشست که به منظور بررسی 
و تبیین سیاست های تبلیغی حزب اعتدال و توسعه برگزار شد، برخی اعضای کمیته های 
تبلیغات و اطلاع رسانی حزب اعتدال و توسعه، رویکردها و اظهارات انتقادی برخی افراد نسبت 

به دولت را دارای شائبه های انتخاباتی و غیرمسئولانه ارزیابی کردند.
عضو شورای مرکزی حزب اعتدال و توسعه در واکنش به این اظهارات گفت: قطعا ما هم 
می توانیم انتقاداتی نسبت به عملکرد بخش هایی از دولت در سطوح مختلف داشته باشیم. اما 
ما باید جانب انصاف و عدل را رعایت کنیم و فارغ از آنکه مسئول آن بخش از دولت چه دیدگاه 
سیاسی دارد یا به کدام جریان و حزب تعلق دارد نقد اصلاحی خود بیان کنیم. در عین حال 
شرایط ویژه کشور را نیز مدنظر قرار دهیم. چرا که اصل، رضایت ملت و حرکت در مسیر قانون 

و خدمت به نظام است.
ترکان افزود: در شرایطی که کشور آماج دسیسه های دشمنان است خود را مکلف به حمایت 
همه جانبه از دولت و شخص آقای روحانی می دانیم. این، به معنای چشم پوشی از خطاهای 
احتمالی کسانی که عملکردشان در افکار عمومی به نام این دولت و شخص رئیس جمهور تمام 

می شود نیست.
برجام دستاورد بی نظیر دولت است

ترکان، برجام را یکی از توفیقات بزرگ دولت دانست و گفت: برجام در تاریخ سیاسی ایران 
دستاوردی بی نظیر است. هیچ دولتی در تاریخ نتوانسته چنین موافقنامه ای را با قدرت های 
مسلط جهان امضاء کند. گرچه اکنون به دلیل خروج آمریکا و بدعهدی های اروپا، تداوم این 
معاهده به مخاطره افتاده است، اما نباید فراموش کنیم که اگر برجام نبود، وضعیتی بسیار 

دشوارتر از اکنون را شاهد می بودیم.
معنای اعتدال عملگرایی فارغ از جناح گرایی است

ترکان با اشاره به سابقه بیست ساله حزب اعتدال و توسعه، تاکید کرد: اعتدال و توسعه، جزو 
معدود احزاب در تاریخ سیاسی جمهوری اسلامی است که »دولت ساخته« نیست و قطعا پس 
از پایان خدمت این دولت نیز همچون همیشه به کنشگری فعال خود در عرصه سیاسی ایران 
ادامه خواهد داد. وی نگاه و مشی اعتدالی را یکی از پیش نیازهای توسعه پایدار کشور و از 
الزمات حکمرانی خوب برشمرد و گفت: اینکه برخی ها اعتدال را »نه این و نه آن« و »هم این 
و هم آن« تعریف می کنند اشتباه است. اعتدال، یعنی عملگرایی، یعنی آنکه ضمن رد نگاه 
و مشی افراطی در جناح های سنتی موجود، از میان برنامه ها و مواضعی که در سطح کشور 
مطرح می شود فارغ از آنکه از اردوگاه اصولگرایان بوده یا از اردوگاه اصلاح طلبان، آنهایی که هم 
به نفع مردم و نظام است و هم قابلیت اجرایی دارد را برگزینیم و بستری را فراهم کنیم که بتوان 

با مشارکت همه، آن را اجرا کرد.

توصیه های اکبر ترکان به جریان های سیاسی هم سو :

بیش از گذشته دولت را همراهی کنید

علی اکبر گرجی*

 فرمانده سپاه محمدرسول الله تهران بزرگ با بیان اینکه 
به زودی از اطلاعات پشت پرده اغتشاشات اخیر مردم را 
مطلع می کنیم،  گفت:  آمریکا، اعراب دست پرورده آمریکا و 

رژیم صهیونیستی امروز نگران و مستاصل هستند. 
عظیم  اجتماع  در  دوشنبه  روز  یزدی  محمدرضا  سردار 
تیر  هفتم  سالن  در  تهران  شهرداری  بسیج  های  گردان 
و  خورد  رقم  تهران  در  اتفاق  آن  که  شبی  کرد:  تصریح 
اغتشاش شد رئیس جمهور آمریکا بجای آماده شدن برای 
استیضاح در کنار معاونان خود وضعیت ایران را رصد می 

کرد.
وی ادامه داد: بجز آمریکا، اعراب دست پرورده آمریکا و 

رژیم صهیونیستی نیز همین کار را انجام می دادند.
اقدام  این  مقابل  در  ما   مردم  گفت:  یزدی  سردار 
اغتشاشگران ایستاده و نقشه هایشان نقش برآب شد اما فکر 
نکنید حرکت ساده ای بود و ارازل و اوباش آمدند این اقدام 
را رقم زدند بلکه آمریکایی ها و رژیم صهیونیستی پشت پرده 

اغتشاشات بودند و پول هنگفتی خرج شد.
وی تصریح کرد: پس از اغتشاشات کشور ناوهای آمریکا 
پس از مدت ها دوباره به سمت منطقه حرکت کردند و این 

نشان می دهد طرف ما در اغتشاشات اخیر تنها چند تن از  
اراذل اوباش قمه به دست نبودند.

به سوء  با اشاره  تهران  الله  فرمانده سپاه محمد رسول 
حال  مدیریت های  سوء  اگر  گفت:  کشور  در  مدیریت ها 
حاضر کشور در هر کشور دیگری وجود داشت به طور حتم 
آن کشور به چند دسته تقسیم می شد و باید به این نکته آگاه 
باشیم اگر امروز ایران اسلامی کشوری یکپارچه است به 

دلیل قدرت و تفکر نیروهای مخلص بسیجی است.
وی ادامه داد: امروز بسیج دشمنان ما را پریشان و افسرده 
کرده و نمی دانند که باید چه کنند. سردار یزدی با تأکید بر 
این نکته که امروز مسئولیت بزرگی بر دوش بسیجیان کشور 
است، گفت: بسیجیان باید پاک دست ترین افراد در عمل، 

کم هزینه ترین و چشم و گوش پاک ترین افراد باشند.
فرمانده سپاه محمد رسول الله تهران با تأکید بر این نکته 
که بسیجیان سرباز ولایت هستند، گفت: سربازان ولایت 
محکم، استوار، چشم پاک و حامی، ولی در مقابل دشمنان 
باشند. سردار یزدی تهران تصریح کرد: امروز در چهلمین 
سالگرد تأسیس بسیج با درود به روح امام خود ما بسیجیان 
هم عهد و هم میثاق می شویم تا گام های خود را محکم و 

قلب های خود را به امام و خشم خود را به دشمنان هدیه 
کنیم. او تأکید کرد: آماده ایم گام دوم انقلاب را از ۴۰ سال 
اول پرقدرت تر و استوارتر رقم بزنیم و باید به این نکته تأکید 
کرد که امام و رهبرمان در ۴۰ سالگی بسیج در بیانیه گام 

دوم از ما و بسیجیان توقع بیشتری دارند.
فرمانده سپاه محمد رسول الله تهران با تأکید بر این نکته 
که باید بایستیم و مقاومت کنیم گفت: پیروزی و موفقیت 
انقلاب  آرمان های  و  نیست  دور  ایران  جمهوری اسلامی 
اسلامی دست یافتنی است و باید بدانیم امروز بسیجیان ما 
در ایران و در کشورهای جهان اسلام شکل گرفته و آزموده 
شده اند و در این آزمون ها راه رسیدن به هدف را آموخته اند.

فرمانده سپاه محمد رسول الله تهران تأکید کرد: جنگ 
آمریکا با نوزاد در گهواره است، زیرا شیر خشک و دارو را 
تحریم می کند و باید بدانیم دشمنان سیلی خوردند که زنگ 

سیلی آن ها صدادار بود.
سردار یزدی تصریح کرد: در ۴۰ سالگی انقلاب بیانیه 
گام دوم رهبر را باید سرلوحه قدم های خود قرار دهیم و با 
بصیرت و روشنگری در آحاد مردم به دنبال خدمت به کشور 

باشیم.

فرمانده سپاه محمدرسول الله تهران بزرگ:

پشت پرده  اغتشاشات را به زودی اعلام می کنیم

سخنگوی دولت با بیان این که آمریکایی ها و رژیم صهیونیستی هنوز شناخت عمیقی از 
جامعه ایران ندارند، گفت: مردم مانند تمام این چهل سال انقلاب، خواب پریشان آنها را 

آشفته و توطئه هایشان را نقش بر آب کردند. 
علی ربیعی بعد از ظهر دوشنبه در حاشیه حضور در راه پیمایی مردم تهران بر علیه آشوب 
و نا امنی، حوادث هفته گذشته را تلخ، سخت و ناگوار عنوان کرد و اظهار داشت: این 
حوادث نیاز به »تبیین علّی« دارد، بخشی از مردم نارضایتی عمومی داشتند که با موضوع 
بنزین به صورت هیجانی به اعتراض پرداختند در این میان گروهی سوء استفاده کردند و 
به صورت سازمان دهی شده بر اعتراضات مردم موج سواری کرده و تخریب های بزرگ و 

ضایعه های انسانی جانگداز به وجود آوردند.
سخنگوی دولت با بیان اینکه دولت از روز اول جریان مردم معترض را از گروه تخریب گر 
تفکیک کرد؛ گفت: اعتراض مردم مغتنم است؛ اما جریان هایی که در خارج از کشور که 
سال ها بدنبال براندازی و شکستن ایران بودند، از حوادث هفته گذشته سوء برداشت 

کردند. دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری با ابراز تاسف از برخی تحلیل های 
سیاست زده که حوادث هفته گذشته را به تحریف کشیدند، گفت: البته تحلیل های خوبی 
هم وجود دارد، اما در این زمینه در آینده و در زمان مناسب صحبت خواهم کرد و مسائل 
را تبیین می کنم. رسانه های فارسی زبان مانند ستاد جنگ آشوب گر عمل کردند ربیعی 
با اشاره به جریان سازی رسانه های فارسی زبان خارج از کشور گفت: آنها در طول هفته 
گذشته چه کارهایی که نکردند، برخی از آنها مانند یک ستاد جنگ آشوب گر عمل کردند. 
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: اتفاقات هفته گذشته موجب سوءبرداشت آمریکا و رژیم 
صهیونسیتی شد، آنها هنوز شناخت عمیقی از جامعه ایران ندارند. وی با اشاره به حضور 
مردم در راه پیمایی های بر علیه آشوب و ناامنی در سراسر کشور، گفت: آمریکایی ها قصد 
داشتند جامعه ایران را به دو قطبی دشمن - دشمن تبدیل کنند که موفق نشدند و مردم 
مانند تمام این چهل سال انقلاب، خواب پریشان آنها را آشفته و توطئه های آنها را نقش 

بر آب کردند.

سخنگوی دولت:
 مردم خواب پریشان آمریکایی ها را آشفته کردند
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ارتباط خواب و بیماری آلزایمر

استفاده بلند مدت از بنزودیازپین ها به عنوان گزینه ای برای کمک به تجربه خواب 
بهتر ممکن است خطر ابتلا به بیماری آلزایمر را افزایش دهد. 

آلزایمر یک بیماری عصبی پیشرونده است که هر ساله افراد بسیاری را در سراسر 
جهان تحت تاثیر قرار می دهد و آمار و ارقام از روند افزایشی ابتلا به این بیماری 
حکایت دارند. در شرایطی که پژوهشگران همچنان در تلاش هستند تا درمانی موثر 
برای آلزایمر بیابند، به نظر می رسد شرایط خواب یکی از عوامل کیدی در ابتلا به 

این بیماری است.
به نقل از "ریدرز دایجست"، تغییرات مغزی ناشی از بیماری آلزایمر به آرامی و در 
سکوت و اغلب دو دهه پیش از ظهور علائم بیماری، مانند از دست دادن حافظه و 
سردرگمی، آغاز می شوند. موادی در مغز به نام پروتئین های بتا آمیلوئید و تاو که به 
تشکیل پلاک ها و گوریده ها منجر می شوند در ابتلا به بیماری آلزایمر نقش دارند. 
با پیشرفت بیماری، بخش هایی کلیدی در مغز می توانند از نظر اندازه کوچک 
شوند. برخی پژوهش ها نشان داده اند که خواب بی کیفیت می تواند موجب تسریع 

پیشرفت بیماری آلزایمر شود.
شب زنده داری می کنید 

طی یک مطالعه که در نشریه Science Magazine منتشر شد، هشت شرکت 
کننده پس از یک شب خواب خوب برای ۳۶ ساعت بیدار باقی ماندند. پس از تنها 
یک شب بی خوابی کامل، شرکت کنندگان ۵۱.۵ درصد افزایش در میزان پروتئین 
تاو را تجربه کردند که این ماده با بیماری آلزایمر پیوند خورده است. در این مطالعه 

گوریده های جدید تاو در بخش هایی از مغز مرتبط با حافظه شکل گرفتند.
در آزمایشی دیگر، پژوهشگران دریافتند مقدار پروتئین تاو در موش هایی که بی 
خوابی را تجربه کرده بودند دو برابر بیشتر از موش هایی بود که استراحت کافی 

داشتند.
آپنه خواب خود را درمان نمی کنید 

اگر شب ها خروپف می کنید، این می تواند نشانه ای از ابتلا به آپنه خواب باشد. 
آپنه خواب یک اختلال جدی است که فرد مبتلا به آن وقفه های تنفسی را هنگام 
خواب تجربه می کند. مطالعه ای که در جلسه سالانه آکادمی نورولوژی آمریکا ارائه 
شد، نشان داد که افراد مبتلا به آپنه خواب ممکن است دارای میزان بیشتری از 
پروتئین تاو در بخشی از مغز باشند که به حافظه کمک می کند. از ۲۸۸ فرد ۶۵ ساله 
و پیرتر، سطوح پروتئین تاو در مغز آنهایی که به آپنه خواب مبتلا بودند در مقایسه با 

افرادی که به این شرایط مبتلا نبودند، ۴.۵ درصد بیشتر بود.
آپنه خواب می تواند مغز را از دریافت اکسیژن کافی هنگام شب باز دارد و این 
شرایط خطر ابتلا به اختلال شناختی و احتمالا بیماری آلزایمر را افزایش می دهد. 
اگر فکر می کنید به آپنه خواب مبتلا هستید برای بررسی دقیق شرایط به پزشک 

مراجعه کنید.
به قرص های خواب تجویزی وابسته هستید 

مراجعه به پزشک برای تجویز قرص خواب احتمالا یکی از نخستین گزینه هایی 
است که برای مقابله با شرایط بد خواب به ذهنتان خطور می کند. اما زمانی که 
موضوع بیماری آلزایمر مطرح است، برخی داروهای خواب آور ممکن است بیشتر 
از آن که مفید باشند به ضرر شما کار کنند. استفاده بلند مدت از بنزودیازپین ها به 
عنوان گزینه ای برای کمک به تجربه خواب بهتر ممکن است خطر ابتلا به بیماری 

آلزایمر را افزایش دهد.
برخی داروهای خواب آور شمشیری دو لبه برای افرادی هستند که نشانه های 
بیماری آلزایمر در آنها دیده شده است. با پیشرفت بیماری، افراد مبتلا به آلزایمر می 
توانند مشکلات جدی در خواب را تجربه کنند، اما استفاده از داروهای آرام بخش 

می تواند خطرناک باشد زیرا خطر زمین خوردن و سردرگمی را افزایش می دهند.
خواب عمیق و ترمیم کننده را تجربه نمی کنید 

بنابر نتایج مطالعه ای که در نشریه Science Translational Medicine  منتشر 
شد، اگر به میزان کافی خواب عمیق که برای تثبیت خاطرات و افزایش سطوح 
انرژی بدن نیاز است را تجربه نکنید، ممکن است دارای سطوح بیشتری از پروتئین 
تاو در مغز خود باشید. پژوهشگران به این نکته اشاره داشتند که ناتوانی در تجربه 
خواب عمیق می تواند خطر بیماری آلزایمر را افزایش داده یا یک نشانه اولیه از این 

بیماری باشد.
به روی شکم می خوابید 

بنابر نتایج مطالعه ای جدید، خوابیدن روی پهلو به جای خوابیدن روی پشت یا 
شکم ممکن است بهترین وضعیت برای بهره مندی از مغزی سالم باشد. پژوهشگران 
از اسکن های ام آرآی برای نظارت بر مسیرهای گلیمفاتیک - سیستمی که توده ها 
و مواد شیمیایی خطرناک در مغز را از بین می برد - و کارایی آن در وضعیت های 
مختلف خواب در موش ها استفاده کردند. در همین راستا، مشخص شد مغز موش 
هایی که روی پهلو می خوابیدند کارایی بیشتری در پاکسازی مواد زائد داشته است 

که می تواند از انباشت پلاک های بتا آمیلوئید پیشگیری کند.
مغز طی خواب خود را از وجود پروتئین های مرتبط با آلزایمر پاکسازی می کند. 
دانشمندان اکنون فکر می کنند زمانی که انسان خواب است، سیستم گلیمفاتیک 
فعالیت خود برای از بین بردن رسوبات بالقوه مضر که طی زمان بیداری شکل گرفته 
اند را افزایش می دهد. اگر شرایط خواب شما خوب نباشد یا به طور منظم به میزان 

کافی نخوابید، خطر افت کارایی این روند پاکسازی وجود دارد.
به چرت زدن های روزانه علاقه دارید 

اگر چرت های منظم روزانه به کاهش کیفیت خواب شبانه شما منجر شود ممکن 
است در معرض خطر بیشتری برای ابتلا به بیماری آلزایمر قرار داشته باشید. مختل 
شدن چرخه خواب می تواند در ساعت درونی بدن یا ریتم شبانه روزی شما اختلال 
ایجاد کند. طی یک مطالعه مشخص شد افرادی با نشانه های آلزایمر دارای چرخه 
های بیداری-خواب مختل شده هستند. خواب بی کیفیت می تواند به بیماری 

آلزایمر منجر شود یا می تواند نشانه ای از ابتلا به این شرایط باشد.
مشتاق استفاده از گوشی هوشمند هستید 

استفاده از دستگاه هایی مانند گوشی هوشمند و تبلت هنگام شب، به ویژه نزدیک 
به زمان خواب، می تواند در ریتم شبانه روزی شما اختلال ایجاد کند که پژوهشگران 
این شرایط را با افزایش خطر ابتلا به بیماری آلزایمر پیوند داده اند. با قرار گرفتن 
در معرض نور خورشید در ابتدای روز و پرهیز از مواجهه با نور آبی ساطع شده از 
دستگاه های الکترونیکی نزدیک به زمان خواب می توانید ریتم شبانه روزی بدن 

خود را دوباره تنظیم کنید.
از قرص های خواب بدون نسخه استفاده می کنید 

داروهای خواب آور بدون نسخه در داروخانه ها به فروش می رسند که بیشتر بر 
دیفن هیدرامین متکی هستند. این دارویی پر استفاده برای تسکین علائم آلرژی 
و سرماخوردگی است که مشخص شده است به خواب نیز کمک می کند. نتایج 
یک مطالعه نشان داد که استفاده از داروهایی در کلاس مشابه دیفن هیدارمین با 
افزایش ۵۴ درصدی خطر زوال عقل پیوند خورده است. آنچه به عنوان داروهای آنتی 
کولینرژیک شناخته می شود فعالیت یک ماده شیمیایی به نام استیل کولین را در 

مغز مسدود می کند که این ماده در یادگیری و حافظه نقش دارد.
گزینه های مختلفی را در اختیار دارید

تاکید بر این که بی خوابی خطر بیماری آلزایمر را افزایش خواهد داد، آن چیزی 
نیست که باید بر آن متمرکز شوید. در عوض، با یافتن راه حل هایی برای مشکلات 
خواب خود می توانید در مسیر بهبود شرایط خواب شبانه گام بردارید. ورزش روزانه 
اما نه نزدیک به زمان خواب می تواند به بهبود شرایط خواب کمک کرده و همچنین 
برای سلامت مغز مفید است. همچنین، پرهیز از غذا خوردن نزدیک به زمان خواب 
و محدود کردن مصرف کافئین هنگام بعد از ظهر از جمله اقداماتی هستند که می 

توانید برای تجربه یک خواب خوب شبانه مد نظر قرار دهید.
بدانید چه زمانی باید به پزشک مراجعه کنید 

اگر کمبود خواب شما حالت مزمن پیدا کرده است برای یافتن راه حل های مقابله 
با این شرایط به پزشک مراجعه کنید و فراموش نکنید که اختلال در خواب تنها یکی 
از عوامل بسیاری است که امکان دارد به زوال شناختی و زوال عقل منجر شوند. 
روش های بسیاری برای کاهش خطر بیماری آلزایمر وجود دارند که شامل اقدامات 

زیر برای تقویت و حفظ سلامت مغز می شوند:
- مصرف یک رژیم غذایی سالم و متعادل

- انجام ورزش
- کاهش استرس
- اجتماعی بودن

- تحریک مغز در طول زندگی
- مدیریت بیماری های مزمن  

سلامت 

فرآورده های  مصرف  پایش  و  نظارت  دفتر  مدیرکل 
امحاء  نحوه  تشریح  ضمن  دارو  و  غذا  سازمان  سلامت 
اگر  گفت:  گذشته،  تاریخ مصرف  آنتی بیوتیک های  خانگی 
آب های  باران،  طریق  از  شوند،  طبیعت  وارد  آنتی بیوتیک ها 
و آب آشامیدنی شده، تصفیه شده  و... وارد خاک  زیرزمینی 
مردم  خوراک  چرخه  وارد  باشیم  داشته  اطلاع  اینکه  بدون  و 

می شوند و مقاومت میکروبی ایجاد می شود. 
غیرمنطقی  مصرف  وضعیت  به  اشاره  با  مهرناز  دکتر 
آنتی بیوتیک ها،  گفت: فرهنگ مصرف غیرمنطقی آنتی بیوتیک 
تولید  نمودار  به  اگر  دارد.  وجود  جهان  نقاط  از  بسیاری  در 
ورود  از  بعد  یکسال  که  می بینیم  کنیم،  نگاه  آنتی بیوتیک 
آنتی بیوتیک به بازار دارویی، اولین گزارش مقاومت میکروبی 
هم منتشر شد. مسابقه بین میکروب ها و انسان ها از همان زمان 
آغاز شد. به طوری که انسان ها آنتی بیوتیک های جدیدی تولید 
کردند و میکروب ها هم نسبت به آن ها مقاوم شدند. زیرا میکروب 
موجودی هوشمند است و آنتی بیوتیک را شناسایی می کند و 

خودش را در برابر آن تغییر می دهد.
دوره طلایی آنتی بیوتیک ها

وی افزود: بر همین اساس در سال های ابتدایی تولید این 
داروها، تعداد زیادی آنتی بیوتیک به بازار عرضه می شد؛ به طوری 
که یک دوره ای را دوره طلایی تولید آنتی بیوتیک اعلام کردند. 
زیرا آنتی بیوتیک های جدید کشف شد و به بازار آمد، اما از یک 
جایی به بعد سرعت این اقدام کاهش یافت؛ به طوری که ایجاد و 
شناسایی آنتی بیوتیک های جدید بسیار سخت شده است. زیرا 
ساخت آنتی بیوتیک هزینه های زیادی دارد و از طرفی به سرعت 
مقاومت برایش ایجاد می شود. همچنین مصرف آنتی بیوتیک 

همیشگی نیست.
مصرف آنتی بیوتیک را منطقی کنید

وی ادامه داد: بر همین اساس در تمام دنیا هفته ای را برای 
آگاه سازی نسبت به مقاومت میکروبی ناشی از مصرف خودسرانه 
آنتی بیوتیک برگزیدند. در این هفته به مردم آگاهی هایی درباره 

ارائه  آن  از  ناشی  میکروبی  مقاومت  و  آنتی بیوتیک  مصرف 
از  ناشی  میکروبی  مقاومت  کاهش  راه های  از  یکی  می شود. 
آنتی بیوتیک ها، مصرف منطقی آنتی بیوتیک است؛  اما موثرترین 
راه، پیشگیری از ابتلا به بیماری است. بر همین اساس رعایت 
و  بیمارستان ها  در  مناسب  ضدعفونی های  بهداشتی،  نکات 
...، شستن دقیق، درست و مکرر دست ها با آب و صابون که 
یکی از موثرترین راه هایی است که باعث می شود کمتر بیمار 
شویم و کمتر به آنتی بیوتیک نیاز پیدا کنیم و... باید مورد توجه 
قرار گیرد. حال اگر با وجود همه این اقدامات بیمار شدیم باید 
آنتی بیوتیک ها را به صورت دقیق، درست و طبق دستور پزشک 

مصرف کنیم.
برای سرماخوردگی، آنتی بیوتیک نخورید 

سلامت  فرآورده های  مصرف  پایش  و  نظارت  دفتر  مدیرکل 
ایجاد  دلایل  از  دیگر  یکی  به  اشاره  با  دارو  و  غذا  سازمان 
مقاومت میکروبی، اظهار کرد: یکی دیگر از راه های مقاومت 
میکروبی استفاده از آنتی بیوتیک ها در بیماری های ویروسی 
مانند سرماخوردگی و آنفلوآنزا است. به طور کلی آنتی بیوتیک 
اساس  از  آنتی بیوتیک  ندارد.  ویروس  روی  بر  تاثیری  هیچ 
ویروس ها را شناسایی نمی کند تا بتواند روی آن ها اثر گذارد. 
ویروسی مان  بیماری  زمان  در  ما  که  آنتی بیوتیکی  حال 

که  کمی  میکروب های  که  می شود  باعث  می کنیم،  مصرف 
در بدن ما وجود دارد، با این آنتی بیوتیک آشنا شوند و یا بعد 
از دفع آنتی بیوتیک در طبیعت میکروب ها با آن روبرو شده و 
از طرفی در  آن مقاوم شوند.  به  و نسبت  شناسایی اش  کنند 
بیماری ویروسی باید سیستم ایمنی فرد با ویروس مقابله کند تا 
فرد زودتر بهبود یابد، اما زمانیکه آنتی بیوتیک مصرف می کنید، 
میکروب های خوب داخل روده که باعث جذب غذا می شوند، از 
بین می روند و در نتیجه فرد غذای کمتری می تواند جذب کند، 

بدنش ضعیف تر می شود و نمی تواند با ویروس مقابله کند.
آنتی بیوتیک ها را دور نریزید، کپسوله کنید

آنتی بیوتیک هایی که دور  باید توجه کرد که  ادامه داد:  وی 
می ریزیم، بسیار خطر آفرین بوده و منجر به مقاومت میکروبی 
می شوند؛ چراکه وقتی می گوییم تاریخ مصرف یک دارو گذشته، 
۱۰ درصدش از بین رفته و ممکن است موادش به مواد سمی 
تبدیل شده باشد، اما  ۹۰ درصد موادش وجود دارد. حال وقتی 
به  اکثرا  آنتی بیوتیک ها  آنجایی که  از  و  وارد طبیعت می شود 
صورت محلول در آب هستند، از طریق باران، آب های زیرزمینی 
و... وارد خاک، آب آشامیدنی شده، تصفیه نمی شوند و بدون 
اینکه اطلاع داشته باشیم از طریق حیوانات و گیاهان وارد چرخه 
خوراک مردم می شوند و مقاومت میکروبی ایجاد می شود. از 
یک طرف استفاده غیرمنطقی و غیراصولی آنتی بیوتیک ها در 
دامپزشکی هم به مقاومت میکروبی کمک می کند. مدیرکل 
دفتر نظارت و پایش مصرف فرآورده های سلامت سازمان غذا 
و دارو تاکید کرد: مردم آنتی بیوتیک های تاریخ گذشته ای را که 
در خانه دارند، می توانند با روش کپسوله کردن، به درستی امحا 
کنند؛ به طوری که آن ها را در پاکت های مخصوص بسته بندی 
شده قرار داده و بر رویشان نوشته شود که در آن ها آنتی بیوتیک 
از  تا  شوند  شهرداری  بازیافت  قسمت  تحویل  سپس  و  است 
سوی شهرداری به صورت مناسب امحاء شوند. شهرداری این 
آنتی بیوتیک ها را داخل بتون می ریزد که نتوانند وارد فضای آب 

و خاک شود و آن زمان آن ها را دفع می کنند.

یک متخصص زنان، گفت: بارداری دوقلویی یا چندقلویی اگرچه در ظاهر جذاب به 
نظر می رسد، اما ممکن است عوارض جدی برای مادر و جنین ها به دنبال داشته باشد.

مژگان وهابی دستجردی، درباره علت شکل گیری بارداری های دو یا چندقلویی، اظهار 
داشت: معمولًا دوقلوها حاصل لقاح دو تخمک مجزا با دو اسپرم هستند. یعنی در سیکل 
قاعدگی دو تخمک آزاد می شود و با دو اسپرم لقاح می یابد که حاصل آن تشکیل دو جنین 
و تولد دوقلوهای ناهمسان است. در مواردی هم که به صورت تصادفی رخ می دهد، یک 
تخمک و یک اسپرم لقاح می یابند، اما در همان اول، سلول لقاح یافته به دو سلول تقسیم 
می شود که این دو سلول به  صورت مجزا جفت و جنین تشکیل می دهند و در نهایت به 

تولد دوقلوهای همسان می انجامد که به لحاظ ژنتیکی نیز مشابه اند.
وی، درباره عواملی که احتمال بارداری دو یا چندقلویی را افزایش می دهند، گفت: یکی 
از این عوامل نژاد است. مثلا در نژاد آفریقایی- آمریکایی شانس دوقلویی بیشتر است. 
عامل مهم دیگر وراثت، به  ویژه از سوی مادر است. زمانی که مادر خودش حاصل یک 
زایمان دوقلویی است یا در خانواده اش سابقه بارداری دوقلویی دارد، شانس بارداری 

دوقلویی برایش به مراتب بیشتر است.
وهابی ادامه داد: عامل دیگر قد و جثه مادر است، در مادران قد بلند و با جثه درشت، 
احتمال بارداری دو یا چندقلویی بیشتر است. همچنین، تغذیه مناسب و کافی نیز 
احتمال بارداری دوقلویی را افزایش می دهد. افزون بر این موارد، تعدد بارداری، به ویژه 

بیش از چهار بار، احتمال بارداری چندقلویی را بیشتر می کند.
این متخصص زنان، احتمال بارداری دو یا چندقلویی را در روش های کمک باروری 
بیشتر دانست و افزود: در روش های کمک باروری یا درمان ناباروری تمرکز بر این است 
که با افزایش تعداد تخمک شانس بارداری افزایش یابد، به همین دلیل در زوج هایی که 
از روش های درمان ناباروری استفاده می کنند، احتمال بارداری دو یا چندقلویی بیشتر 

است.
وی گفت: البته با پیشرفت روش های درمان ناباروری، متخصصان تلاش می کنند تا 
تعداد جنین کمتری را منتقل کنند و از بروز عوارض بارداری دو یا چندقلویی پیشگیری 
کنند. عضو تیم تخصصی مرکز درمان ناباروری ابن سینا با اشاره به پرخطر بودن بارداری 
دوقلویی یا چندقلویی، افزود: بارداری دو یا چندقلویی عوارض متعددی دارد. از همان 
ابتدای بارداری، به دلیل بزرگ تر بودن سطح جفتی و ترشح بیشتر هورمون بارداری، 
احتمال بروز تهوع و استفراغ بیشتر است و حتی در مواردی ناچاریم خانم باردار را بستری 

کنیم.
وی ادامه داد: در طول بارداری نیز، به نسبت بارداری تک قلویی، احتمال بروز فشار 
خون بارداری، شدت بالای فشار خون بارداری و سن پایین ابتلا به آن، بیشتر است. البته 
علت ابتلا به فشار خون بارداری هنوز مشخص نیست، ولی نظریاتی وجود دارد که آن را 
به ترشح مواد جفتی مرتبط می کند. در بارداری دو یا چندقلویی میزان ترشح این مواد، به 
دلیل توده جفتی بزرگ تر، بیشتر است و این می تواند توجیه کننده علت خطر بیشتر ابتلا 

به فشارخون بارداری در بارداری های چندقلویی باشد.
وهابی گفت: عارضه مهم دیگر خطر زایمان زودرس به  صورت خودبه خود، به عللی مثل 
پارگی کیسه آب، یا با مداخله پزشکی، به عللی مثل وجود خطر برای سلامت مادر، است. 
زایمان زودرس می تواند باعث بروز خطر برای جنین ها یا ناتوانی های آتی برای نوزادان 

شود.
وی در ادامه به مخاطرات زایمان در بارداری چندقلویی اشاره کرد و افزود: عوارض 
زایمانی نیز در بارداری چندقلویی بیشتر است. میزان خونریزی دو برابر بارداری تک قلویی 
است، خطر زایمان اورژانسی به دلایلی مانند کنده شدن جفت بیشتر است و خطر ابتلا به 

مشکلات انعقادی نیز بیشتر است.
این متخصص زنان یادآور شد: بارداری های چندقلویی جنین را هم تهدید می کنند. 
خطر سقط به ویژه در سه ماهه اول بارداری بیشتر است. احتمال از بین رفتن یکی از 
قل ها در طول بارداری، به دلایل نامعلوم، بیشتر است. خطر وزن کم و مشکلات رشد 
هم در بارداری دو یا چندقلویی بیشتر است. این اختلالات را ما در بارداری دوقلویی 
همسان بیشتر می بینیم. دو قل ممکن است ارتباطات عروقی داشته باشند یا حتی یک 

قل از قل دیگر تغذیه کند و اختلاف وزن فاحش ایجاد شود. همچنین، خطر بروز انواع 
ناهنجاری های جنینی، مانند ناهنجاری قلبی، در بارداری چندقلویی، به ویژه بارداری 

دوقلویی همسان، بیشتر است .
وهابی با اشاره به افزایش تمایل زوج ها به بارداری چندقلویی گفت: این روزها بسیاری 
از زوج ها دوست دارند که دوقلو باردار شوند. زیرا فکر می کنند خوب است که می توانند با 
یک بارداری صاحب دو فرزند شوند. اما این فقط ظاهر ماجرا است. اگر زوجین از خطرات 
و عوارض بارداری دو یا چندقلویی برای مادر و جنین آگاه باشند، حتماً بارداری تک قلویی 

کم خطر را به بارداری دوقلویی پرخطر ترجیح خواهند داد.
عضو تیم تخصصی مرکز درمان ناباروری ابن سینا هدف از مراقبت های بارداری را کاهش 
عوارض مادری و جنینی دانست و گفت: در بارداری دو یا چندقلویی ضرورت و میزان 
این مراقبت ها بیشتر از بارداری تک قلویی است و بنابراین، به ویزیت ها و سونوگرافی ها 
بیشتری نیاز است. زیرا پزشک باید مواظب بروز عوارض بارداری باشد و مثلًا در سه ماهه 
نخست بررسی کند که آیا بارداری دوقلویی تک جفتی است یا دوجفتی. زیرا بارداری 
تک  جفتی می تواند عوارض جدی به دنبال داشته باشد. همچنین، باید به طور مداوم 
وضعیت جنین ها را از نظر وزن گیری و رشد و بروز ناهنجاری ها بررسی کرد. بنابراین طبق 
صلاحدید پزشک، ممکن است تعداد ویزیت ها بیشتر و فواصل آنها کمتر از بارداری 

تک قلویی باشد.
این متخصص زنان درباره تغذیه در بارداری چندقلویی گفت: مادرانی که دوقلو یا 
چندقلو باردار می شوند ممکن است فکر کنند که باید بیشتر غذا بخورند یا مواد قندی 

بیشتری مصرف کنند. این تصور اشتباه است.
وی افزود: نکته مهم در تغذیه دریافت گروه های مختلف مواد غذایی به میزان کافی 
است. البته خانم های دارای وزن نرمال، یعنی دارای شاخص توده بدنی بین ۲۰ تا ۲۵، 
می توانند در بارداری دو یا چندقلویی بین ۱۶ تا ۲۴ کیلوگرم افزایش وزن داشته باشند، 
اما اگر خانمی خودش اضافه وزن دارد، باید مراقب افزایش وزن خود در دوران بارداری 
باشد. به  طور کلی توصیه می شود که تغذیه خانم های باردار روزانه شامل ۴۰ درصد 
کربوهیدرات، ۴۰ درصد چربی و ۲۰ درصد پروتئین باشد که باید در وعده های متعدد و از 

مواد غذایی متنوع و سالم دریافت شوند.
وهابی درباره راه های جلوگیری از زایمان زودرس در بارداری دوقلویی یا چندقلویی، 

بارداری ها است و علت آن  گفت: متاسفانه این عارضه جزو خطرات جدی این نوع 
می تواند اتساع رحم، انقباضات رحمی و پارگی کیسه آب باشد.

وی ادامه داد: در بارداری دوقلویی حتی در تجویز دارو نیز محدودیت های بیشتری 
داریم و بنابراین، چاره ای جز مراقبت و کنترل بیشتر خانم باردار نداریم . اما در بارداری 
چندقلویی که خانم با نارسایی دهانه رحم مواجه است، می توانیم با سونوگرافی  منظم و 
مداوم، طول سرویکس را اندازه گیری کنیم و زمانی که از محدود نرمال کوتاه تر شد و خطر 
زایمان زودرس پیش آمد، با انجام سرکلاژ یا دوختن دهانه رحم، این خطر را کاهش دهیم. 
البته حتی سرکلاژ نیز در بارداری چندقلویی باید با احتیاط بیشتر و فقط در موارد ضروری 

انجام شود، در غیر این صورت می تواند عوارض بیشتری به همراه داشته باشد.
وهابی درباره امکان پذیر بودن زایمان طبیعی در این بارداری ها، گفت: معمولًا در موارد 
اندک و خاص زایمان طبیعی در بارداری دوقلویی امکان پذیر است. اگر سر هر دو قل 
به سمت پایین باشد، متخصص زنان هنگام زایمان حضور داشته باشد، یک فرد مجرب 
همۀ مراحل زایمان را انجام دهد و اتاق عمل هم برای موارد اضطراری و انجام سزارین در 

دسترس و آماده باشد، ممکن است به صورت طبیعی زایمان انجام شود.
وی با اشاره به راه های جلوگیری از عوارض بارداری چندقلویی، گفت: اگر بارداری 
سه قلویی یا بیشتر داشته باشیم، می توانیم از عمل ریداکشن یا کاهش انتخابی جنین 
استفاده کنیم. یعنی پس از غربالگری اولیه که در هفته های یازدهم تا سیزدهم بارداری 
انجام می شود، جنین یا جنین های مشکوک به داشتن ناهنجاری یا جنین های کوچک تر 

انتخاب و حذف می شوند تا جنین های دیگر بتوانند بهتر رشد کنند و سالم بمانند.
این متخصص زنان در پایان با اشاره به باورهای نادرست درباره مراقبت های بارداری، 
اظهارداشت: لازم نیست که خانم های باردار، چه بارداری ناشی از آی وی اف یا بارداری 
دوقلویی، در دوران بارداری مدام استراحت کنند و بیشتر از حد نیاز غذا بخورند. مثلًا 
در سه ماهه نخست اصلًا لازم نیست مادر وزن اضافه کند، به  ویژه اگر از قبل اضافه وزن 
داشته باشد و در طول بارداری هم باید رژیم غذایی کافی، متعادل و متنوع داشته باشد. 
بنابراین، نباید پرخوری کنند و یا اطرافیان آنها را به مصرف بیش از حد مواد غذایی وادار 
کنند. همچنین، اگرچه در بارداری دو یا چندقلویی توصیه می شود که خانم کمتر فعالیت 
کند، اما این به معنی استراحت مطلق نیست، زیرا نداشتن تحرک می تواند باعث ایجاد 

عوارضی مثل مشکلات انعقادی شود.

یک متخصص زنان مطرح کرد؛

مخاطرات بارداری دوقلویی

یک جراح زنان و زایمان ضمن ارائه توضیحاتی پیرامون تاثیر چاقی و اضافه وزن بر 
باروری زنان، در عین حال نسبت به مصرف مکمل های لاغری و هورمونی هشدار داد و 
گفت: این مکمل ها حاوی ترکیب های »استروئیدی« است که می توانند به ناباروری افراد 
منجر شود؛ به همین دلیل مصرف این نوع داروها برای کاهش و افزایش وزن، بدون نظر 

متخصص مربوطه اشتباه است. 
دکتر آتوسا کریمی ، با اشاره به نقش اضافه وزن در باروری زنان، گفت: چاقی و به 
دنبال آن افزایش چربی خون، فشارخون، قندخون و ... می تواند منجر به بر هم خوردن 
توازن هورمون های جنسی مانند »FSH« و »LH« شده و به دنبال آن نظم عادت های 
ماهانه مختل شود که این امر منجر به عدم تخمک گذاری و کاهش شانس باروری در 

فرد می شود.
وی با بیان اینکه اگر با وجود روند یاد شده بارداری اتفاق افتد،   عوارض زیادی در دوران 

بارداری برای مادر و جنین به همراه خواهد داشت، یادآور شد: سقط جنین، زایمان 
زودرس، مسمومیت حاملگی، افزایش فشار خون و... همگی از عوارضی است که در 

دوره بارداری در شرایطی که شاخص توده بدنی بالا باشد، اتفاق می افتد.
این جراح زنان و زایمان ادامه داد: به طور کلی نه تنها اضافه وزن و چاقی در باروری 
تاثیر دارد بلکه کاهش وزن شدید و یا وزن خیلی کم نیز می تواند تهدیدی برای باروری 
فرد باشد؛ چراکه وزن پایین نیز می تواند سبب برهم خوردن چرخه قاعدگی، توازن 
هورمون های جنسی و عدم تخمک گذاری شود. متاسفانه اتفاقی که در حال حاضر 
در جامعه مشاهده می کنیم، رعایت رژیم های غذایی سخت و خودخواسته به همراه 
ورزش های سنگین از سوی برخی بانوان است که تاثیر مستقیم بر باروری آنها خواهد 

داشت.
وی با بیان اینکه شاخص توده بدنی )BMI( یک شاخص برای نمایش تناسب اندام 

است، تصریح کرد: عدد ایده آل برای شاخص توده بدنی بین ۱۸ تا ۲۴ است؛ درصورتی 
که این عدد کمتر از ۱۸ و بیشتر از  ۲۵ باشد می تواند با عوارضی برای فرد همراه باشد. 
همچنین شاخص توده بدنی ۲۵ تا ۳۰ نشان دهنده افزایش وزن و بیشتر از ۳۵ نیز با 

نازایی همراه خواهد بود.
عضو تیم تخصصی مرکز فوق تخصصی درمان ناباروری و سقط مکرر ابن سینا، اظهار 
کرد: نکته قابل توجه آن است که پیش از اقدام به بارداری نیز خانم ها باید به وزن مناسب 
خود برسند؛ به همین دلیل توصیه می کنیم برای کاهش وزن خود به هیچ عنوان 
عجله ای نداشته باشند و سعی کنند طی مدت زمان طولانی تری ورزش های روزانه را با 
۳۰ تا ۴۰ دقیقه ورزش ملایم آغاز کنند تا تغییر وزن به مرور اتفاق افتد. کاهش وزن سریع 

در مدت زمان کم می تواند تاثیر منفی در باروری آنها داشته باشد. 
وی با اشاره به عوارض داروهای مکمل و هورمون هایی که در برخی باشگاه های ورزشی 
برای لاغری یا چاقی به افراد توصیه می شود، گفت: این مکمل ها حاوی ترکیب های 
»استروئیدی« است که می توانند به ناباروری افراد منجر شود؛ به همین دلیل مصرف 

این نوع داروها برای کاهش و افزایش وزن بدون نظر متخصص مربوطه اشتباه است.
وی در ادامه با تاکید بر اینکه استراحت مطلق در بارداری وجود ندارد، افزود: علی رغم 
تصور برخی مادارن باردار مبنی بر استراحت مطلق تاجایی که عده ای حتی کارهای 
شخصی خود را نیز انجام نمی دهند، موضوعی این چنینی وجود ندارد و تنها ممکن 
است محدودیت هایی در فعالیت مادر باردار به وجود آید که آنهم باید با نظر پزشک 
متخصص اعمال شود. از آنجایی که در شرایط بارداری هورمون های بدن به گونه ای تغییر 
می کنند که احتمال لخته شدن خون در بخش هایی از بدن مانند اندام ها، قلب، ریه و... 
بالا می رود، فعالیت بدنی برای مادر باردار ضروری است اما بسته به شرایط، سن مادر و 

وجود سابقه سقط در او میزان این فعالیت متفاوت است.
کریمی با بیان اینکه یکی از بهترین ورزش ها برای مادران باردار پیاده روی است، گفت: 
۳۰ دقیقه پیاده روی ملایم و آرام در طول روز برای مادر باردار مفید است، اما به شرط 
تشخیص پزشک معالج؛ چراکه خانم های با سن بالاتر و سابقه سقط جنین شاید دیگر 
نتوانند ۳۰ دقیقه فعالیت داشته باشند و به آنها توصیه شود در خانه به فعالیت های روزمره 

خود بپردازند.  
این فلوشیپ ناباروری در خصوص میزان مجاز اضافه وزن در دوره بارداری، تصریح کرد: 
میزان اضافه وزن در دوره بارداری باید متناسب با وزن فرد پیش از آغاز بارداری باشد؛ 
به طور کلی افزایش وزن از حداقل پنج کیلوگرم تاحداکثر ۱۸ کیلوگرم به شرط تناسب 
با وزن پیش از بارداری می تواند مجاز باشد. همچنین کاهش وزن در دروره بارداری به 
دلایل خودخواسته و به دنبال رژیم غذایی می تواند سبب به وجود آمدن برخی مواد 

سمی در گردش خون مادر شود که این مواد به رشد جنین آسیب خواهد رساند. 

در آستانه روز جهانی مبارزه با چاقی مطرح شد

خطر ناباروری با قرص های چاقی و لاغری

سازمان غذا و دارو اعلام کرد

آنتی بیوتیک های "تاریخ مصرف گذشته" را دور نریزید
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استاد و پژوهشگر مسائل سیاسی :

راهبرد اقتصاد مقاومتی سبب ارتقای قدرت 
ملی می شود

استاد و پژوهشگر مسائل سیاسی گفت: راهبرد اقتصاد مقاومتی سبب ارتقای قدرت 
ملی و جلوگیری از سلطه و نفوذ بیگانگان می شود. 

کرسی های  نشست  شانزدهمین  در  مهاجرنیا،  محسن  حجت الاسلام والمسلمین 
آزاداندیشی مجمع هماهنگی پیروان امام و رهبری استان قم که با موضوع "تبیین بیانیه 
گام دوم انقلاب اسلامی" در دانشگاه طلوع مهر قم برگزارشد، اظهار کرد: در ادامه بحث 
راهبردشناسی در بیانیه گام دوم،  موضوع این نشست »راهبرد اقتصاد مقاومتی« است. 
راهبردها همانند اهداف میانی و کوتاه مدت امور ثابت نیستند. رویکردهای اعتقادی و 
شرایط سیاسی ممکن است موضوعی را تبدیل به هدف و یا راهبرد بکند و موضوعی را 
از حالت راهبردی خارج نماید. موضوعی مانند اقتصاد در رویکرد مارکسیتسی زیربنای 
همه چیز و در رویکرد کاپیتالیستی هدف همه رقابت هاست اما در تفکر اسلامی نه تنها 
زیربنا و هدف جامعه نیست بلکه در گذشته به آن نگاه راهبردی هم نبود، اما شرایط دنیای 
امروز، بحران های اقتصادی و سیاسی و فشارهای دشمنان این عرصه را امروز در کشور به 
یک راهبرد اساسی برای برون رفت از تنگناهای موجود تبدیل کرده است و در بیانیه گام 
دوم با تصریح به اینکه »اقتصاد البتّه هدف جامعه ی اسلامی نیست، امّا وسیله ای است 
که بدون آن نمی توان به هدف ها رسید«  اقتصاد مقاومتی ، به مثابه یکی از راهبردهای 
هفتگانه ورود به گام دوم انقلاب اسلامی تلقی شده است.    مهاجرنیا با اشاره به مفاد 
بیانیه در خصوص نگاه راهبردی گفت؛ جایگاه اقتصاد در تقویت و سامان دهی به 
»نقطه ی قوّت«، »سلطه ناپذیری« و »نفوذ ناپذیری« این عرصه را از سطح عادی به سطح 
راهبردی ارتقاء داده است. همان طوری که مقام معظم رهبری در بیانیه آورده اند : »  
اقتصاد یک نقطه ی کلیدیِ تعیین کننده است. اقتصاد قوی،نقطه ی قوّت وعامل مهمّ 
سلطه ناپذیری و نفوذ ناپذیری کشور است و اقتصاد ضعیف، نقطه ی ضعف و زمینه  ساز 
نفوذ و سلطه و دخالت دشمنان است، همچنین فقر و غنا در مادّیات و معنویّات بشر، اثر 
می گذارد.« مهاجرنیا با اشاره به این که در نگاه راهبردی به اقتصاد است که بیانیه به همه 
فرصت ها، تهدیدها، نقطه قوت ها و نقطه ضعف ها، توجه کرده است و می گوید » ایران با 
دارا بودن یک درصد جمعیّت جهان، دارای ۷ درصد ذخایر معدنی جهان است: منابع 
عظیم زیرزمینی، موقعیت استثنائی جغرافیایی میان شرق و غرب و شمال و جنوب، بازار 
بزرگ ملّی، بازار بزرگ منطقه ای با داشتن ۱۵ همسایه با ۶۰۰ میلیون جمعیّت، سواحل 
دریایی طولانی، حاصل خیزی زمین با محصولات متنوّع کشاورزی و باغی، اقتصاد بزرگ 
و متنوع، بخشهایی از ظرفیّتهای کشور است؛ بسیاری از ظرفیّتها دست نخورده مانده 
است. گفته شده  است که ایران از نظر ظرفیّت های استفاده نشده ی طبیعی و انسانی در 
رتبه ی اوّل جهان است. بی شک شما جوانان مؤمن و پُرتلاش خواهید توانست این عیب 
بزرگ را برطرف کنید.« وی در ادامه گفت: ظرفیت ها و فرصت های مادی و اقتصادی  که 
امروز در اختیار جمهوری اسلامی است، فهرستی طولانی را تشکیل می دهد که عملیاتی 
سازی آن نیازمند مدیریتی جهادی، مدیرانی متخصص و کارآمد، مسئولانی پرانگیزه و 
خردمند است تا با پیوند زدن میان آرمان ها و واقعیت ها، کاروان انقلاب اسلامی را از وضع 
موجود به وضع مطلوب برسانند. این پژوهش گر مسائل سیاسی گفت: در کنار این همه 
فرصت و ظرفیت هایی که انقلاب اسلامی ایجاد کرده است، اقتصاد کشور هنوز در تراز 
راهبردی انقلاب دیده نمی شود و از آسیب های زیادی رنج می برد. در بیانیه گام دوم روی 
یازده آسیب جدی اقتصاد تمرکز شده است. در کنار عملکردهای ضعیف، چالش های 
بیرونی تحریم و وسوسه ها ی دشمنان، عیوب ساختاری و ضعف های مدیریّتی است، 
وابستگی اقتصاد به نفت، دولتی بودن بخش هایی از اقتصاد که در حیطه ی وظایف دولت 
نیست، نگاه به خارج، استفاده ی اندک از ظرفیّت نیروی انسانی کشور، بودجه بندی 
معیوب و نامتوازن، عدم ثبات سیاست های اجرائی اقتصاد، عدم رعایت اولویّت ها و وجود 

هزینه های زائد و حتّی مسرفانه در بخش هایی از دستگاه های حکومتی است.
وی افزود:  راهبردی سازی اقتصاد به آن است که آسیب های فوق، برطرف شوند و 
اقتصاد مقاومتی شکل بگیرد و به مثابه راهبرد کلان نظام در همه بخش ها، مورد توجه 
قرار گیرد. ویژگی راهبرد اقتصاد مقاومتی آن است که قدرت ملی را ارتقاء و جلوی هرگونه 
نفوذ و سلطه بیگانه را سد می کند. راه ایجاد چنین راهبردی را در بیانیه؛ دانش بنیادی، 
درون زایی، مولّد سازی، مردمی کردن اقتصاد آن هم با دستان مدیران جوان و دانا و مؤمن 

و مسلّط بر دانسته های اقتصادی در درون دولت است.

کارشناس دانشگاه علوم پزشکی قم:

اعضای ۹۹ بیمار مرگ مغزی از استان قم 
پیوند شده است

سال  از  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  اعضای  پیوند  واحد  مسئول  کارشناس 
۸۵ تاکنون، اعضای بدن ۹۹ بیمار مرگ مغزی از این استان به بیماران نیازمند پیوند 

شده است. 
ولی الله صمدی افزود: واحد پیوند اعضای بدن بیماران مرگ مغزی در دانشگاه علوم 
پزشکی قم از سال ۱۳۸۵ راه اندازی شد و بیماران برای پیوند عضو به بیمارستان های 
تهران منتقل می شوند. به گفته وی، در سالجاری اعضای بدن هشت بیمار مرگ مغزی 
به نیازمندان اهدا شده است. وی با اشاره به این که سالانه حدود ۱۰۰ تن درقم دچار 
مرگ مغزی می شوند، خاطرنشان کرد: ۲۵ هزار تن درکشور نیازمند پیوند عضو در لیست  
انتظار هستند و روزانه هفت تا ۱۰ تن از این بیماران نیازمند فوت می کنند و روزانه همین 

تعداد نیز به لیست بیماران نیازمند اهدا عضو اضافه می شود.
صمدی با بیان این که پیوند کلیه بیشترین نیاز بیماران در لیست انتظار است،  ادامه داد: 
درحال حاضر ۱۷ هزار تن به دلیل نارسایی های کلیوی دیالیز می شوند و در لیست بیماران 
نیازمند پیوند کلیه قرار دارند. وی بیان کرد: با توجه به این که راه اندازی مرکز پیوند نیازمند 
استانداردهای ویژه و تیم های پزشکی ازجمله پیوند عروق، کلیه، کبد و قلب می باشد،  
استان قم زیرساخت لازم برای راه اندازی چنین مرکزی ندارد. وی با اشاره به تفاوت بین 
مرگ مغزی و کما، گفت: زمانی که بیمار به کما می رود، به دلیل اختلال در خون رسانی 
و اکسیژن رسانی به مغز، مغز دچار اختلال در عملکرد می شود و به محرک های محیطی 
با توجه به وسعت حادثه پاسخ می دهد. کارشناس مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه 
علوم پزشکی قم اضافه کرد: در کما مغز زنده است و با ارگان های حیاتی بدن مثل قلب 
و ریه ارتباط موثری دارد؛ امکان دارد فرد به مدت طولانی در حالت کما باشد و زندگی 
نباتی داشته باشد که در این صورت فرد عملکرد ذهنی و شناختی نخواهد داشت. وی 
با اشاره به این که مغز، ضربان قلب و تنفس را تنظیم می کند،  خاطرنشان کرد: در مرگ 
مغزی خون رسانی به مغز متوقف می شود، اکسیژن و مواد غذایی به مغز نمی رسد، مغز 
تمام کارکرد خود را از دست می دهد و دچار تخریب غیرقابل برگشت می شود. وی اضافه 
کرد: بیمار مرگ مغزی قبل از فوت می تواند ارگان های حیاتی مانند قلب، کلیه، پانکراس، 
ریه ها و روده و تا ۴۸ ساعت پس از فوت نیز می تواند نسوج و بافت ها مثل پوست، قرنیه، 
بیان کرد: هر  نماید. صمدی  اهدا  را  قلب  و عضلات دریچه های  پاندون  استخوان، 
اهداکننده می تواند با اهدای اعضایی ازجمله قلب، ریه، کبد، پانکراس، روده و کلیه، 
یک تا هشت بیمار را از مرگ نجات دهد. وی افزود: همچنین هر اهداکننده می تواند با 
اهدای دریچه قلب، رگ، تاندون ها، عضلات، استخوان، نسوج و بافت، زندگی یک تا ۵۳ 
تن را بهبود ببخشد. وی خاطرنشان کرد: از زمانی که مرگ مغزی بیماری اعلام می شود، 
می توان بیمار را با پیشرفته ترین تجهیزات پزشکی حداکثر تا ۱۲ روز نگهداری نمود، ولی 
در این مدت ارگان های حیاتی زیست پذیری خود را از دست می دهند و قابلیت فعالیت و 
توانایی ارگان ها ضعیف می شود. به گفته صمدی،  تیم تاییدکننده مرگ مغزی شامل چهار 
تخصص ازجمله جراح مغز و اعصاب،  داخلی مغز و اعصاب، داخلی، پزشک بیهوشی و 
پزشکی قانونی باید مرگ مغزی بیمار را تایید نمایند. وی در ادامه گفت: دوره آموزش 
تخصصی مدیریت فراهم آوری اعضای پیوندی توسط وزارتخانه با هماهنگی انجمن اهدا 
عضو ایرانیان از ۱۱ تا ۱۴ آبان ماه برای همه سرپرستاران بخش های ویژه، آی سی، یو، 
اورژانس،  سوپروایزر و  مدیران خدمات پرستاری بیمارستان ها درقم برگزار شد. وی افزود: 
در این دوره، کارگاه های آموزشی نیز برای پزشکان تاییدکننده بیماران مرگ مغزی، 

متخصصان طب اورژانس و بیهوشی ترتیب یافت.
 

سپاه علی بن ابیطالب)ع( قم:

اعزام اردوهای راهیان نور در قم از سر گرفته شد 
سپاه علی بن ابیطالب )ع( با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد اعزام اردوهای دانش آموزی 

به سرزمین های نور از روز ۵ آذر ماه از سرگرفته می شود.
در اطلاعیه سپاه علی بن ابیطالب )ع( آمده است: با توجه به ضرورت و اهمیت تبیین 
ابعاد حماسه شگفت آور ۸ سال دفاع مقدس و انتقال فرهنگ ایثار و شهادت به نسل های 
آینده و تاکید مقام معظم رهبری در این خصوص، سپاه علی بن ابی طالب)علیه السلام( با 
همکاری اداره کل آموزش و پرورش استان قم از سال ۱۳۸۹تاکنون توانسته است نسبت 
به اعزام بیش از ۴۰هزار نفر از دانش آموزان دخترو پسر استان قم به مناطق عملیاتی دفاع 
مقدس در قالب اردوهای راهیان نور اقدام کند. در ادامه این بیانیه آمده است: با توجه 
به برنامه ریزی ها و پیگیری های مستمر و رعایت کامل مسائل ایمنی و امنیتی، از ابتدا تا 
کنون، تمام اعزام ها بدون هیچ گونه حادثه ای انجام شده است. اعزام های امسال نیز از 
روز ۱۸ آبان آغاز شد که در مرحله اول اعزام دانش آموزان دختر، تعدادی از دانش آموزان 
دچار آلودگی و بیماری شدند که با بررسی های انجام شده و نظر کارشناسان بهداشت، 
این بیماری ها ناشی از آلودگی محیطی استان خوزستان و ویروس های بیماری زای 
موجود در منطقه بوده که مردم استان خوزستان را نیز تحت تاثیر قرار داده است. در 
این بیانیه اضافه شده است: سپاه علی بن ابی طالب)ع( ضمن پیگیری فوری مراحل 
درمان عزیزان دانش آموز، اعزام ها را به طور موقت لغو کرده و مراتب توسط بهداری سپاه 
استان پیگیری و با همکاری مسؤولان اردویی سپاه استان خوزستان، عوامل آلودگی رفع 
و امکان برگزاری دوباره اردوها فراهم شده است. در پایان این بیانیه یادآور شده است: لذا 
با توجه به رفع آلودگی و انجام تمهیدات لازم، به حول و قوه الهی اعزام ها با همکاری و 
مشارکت سپاه علی بن ابی طالب)ع( و اداره کل آموزش و پرورش استان، از روز سه شنبه 

۵ آذر ماه از سر گرفته خواهد شد.

شاید یکی از مهم ترین درس هایی که می توان از حوادث هفته گذشته گرفت، این 
باشد که اگر سرمایه های اجتماعی مان را تقویت می کردیم، اتحاد مردم و انسجام 

تشکل  ها و گروه های مردم نهاد اجازه عرض اندام به اغتشاشگران را نمی داد. 
سرمایه اجتماعی، یکی از راهکارهای کاهش مشکلات اجتماعی و عاملی برای 
موفقیت برنامه ها و سیاست های رفاهی دولت است. سرمایه اجتماعی، شامل اعتماد 
اجتماعی، مشارکت اجتماعی، حمایت اجتماعی، اطمینان اجتماعی و احساس 

امنیت و ارزش زندگی است.
به اعتقاد کارشناسان، مؤلفه های سرمایه اجتماعی مانند اعتماد، مشارکت، حمایت، 
اطمینان، احساس امنیت و ارزش زندگی ارتباط معناداری با مدیریت اجتماعی شامل 

پیشگیری، آمادگی، مقابله و بازسازی پس از بحران دارد.
 اگرچه در دیدگاه های سنتی، سرمایه اقتصادی، فیزیکی و حتی نیروی انسانی 
مهم ترین نقش را در توسعه ایفا می کردند، اما سرمایه اجتماعی مبتنی بر ویژگی های 
از سایر  را برای استفاده بهتر  اجتماعی، فرهنگی جامعه است که می تواند زمینه 

سرمایه ها فراهم کند.
اتفاقاتی که پس از اجرای طرح مدیریت مصرف سوخت در کشور به وقوع پیوست، 
خسارت های سنگین جانی و مالی بر جا گذاشت که جبران آن بسیار سخت و حتی 
جبران ناپذیر است. در این میان، آنچه کمتر به آن پرداخته شده آسیبی است که سرمایه 
اجتماعی جامعه ایران در این حوادث متحمل شده است و باید به سرعت برای جبران 

آن چاره ای اندیشید، وگرنه خسارت آن بسیار زیان بارتر از سایر آسیب هاست.
وقتی حق شهروندان بر شهر نادیده گرفته می شود

ایرناپلاس می گوید:  به خبرنگار  مورد  این  در  اجتماعی  روانشناس  عزیزی،  بیان 
بررسی آسیب ها به سرمایه های اجتماعی پس از حوادث اخیر از چند لحاظ قابل 
بررسی است که نیازمند توضیح و تفسیر بسیاری است، ولی به طور خلاصه، یکی از 
مهم ترین این تأثیرات، مربوط به اثرات حقوقی است. شهروندان از حقی به نام »حق 
بر شهر« برخوردارند. این حق، شامل دسترسی یک شهروند به تمام مناطق شهری 
مانند خیابان ها، میادین عمومی و حق اعتراضاتی است که در قالب اعتراضات مدنی 
قابل تبیین است. وی توضیح می دهد: وقتی از حق بر شهر صحبت می کنیم یعنی هر 
شهروند از این حق برخوردار است که اعتراضش را در چارچوب قانون و البته در مکانی 
امن بدون اینکه توسط کسی مورد تعرض قرار گیرد، بیان کند. این تعرض می تواند خواه 
از سوی مأموران نیروی انتظامی باشد یا افراد دیگر که به قصد اغتشاش آمده باشند و 
به دنبال آسیب به اموال عمومی و سوء استفاده باشند. به عبارتی اینکه نتوان بین یک 
شهروند معترض و یک اغتشاش گر تفاوتی قائل شد و این دو را از هم جدا کرد، یکی از 
مهم ترین مسائلی است که چون رعایت نشده، بخشی از سرمایه اجتماعی آسیب دیده 
است. مطمئناً اگر به شهروندان این اجازه  داده می شد به عنوان حق طبیعی شان نسبت 
به این تصمیم، اعتراض و تجمع مسالمت آمیز داشته باشند و پلیس از آنها محافظت 
می کرد نتیجه چیز دیگری بود. هنگامی که با یک حق قانونی، حرف ها در چارچوب 
اعتراض مسالمت آمیز مدنی بیان می شود، نتیجه آن آشتی بین دولت و ملت است. 
در اینجا هم حق اعتراض محفوظ بوده، هم اعتراض انجام شده و هم نتیجه اعتراض 
مشخص است.اما چیزی که ما شاهد آن بودیم، چیزی جز به آشوب کشیده شدن و 

نابودی حق اعتراض و اعتماد نبود.
احساس ناامنی

این روانشناس اجتماعی معتقد است نکته دیگر که در نتیجه این اغتشاشات ظهور 
می کند ایجاد احساس ناامنی است. وی توضیح می دهد وقتی فضای اعتراض به 
اتفاق این است که این حس به شهروند دست  آشوب کشیده می شود، نخستین 
می دهد که خود را از دولت جدا می بیند. به عبارتی، شهروند، خود را کسی می بیند که 
دیگری به هر دلیل قصد دارد او را سرکوب کند. واقعیت این است که به علل مختلفی 
از جمله اطلاع رسانی گنگ و مبهم، احساس افراد به صورت فورانی و انفجاری ظهور 
کرد و در مقابل، نیروی انتظامی واکنش نشان می دهد. یکی از خطرات جدی در این 
میان، از بین رفتن اطمینان به نیروی انتظامی است که به عنوان حافظ و پاسدار حقوق 
شهروندان باید نقش آفرینی کند. در واقع وقتی فرد در جامعه دیگری را در مقابل خود 
می بیند؛ این دیگری ممکن است نیروی انتظامی یا دولت باشد یا کسانی باشد که 
قصد تخریب کردن، غارت اموال عمومی، تخریب و آتش زدن دارند، در هر صورت این 
اتفاق نیز خود احساس ناامنی را به وجود آورد که می تواند نابودی بخشی دیگری از 

سرمایه های اجتماعی را به دنبال داشت.
بی اعتمادی به آینده

عزیزی ادامه می دهد: از سوی دیگر، با وجود افزایش ناگهانی قیمت سوخت، با وجود 
تأکید مسئولان دولتی مبنی بر عدم افزایش قیمت سایر اقلام، نوع افراد جامعه اعتمادی 

به این وعده ها ندارند. به عبارتی، هر چقدر هم گفته شود افزایش قیمت نخواهیم 
داشت، جو روانی جامعه این سیاست را نه برای خود، بلکه علیه خود می پندارند و به آن 
اطمینان ندارند. چون اقدامی برای تقویت حس اطمینان جامعه انجام نشده است. از 
همین رو، جامعه منتظر افزایش قیمت سایر کالاها )حتی اگر اتفاق هم نیفتد( هست 
که این خود سبب ایجاد یک خشم فروخورده در جامعه خواهد شد و از اتفاقی که هنوز 
نیفتاده، پیشی خواهند گرفت. وی تأکید می کند که بعد از افزایش قیمت سوخت، 
یکی از عوامل فوران اعتراضات، حجم عظیمی از ناامیدی، همراه با خشم، عصبانیت 
و بی اعتمادی به آینده بود که در عرض ۲۴ تا ۷۲ ساعت اتفاق افتاده اما پیامدهای آن 
هنوز هم ادامه دارد. آمار و اخبار ضد و نقیض در مورد کشته شدگان، دستگیرشدگان، 
اموال تخریب شده  از یک سو و عدم پاسخگویی و هماهنگی صحیح از طرف نهادهای 

مسئول هم به جای قانع کردن آنها، بر آتش خشم و احساسات مردم دمید.
این روانشناس اجتماعی معتقد است که این آسیب دیدگی سرمایه های اجتماعی 
هرچه سریع تر نیاز به درمان دارد و راهکار ترمیمی آن تنها از طریق آشتی مردم با دولت 
است. دولت باید با مردم حرف بزند و آنها را در جریان همه امور قرار دهد، وگرنه تهدید 
به افشاگری از سوی مسئولان و بیان مسائل پشت پرده و تهدید به بیان ناگفته هایی که 

مدام به مردم تزریق می شود، موجب خشم مردم می شود.
آستانه تحمل جامعه پایین است

از سوی دیگر، عزیزی معتقد است چه خوشمان بیاید چه نیاید بر اساس آمار پزشکی 
قانونی، آمار نزاع و درگیری در کشور ما افزایش یافته است. به عبارتی، ما مردمی 
عصبانی داریم که به علل مختلف، آستانه تحمل آنها پایین آمده است. با وجود تمام 
آموزه های دینی و فرهنگی ما و توصیه به آشتی، تفاهم، گفت وگو و مدارا، اما واقعیت 
جامعه چیز دیگری است و به شدت آستانه تحمل، نشاط و شادابی ملی افراد جامعه 

پایین آمده است و خیلی از شادی ها تبدیل به شادی های زیرزمینی شده است.
وقتی خیابان متعلق به مردم نباشد،...

وی می گوید: شاید اگر ما سرمایه های اجتماعی مان را جدی می گرفتیم و تقویت 
می کردیم، یکی از اتفاقات خوب، توانایی کنترل خشم توسط مردم بود. اگر ما به 
سرمایه های اجتماعی احترام می گذاشتیم و فرهنگ اعتراض کردن را تمرین می کردیم، 
در چنین بزنگاه هایی، جامعه مدنی، تشکل های مردم نهاد، حقوقدان، جمعیت سرشار 
دانش آموزان و دانشجویان و ... برای راهپیمایی مسالمت آمیز درخواست می دادند 
و منتظر مجوز می ماندند. همین زمان، ابزاری برای کنترل و مدیریت خشم جامعه 
می شد.آن زمان، نیروی انتظامی هم در کنار مردم قرار می گرفت، درخواست مردم از 

دولت به طور مستقیم بیان می شد و هیچ یک از این اتفاقات بدشگون نمی افتاد.
به گفته عزیزی، سرمایه اجتماعی چیزی نیست که یک روزه ساخته یا ترمیم شود، 
بلکه ثمره چندین دهه است که از نسلی به نسل دیگر رسیده است. ولی وقتی ما 
هاله ای از ابهام را به سمت مردم پرتاب کردیم و چنین اتفاقی با این حجم از خشم و 
از سرمایه های  اتفاق می افتد، می توان گفت بسیاری  عصبانیت در کمترین زمان 
اجتماعی را از دست داده ایم. در چنین مواقعی آنچه در عمل شکل خواهد گرفت، 
چیزی جز نیروهای مردمی آسیب دیده، شکل گیری انشقاق، پایین آمدن اعتماد ملی 
و کمتر شدن آستانه تحمل، اضطراب، یأس و ناامیدی از آینده از جامعه باقی نخواهد 

ماند. بنابراین باید هرچه سریع تر برای جبران مافات چاره ای اندیشید.

استاندار هرمزگان:

فرمانداران شهرستان های ساحلی صیادان 
واقعی را ساماندهی کنند

 استاندار هرمزگان گفت: فرمانداران شهرستان های ساحلی در هرمزگان نسبت به 
ساماندهی و ثبت نام صیادان واقعی با کمک تعاونی های صیادی اقدام کنند.

فردیدون همتی یکشنبه شب در جلسه ستاد تنظیم بازار استان هرمزگان اظهارداشت: در 
شرایط کنونی مهم ترین وظیفه، حفظ تعادل قیمت های موجود در بازار است و پس از آن باید 
به سراغ مسائلی همچون حمل و نقل رفت. وی عنوان کرد: اقلامی که مردم روزانه با آن سر 
و کار دارند باید مورد بررسی قرار گیرند تا با افزایش قیمت مواجه نشوند، زیرا کاهش قیمت 
اقلامی که تاثیر چندانی در زندگی مردم ندارد اهمیت چندانی هم ندارد. استاندار هرمزگان 
با ذکر این نکته که باید مشخص شود هر قلم چه میزان وزن در سبد کالایی خانواده دارد، 
ابراز داشت: پس از اولویت بندی اقلام اساسی کنترل در تمام شهرستان های هرمزگان انجام 
شود و نرخ این اقلام به صورت روزانه مورد رصد قرار گیرد.  همتی مطرح کرد: فرمانداران در 
شهرستان ها باید به صورت میدانی وارد بازار شوند و بر کار ارزیاب ها نظارت داشته باشند 
تا مشخص شود گزارشات ارائه شده تا چه حد اعتبار دارد به همین جهت باید این راستی 
آزمایی از سوی فرمانداران صورت گیرد. وی با ذکر این نکته که فرماندار شهرستان بستک 
اعلام کرده است که در بستک در هیچ زمینه ای افزایش قیمت صورت نگرفته است، اذعان 
کرد: از مردم و کاسبان، بازرسان، مدیران و کارشناس قدردانی می کنم و بناست تیمی به 
صورت پنهان برای راستای آزمایی گزارش هایی که از شهرستان ارائه می شود به شهرستان ها 
ارسال شود که گزارش آن نیز به زودی اعلام خواهد شد. استاندار هرمزگان اذعان کرد: از 
فرمانداران، روسای ادارت، بخشداران و دهیاران این انتظار را داریم که این رویه نظارت را تا 
پایان سال حفظ کنند و این تفکر را نداشته باشند که نظارت در همین مدت کوتاه کافیست. 
همتی اظهار داشت: به کارگیری از نیروهای مردمی برای رصد بازار تفکر بسیار مناسبی 
است. وی با ذکر این نکته که آرامش جامعه یعنی امنیت، گفت: اگر ما بتوانیم به درستی 
بازار را کنترل کنیم قطعا تاثیر مثبتی در مسائل امنیتی استان و کشور خواهد گذاشت.  
همتی در ادامه به موضوع سوخت مورد نیاز شناورهای صیادی در هرمزگان اشاره کرد و 
بیان داشت: فرمانداران شهرستان های ساحلی در هرمزگان نسبت به ساماندهی و ثبت نام 
صیادان واقعی با کمک تعاونی های صیادی در شهرستان ها اقدام کنند تا آمار آن ها به طور 
دقیق مشخص و سهمیه سوخت برای شناورهای آنها در نظر گرفته شود. وی بر لزوم توسعه 
ناوگان حمل و نقل عمومی درون شهری و برون شهری در هرمزگان و تشویق مردم نسبت به 
استفاده بیشتر از این ناوگان تاکید کرد و اظهار داشت: توسعه هرچه بیشتر ناوگان حمل و 
نقل عمومی رضایتمندی جامعه را نیز به همراه دارد. استاندار هرمزگان خاطرنشان کرد: در 
امر نظارت بر بازار باید با ترویج آموزش های عمومی از ظرفیت های مردمی نیز استفاده کنیم 

تا نظارت ها دقیق تر و گسترده  تر باشد.

شهردار کاشان:

کودکان باید نسبت به تمدن کهن کاشان 
شناخت پیدا کنند

 شهردار کاشان از لزوم شناخت کودکان نسبت به تمدن کهن کاشان سخن گفت و ابراز 
داشت: سیلک و کاشان خاستگاه یک تمدن چندین هزارساله است که همه به خصوص 
کودکان باید از آن اطلاع پیدا کنند. سعید ابریشمی راد شامگاه یکشنبه در جمع تجلیل از 
خادمین کتاب با بیان سابقه کهن فرهنگی و ادبی شهرستان کاشان در ایران و جهان اظهار 
داشت: موقعیت خاص مکانی شهر کاشان و زندگی مردمان آن یک ظرافت و فرصت برای 

مطالعه لایه های اجتماعی این شهر است.
کودکان باید نسبت به تمدن کهن کاشان شناخت پیدا کنند

وی از لزوم شناخت کودکان نسبت به تمدن کهن کاشان سخن گفت و ابراز داشت: 
سیلک و کاشان خاستگاه یک تمدن چندین هزارساله است که همه به خصوص کودکان 
باید از آن اطلاع پیدا کنند. شهردار کاشان با اشاره به اینکه این ریشه های قوی تاریخی 
یک فرصت برای مسئولین است، تصریح کرد: مردم بر مبنای اصول و سبک زندگی درست 
تصمیم گیری می کنند و باید سعی شود برای جلوگیری از تخریب ارزش های فرهنگی یک 

الگوی سالم در سبک زندگی ارائه شود.
جهل عامل اصلی واپس گرائی و عقب ماندگی

وی با بیان اینکه در طول تاریخ بشریت هرجا انسان دچار واپس گرایی و عقب گرد شده 
ناشی از جهالت بوده است، بیان داشت: هر انچه که انسان را به بیراهه کشانده و منجر به 

این شده است که انسان نتواند حق را از باطل تشخیص دهد ناشی از جهل بوده است.
ابریشمی راد کسب دانش را یکی از راه های مبارزه با جهل دانست و افزود: دانش الزاما 
»اطلاعات« نیست بلکه آن اطلاعاتی که منجر به تشخیص حق از باطل شود دانش است.
وی با بیان اینکه کتاب بهترین ابزار برای کسب دانش است، اظهار داشت: تاثیر کتاب بر 

رویدادهای جامعه و همچنین افراد اجتماع بر هیچ احدی پوشیده نیست.
فرهنگ باید به صورت مکتوب درآید

شهردار کاشان با اشاره به اینکه نحوه اخذ دانش و اطلاعات در قالب چهره به چهره 
به دلیل انتقال شفاهی دچار خدشه می شود، ابراز داشت: در تمام دنیا به خصوص در 
جوامع متمدن یکی از بارزترین ویژگی ها این است که فرهنگ آنان مکتوب است و عادت 
به مستندنگاری دارند. وی با بیان اینکه کتاب در حوزه مدیریت و دانش نقش انکارناپذیری 
دارد، تصریح کرد: برای هیچ مسئله ای در دنیا بن بست وجود ندارد و یکی از راه های خروج 

از بن بست مطالعه کتاب است.

معاون استاندار البرز :

بانک های کم کار در رونق تولید البرز
 معرفی شوند 

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار البرز با اشاره به اهمیت حمایت از تولیدکنندگان 
گفت: بانک های کم کار در حوزه رفع موانع واحدهای تولیدی این استان باید معرفی شوند. 
جهانگیر شاهمرادی روز یکشنبه در نشست ستاد تسهیل و رفع موانع واحدهای تولیدی 
استان البرز افزود: اقتدار امروز کشور به پشتوانه تولید است و بانک های کم کار در رفع 
موانع واحدهای تولیدی دراین شرایط اقتصادی درصورت استمرار بی توجهی به رفع 
مشکلات معرفی می شوند. وی ادامه داد: استان البرز دارای ظرفیت های قابل توجهی در 

حوزه تولید است که باید ازاین فرصت هرچه بیشتر برای رونق اقتصادی بهره برد.
شاهمرادی گفت: صادرات ۴۰۰میلیون دلاری کالاهای غیرنفتی دراستان البرز حاکی 
از پتانسیل های خوب اقتصادی است که رونق تولید را به همراه داشته بنابراین باید برنامه 
ریزی دقیقی را دراین زمینه داشت. وی خاطرنشان کرد: البرز مانند سال گذشته حائز 
رتبه  نخست کشور در پرداخت تسهیلات رونق تولید شده که این امر با همت و همراهی 
تمام دستگاه های اجرایی و بانک ها محقق شده است. معاون هماهنگی امور اقتصادی 
استاندار البرز تاکید کرد: کمک به حفظ اشتغال و تولید از اهداف دولت است که با جدیت 
پیگیری می شود. دراین نشست برخی از صاحبان واحدهای تولیدی استان البرز نقدینگی 
و مساعدت بانک ها را مانع جدی بر سرراه توسعه تولید و اقتصاد این استان عنوان کردند.

استان البرز دارای سه هزار و ۵۰۰ واحد تولیدی فعال است.

فرمانده سپاه حضرت نبی اکرم )ص( استان کرمانشاه مطرح کرد
اجرای ۱۹ هزار پروژه محرومیت زدایی در کرمانشاه

پروِه  هزار   ۱۹ اجرای  کرمانشاه  استان  )ص(  اکرم  نبی  حضرت  سپاه  فرمانده   
محرومیت زدایی در کرمانشاه توسط بسیج خبر داد.

سردار بهمن ریحانی در مراسم افتتاح ۱۰۰ واحد مسکونی مددجویان کمیته امداد امام 
خمینی استان کرمانشاه ضمن گرامیداشت هفته بسیج اظهار داشت: امام خمینی )ره( 
بسیج را تنها مربوط به مرزهای کشور نمی دانستند و دیدیم که این تفکر به تمام کشور های 
جهان صادر شد . وی  با بیان اینکه اقدامات سازندگی بسیج یکی از جلوه های زیبای 
خدمت رسانی است، خاطر نشان کرد: بسیج طی این چهل سال در تمام بسترها به 
خوبی عمل و موفقیت های بزرگی کسب کرد. فرمانده سپاه حضرت نبی اکرم )ص( استان 
کرمانشاه گفت : در بحث محرومیت زدایی ۱۹ هزار و ۲۶۶ پروژه شامل ساخت، ترمیم 
و... ۱۵۹ میلیارد تومان در این بستر ها هزینه شده است. سردار ریحانی با اشاره به اینکه 
در اردوهای جهادی ۱۰۲ هزار نفر روز فعالیت صورت گرفته است، بیان کرد : در اردوهای 
سلامت ۱۳ هزار  نفر جراحی و ۲۹ بیمارستان صحرایی برپا شده است. وی یادآور شد : 
بزرگترین افتخار امیر المومنین )ع( کارهای محرومیت زدایی بود،  امروز ما بر اساس این 
اعتقادات باید محکم بمانیم. فرمانده سپاه حضرت نبی اکرم )ص( استان کرمانشاه گفت: 
وضعیت ما نسبت به دوران دفاع مقدس در بحث توان نظامی و بازدارندگی تغییر پیدا کرده 
و مهمترین موضوع است که بزرگترین عامل بازدارندگی ما مردم هستند در همین حوادث 

اخیر این مردم بودند که در مقابل اشرار ایستادگی کردند.

فرمانده انتظامی ایلام خبر داد:

کاهش بسیاری از جرائم در استان ایلام
فرمانده انتظامی ایلام با اشاره به اینکه اقتدار و هوشمندی عامل اعتماد جامعه به پلیس 

است، گفت: بسیاری از جرائم در استان ایلام کاهش یافته است.
سردار نورعلی یاری صبح دوشنبه در جمع کارکنان اظهار داشت: تلاش خالصانه و 
شبانه روزی مجموعه انتظامی استان با حضور به موقع، سرعت عمل و توجه به قانون در 

انجام وظایف موجب کاهش بسیاری از جرائم در استان شده است.
وی با بیان اینکه دشمن در تلاش است مردم را از انقلاب مایوس و کشور را ناامن نشان 
دهد، افزود: امنیت زمینه و لازمه تمامی فعالیت های اجتماعی و اقتصادی است و این 

مقوله مهم در آموزه های دینی و قرآن مبین صراحتا مورد اشاره قرار گرفته است.
فرمانده انتظامی استان با اشاره به اینکه جامعه نیازمند پلیس هوشمند و مقتدر است، 
ادامه داد: تامین امنیت تنها وظیفه نیروی انتظامی نیست بلکه اقشار مختلف جامعه 

بخصوص جوانان در شکل گیری و حفظ  آن نقش دارند.

ایمان گزارش می دهد
پسا اغتشاش و لزوم ترمیم سرمایه های اجتماعی

اجتماعی

مینا اینانلو

بر اساس برآوردهای جهانی بطور متوسط از هر سه زن، 
یکی در طول زندگی خود حداقل یکبار خشونت را تجربه 
عوامل  و  علل  دارای  می رسد  نظر  به  که  امری  می کند؛ 

مختلفی بوده و مبارزه با آن تلاشی همگانی را می طلبد. 
 خشونت علیه زنان پدیده ای است که در آن زن بخاطر 
جنسیت خود و صرفا به علت زن بودن مورد اعمال زور و 
تضییع حق از سوی جنس مخالف قرار می گیرد. چنانچه 
خشونت در چارچوب خانواده و بین زن و شوهر باشد از آن 

با عنوان خشونت خانگی تعبیر میشود.
با توجه به اهمیت خشونت علیه زنان، سازمان ملل متحد 
از همان ابتدای تأسیس در  ۲۴ اکتبر سال ۱۹۴۵ ارتقای 
اولویت  در  را  آنان  برای  برابر  فضای  ایجاد  و  زنان  حقوق 
تلاش های خود قرار داد. بدین ترتیب سازمان ملل پرچمدار 
جنبش ترویج و حمایت از حقوق بشر زنان، حذف خشونت 
علیه زنان و محو کامل همه نوع تبعیض علیه آنان شناخته 
از طریق تصویب اعلامیه جهانی حقوق  این مهم  و  شد 
بشر ۱۹۴۷ و میثاق بین  المللی حقوق مدنی و سیاسی 
۱۹۶۶ آغاز شد تا زنان در همه جنبه های مدنی ، سیاسی، 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی به حقوق برابر و انسانی 

دست یابند.
خشونت و ابعاد آن

خشونت از نظر لغوی به معنای غضب، درشتی و تندی 
از متخصصان، خشونت هر  از نظر عده ای  کردن است. 
نوع رفتار خشنی است که از روی قصد و به منظور آسیب 
به فرد دیگر انجام می شود. در تعریف دیگر، خشونت طیفی 
از رفتارهای بسیار تند و آسیب زا تا عکس العمل های منفی 

چون بی توجهی و کم توجهی را در بر دارد. 
است  زنان  علیه  خشونت  خشونت،  مصادیق  از  یکی 
هر  است:  کرده  عنوان  آن  تعریف  در  ملل«  »سازمان  که 
به اختلاف جنسیت  نوع عمل خشونت آمیزی است که 
مبتنی باشد و به آسیب یا رنج بدنی، جنسی یا روانی زنان 
بیانجامد یا احتمال منجر شدن آن به این نوع آسیب ها و 
رنج ها وجود داشته باشد. زنان معمولا چهار شکل خشونت 
را  جنسی  و  اقتصادی  روانی،  فیزیکی،  خشونت  شامل 
تجربه می کنند. خشونت فیزیکی همانطور که از نامش 
مشخص است شیوه های آزار و اذیت جسمانی، ضرب و 
جرح، کشیدن مو، سوزاندن، گرفتن و بستن، کتککاری، 
سیلی، لگد و مشت زدن، کشیدن و هل دادن و... را شامل 
میشود. خشونت روانی و کلامی نوع دیگر خشونت است 
که از مصادیق آن می توان به بداخلاقی، بی احترامی، رفتار 
آمرانه و تحکیم آمیز، دستور دادن های پی در پی، تحقیر و 
مواردی از این دست اشاره کرد. خشونت دیگری که علیه 
زنان صورت می گیرد عبارت است از خشونت اقتصادی که 
از ندادن خرجی گرفته تا سوء استفاده مالی از وی و صدمه 

زدن به وسایل مورد علاقه را شامل می شود.

همچنین نوع دیگر خشونت از نوع خشونت جنسی است 
که از مصادیق آن می توان به بی توجهی به نیازهای جنسی 
بارداری  پیشگیری  وسایل  از  استفاده  اجازه  عدم   ، زنان 

ناخواسته و موارد دیگر اشاره کرد.
خشونت علیه زنان در آیینه آمار

اجتماعی  اورژانس  رییس  که  آماری  آخرین  اساس  بر 
سازمان بهزیستی در خصوص خشونت علیه زنان در سال 
۱۳۹۷ منتشر کرد، ۴۹ درصد از زنان ایرانی آزار جسمی و 
فیزیکی،۲۶ درصد عاطفی- روانی و کلامی و ۲/۲۲ درصد 
آنها آزارهای اجتماعی و اقتصادی دیده اند. همچنین ۷۱ 
درصد زنان که مورد خشونت قرار گرفته اند از مدت زمان 

زندگی زناشویی آنها بیش از ۵ سال نمی گذرد.
همچنین بر اساس یافته های این سازمان، حدود ۳/۲ 
درصد زنان خشونت دیده ۱۱ تا ۱۸ سال، ۴/۲۶ درصد ۱۹ 
تا ۲۹ سال، ۴۸ درصد زنان ۳۰تا ۳۹ سال و ۲۲ درصد نیز 
بالای ۴۰ سال سن داشتند. بر اساس یافته های اورژانس 
مورد  زنان  درصد  فقط ۱۴  بهزیستی  سازمان  اجتماعی 
خشونت، تحصیلات دانشگاهی دارند. ۲۵ درصد دیپلم 
و مابقی زیر دیپلم هستند. همچنین ۱۰ درصد این زنان 

شاغل و ۸۱ درصد آنها خانه دار بودند.
خشونت علیه زنان پدیده ای جهانی است

برآورهای جهانی نشان می دهد که بطور متوسط از هر 
سه زن، یکی در طول زندگی خود حداقل یکبار خشونت 
جسمی یا جنسی را تجربه می کند. اما میزان خشونت در 
کشورهای در حال توسعه بطور قابل ملاحظه ای بالاتر از 
کشورهای توسعه یافته است. زیرا در کشورهای در حال 
توسعه شکاف جنسیتی میان زنان و مردان بالاتر است و 
هر چه این شکاف بیشتر باشد میزان خشونت بیشتر علیه 
زنان را می توان انتظار داشت. در کشورهای توسعه نیافته و یا 
در حال توسعه به دلیل ریشه داشتن سنتهای مردسالارانه، 
خشونت علیه زنان رفتاری غیر معمول و غیر معقول شناخته 
نمیشود. بطور کلی گزارش های سازمان جهانی بهداشت 
نشان می دهد خشونت علیه زنان از ۶/۲۴ درصد در منطقه 
غرب اقیانوس آرام تا ۷/۳۷درصد در منطقه جنوب شرقی 
آسیا متفاوت است. میزان خشونت در کشورهای توسعه 
نیوزیلند ۲/۲۳  و  استرالیا  آمریکای شمالی،  مانند  یافته 
درصد است. در مقابل در کشورهای توسعه نیافته قریب 
به ۳۷ درصد است. برآیند داده ها نشان می دهد که زنان 
کشورهای خاورمیانه و آفریقا ۵/۱ برابر زنان کشورهای غربی 

قربانی خشونت هستند.
همچنین بر اساس آمار بهداشت جهانی در هر ۱۸ ثانیه 
بر اساس  یا بدرفتاری قرار می گیرد.  یک زن مورد حمله 
همین آمار در آمریکا ۳۰ تا ۳۵ درصد زنان آمریکایی مورد 
آزار جسمی شوهرانشان قرار می گیرند و ۱۵ تا ۲۰ درصد 
آنها به هنگام بارداری نیز مورد ضرب و شتم قرار می گیرند. 
در شیلی ۶۳ درصد زنان مورد آزار جسمی قرار می گیرند. 
در کلمبیا بیش از ۲۰ درصد زنان مورد آزار لفظی و روانی 

شوهرانشان قرار میگیرند. در انگلیس از هر ۱۰ زن ۷ نفر 
در  و  می شوند  جنسی  آزار  دچار  شغلی  زندگی  دوره  در 
بنگلادش بیش از ۵۰ درصد قتلها ناشی از خشونت مردان 

است.
همچنین در سال ۲۰۱۷ میلادی، ۱۳۰ زن توسط همسر 
یا شریک زندگی خود در فرانسه کشته شدند، در حالی که 
این میزان در سال ۲۰۱۶ به ۱۲۳ نفر میرسید. در مجموع 
سالانه ۲۲۰ هزار زن در فرانسه خشونت جنسی و خانگی 
را تجربه می کنند به گونه ای که در هر هفت دقیقه، یک 
زن در این کشور تحت چنین خشونت هایی قرار می گیرد. 
همچنین بر اساس آمار سازمان ملل روزانه ۹ زن در خشونت 

های مکزیک کشته می شوند.
بر اساس آمار یونیسف در هند بیش از ۲ میلیون نفر زن 
خیابانی وجود دارد که بیش از نیم میلیون نفر آنها زیر سن 
قانونی هستند و هیچ نوع حمایتی در مقابل انواع خشونت 
به  آفریقای جنوبی تعداد زنانیکه در خانه  نمی شوند. در 
ضرب گلوله کشته می شوند، بیش از آنهایی است که در 
خارج از خانه توسط فردی غریبه به قتل رسیده اند. در کنیا 

نیز ۴۲ درصد از زنان بطور مرتب مورد آزار فیزیکی هستند.
علل خشونت علیه زنان

در مورد علل خشونت علیه زنان دلایل مختلفی وجود 
ویژگیهای  و  شخصیت  به  می توان  جمله  آن  از  که  دارد 
شخصیتی مرتکب اعمال خشونت و قربانیان آنها اشاره 
کرد. همانطور که می دانیم شخصیت و شکلگیری آن تحت 
و روان شناختی است.  تاثیر عوامل محیطی، اجتماعی 
در شخصیت هایی که در تقسیم بندیهای روان شناختی 
به عنوان شخصیت های گروه بی هستند، احتمال اینکه 
شخصیت ها  این  نمونه  است.  بیشتر   بورزند  خشونت 
شخصیت های خودشیفته، شخصیت های ضد اجتماعی و 
شخصیت های مرزی است. این شخصیت ها احتمال اینکه 
در شرایط مختلف مرتکب خشونت بالاتری علیه فرد مقابل 
باشند بیشتر است. شخصیت های وابسته یا دوری گزین 
شخصیت های  ساختاری  نظر  از  که  شخصیت هایی  یا 
منفعل هستند که در تعاملات اجتماعی خود توان دفاع از 
خودشان را ندارند و توان برقراری رابطه شجاعانه را ندارند 
و به همین دلیل احتمال اینکه مورد خشونت بیشتری قرار 
گیرند را دارند. همچنین جامعه پذیری و پذیرش نقش های 
جنسیتی نیز اهمیت دارد. در خانواده ها تفاوت هایی در 
جامعهپذیری جنسی وجود دارد که باعث می شود دختران 
با پسران با هنجارهای اجتماعی متفاوت جامعهپذیر شوند و 
هر یک نقش های جنسیتی خاص خود را فرا گیرند. نقشی 
که برای دختران با فرودستی، وابسته بودن و تحمل خشونت 
رییس  رسولیان«،  »مریم  خصوص  این  در  است.  همراه 
انجمن روانپزشکان گفت: خشونت به ویژه خشونت خانگی 
علیه زنان، چرخه دارد، یعنی تکرار می شود. زنی که تحت 
خشونت قرار می گیرد هر دفعه فکر می کند که دیگر تکرار 
نمی شود و این بار آخر است. وی علل این تکرار را پذیرش 
صفت  عنوان  به  خشونت  پذیرش  و  مردسالارانه  فرهنگ 
مردانه بیان می کند که خیلی هم بارز است. بسیاری تصور 
میکنند که چون فرد مرتکب خشونت در خانواده اغلب 
موارد مرد است، مرد هم حق دارد عصبانی شود و هم حق 

دارد پرخاش کند.
خشونت  علت  اینکه  از  نظر  صرف  خورده  کتک  زنان   
همسرانشان را چگونه تفسیر و توجیه کنند مجبور به تحمل 
این شرایط سخت هستند. آنها که از طریق جامعه پذیری در 
خانواده پدری خود با شرایط خشن زندگی آشنایی دارند در 
اطراف خود نیز شاهد همین نوع زندگی هستند، از طریق 
نگرش های اجتماعی موجود این باور در آنها تشدید می شود 
که مردان برتر از آنان هستند و پرخاشری صفتی است که در 
مردان وجود دارد و زنان باید از طریق تحمل رفتار مردان یا 
تغییر رفتار خود زندگی خانوادگی را تداوم بخشیده و سایه 

شوهر و پدر را بر سر خود و فرزندان حفظ کنند.

خشونت علیه زنان پدیده ای جهانی است

زنانی که بار خشونت را بر دوش می کشند
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برای  اصناف  بسیج  ظرفیت  از  استفاده  بر  مجلس  رئیس 
کنترل بازار تأکید کرد و گفت: یکی از اقدامات ضروری در 
مقطع کنونی جلوگیری از افزایش قیمت تولیدات شرکت های 

دولتی است.
علی لاریجانی در جلسه علنی روز یکشنبه مجلس شورای 
اسلامی در جریان بررسی موضوع کنترل و تنظیم بازار پس 
از افزایش قیمت بنزین با اشاره به برخی از افزایش قیمت ها 
گفت: یکی از مسائلی که در تنظیم بازار اهمیت دارد، این است 
که برخی اقلام که شرکت های دولتی آن ها را تولید می کنند یا 
دولت آن ها را وارد می کند به هیچ عنوان نباید گران شود چرا 
که این موضوع مربوط به اصناف و نظارت های بازاریان و مردم 

نیست.
وی تأکید کرد: بنابراین در مرحله اول این بخش ها باید به طور 
کامل کنترل شود تا افزایش قیمت آن بر سایر کالا ها اثر نگذارد، 
همین امروز گزارش هایی واصل شده که برخی شرکت های 
دولتی از جمله خودروسازی تولیدات خود را افزایش قیمت 
داده اند که این موضوع باید مورد بررسی دستگاه های مسئول 

از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار گیرد.
بعدی  موضوع  داد:  ادامه  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
نکته  است؛  مسافربران  و  تاکسی  برای  سهمیه  اختصاص 
اینجاست که به هر حال با همین سهمیه نیز تاکسی ها از بنزین 
نرخ معقولی  باید  بنابراین  تومانی استفاده می کنند   ۱۵۰۰
برای تاکسی ها در نظر گرفت لذا نرخ کرایه تاکسی نیز باید از 
جمله کالا ها و خدماتی باشند که قرار است نرخ آن ها به صورت 

معقول تغییر کند.
به  که  مواردی  در  مردم  دسترسی  شد:  یادآور  لاریجانی 
گرانفروشی برمی خورند باید راحت و تسهیل شود تا گزارش ها 

به سرعت رسیدگی شود.
وی با تأکید بر اینکه برای کنترل بازار به یک عقبه فراگیر 
که  دارد  ضرورت  دلیل  همین  به  کرد:  تصریح  است،  نیاز 
هماهنگی های مناسبی برای استفاده از ظرفیت بسیج به ویژه 
بسیج اصناف در نظر گرفته شود تا بی جهت قیمت ها افزایش 
نیابد، البته به دلیل رکود نباید قیمت ها افزایش یابد به همین 
دلیل برخی قیمت ها به دلیل کمبود کالا افزایش پیدا می کند 

که این موضوع نیز با نظارت قابل رسیدگی است.
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: ضرورت دارد در 
این راستا همکاری نزدیکی با کمیسیون های تخصصی مجلس 
به ویژه کمیسیون اقتصادی صورت گیرد تا مجلس در جریان 

روند کنترل بازار قرار گیرد.
وزیر صمت:

 درپی ممانعت از موج روانی گرانی در جامعه 
هستیم 

وزیر صمت نیز در ر نشست علنی روز دوشنبه مجلس شورای 
اسلامی در جریان بررسی افزایش قیمت کالا ها و خدمات پس 
از اجرای طرح مدیریت مصرف سوخت،  گفت: اصلاح قیمت 
بنزین آثار تورمی واقعی دارد با این حال به دنبال آن هستیم 

مانع موج روانی گرانی در جامعه شویم.
و  معدن  صنعت،  وزارت  عملکرد  از  گزارشی  رحمانی  رضا 
تجارت پس از افزایش قیمت بنزین ارائه کرد و گفت: در روز های 
خصوص  در  مباحثی  جریان  در  مردم  و  نمایندگان  گذشته 
افزایش قیمت بنزین قرار گرفتند، بعد از اینکه در عالی ترین 
سطح نظام تصمیم گیری شد، وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در حوزه کاری خود آثار افزایش و اصلاح قیمت بنزین را بر روی 
کالا و خدمات ارزیابی کرد. وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه 
داد: از لحظه اول اعلام افزایش قیمت بنزین کنترل آثار تورمی 
بر کالا و خدمات در دستور کاری وزارت قرار گرفت و تا همین 

لحظه هر روز صبح ستاد تنظیم بازار تشکیل شد.
وی تصریح کرد: پیش از اجرای طرح مدیریت مصرف سوخت 
دستگاه های مختلف از جمله مرکز پژوهش های مجلس، بانک 
مرکزی، سازمان برنامه و بودجه، موسسه مطالعاتی بازرگانی و 
دانشگاه ها تحلیل خود را از آثار افزایش قیمت بنزین ارائه دادند، 
به عبارتی همکاران از روز های قبل از اجرای طرح از آثار افزایش 

قیمت بر روی کالا و خدمات مطلع بودند.
رحمانی گفت: برآورد مرکز پژوهش ها از آثار افزایش قیمت 
بنزین ۲.۶ درصد و بانک مرکزی ۴ درصد بر روی کالا و خدمات 
بود با این حال تحلیل وزارت از افزایش قیمت در دو بخش 

واقعی و انتظاری پیگیری می شد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اولین نشست ستاد 
تنظیم بازار پس از اعلام قیمت بنزین، اظهار داشت: دغدغه 
از  اول وفور کالا و در دسترس قرار گرفتن کالا های اساسی 
جمله مواد غذایی بود، همچنین توجه شد در روند تولید آسیبی 
وارد نشود از سوی دیگر تلاش کردیم آثار روانی را کنترل و اجازه 

ندهیم موج گرانی راه بیفتد.
وی با اشاره به اینکه برخی انتقاد می کردند مگر می شود 
افزایش قیمت بنزین آثار تورمی نداشته باشد، بیان داشت: ما 
آثار واقعی افزایش قیمت بنزین را می پذیریم با این حال دنبال 
آن بودیم آثار روانی را کنترل کنیم و اجازه ندهیم افراد سودجو از 

فرصت پیش آمده استفاده کنند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه تشدید نظارت بر 
بازار نیز در دستور کار قرار گرفت، عنوان کرد: کالا از دو روش 
تولید داخل یا واردات به دست بازار می رسد با اجرای تشدید 
نظارت از مبدا تلاش شد آثار تورمی به حداقل برسد و خللی در 

روند تامین کالا ایجاد نشود.
رحمانی با اشاره به همکاری با اتاق اصناف، گفت: به تمام 
اتاق های اصناف در کل کشور ماموریت داده شد تا نظارت 
داشته باشند از این طریق ۱۵ هزار بازرس در کل کشور از سوی 
اتحادیه ها بر بازار نظارت کردند، همچنین ۴ هزار بازرس از 
سوی اتاق بازرگانی فعال شدند و به ابزار هایی مانند سامانه ۱۲۴ 
که دریافت کننده گزارش مردمی است متصل شدند به عبارتی 

۱۹ هزار بازرس در کل کشور فعال شد.
وی با تاکید بر اهمیت بازرس میدانی عنوان کرد: شکایت 
زیادی از سوی مردم اعلام می شود که باید مورد بررسی قرار 
گیرد از این رو بسیج اصناف را که در گذشته با آن ها برای کنترل 

بازار توافق کرده بودیم فعال کردیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه در ستاد تنظیم بازار 
قیمت ۱۰۰ قلم کالای پرمصرف مورد بررسی قرار می گیرد، 
افزود: به دستگاه های دولتی ابلاغ شد که تحت هیچ شرایطی 
تا پایان سال افزایش قیمت نداشته باشند حتی مصوبه افزایش 
قیمت کالا و خدماتی که هفته قبل از اجرای طرح به دستگاه ها 
ابلاغ شده بود لغو شد و همچنین با تولیدی ها و اصناف جلسه 
گذاشتیم تا افزایش قیمت ندهند هرچند قبول داریم که تاثیر 
واقعی بر روی قیمت کالا ها وجود دارد، اما خواستیم دوستان به 

تدریج نسبت به افزایش قیمت اقدام کنند.
آقای رحمانی گفت: تا این لحظه افزایش قیمت در حوزه 
خدمات و مسافرتی متاسفانه بیشتر از حوزه کالایی بوده است 
و همچنین شکایات مردمی از هفته قبل از اجرای طرح به 
نسبت هفته بعد از اجرا افزایش محسوسی پیدا کرده است به 
طوری که ۳۹ درصد تعداد بازرسی افزایش یافت، ۴۵ درصد 
ارجاع پرونده ها به تعزیرات و حدود ۲۰۰ درصد ارزش ریالی 
تعزیرات  از سازمان  تاکید کرد:  یافت. وی  افزایش  پرونده ها 
حکومتی و وزارت دادگستری درخواست شد به پرونده های 
شکایت مردمی خارج از نوبت رسیدگی کنند تا آثار آن بر جامعه 
دیده شود. وزیر صنعت، معدن و تجارت در پایان گفت: به دنبال 
آن بودیم تا اصناف متخلف را با نصب پلاکارد مشخص کنیم 
که منع قانونی وجود دارد می خواهیم این موضوع را از طریق 
ظرفیت سران قوا پیش ببریم چرا که اقدام بازدارنده خواهد بود.
قیمت گازوئیل حداقل تا پایان سال افزایش نمی یابد

رئیس  سخنان  به  استناد  با  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
افزایش  سال  پایان  تا  گازوئیل  قیمت  کرد:  تصریح  جمهور 
نمی یابد. رضا رحمانی در ادامه جلسه جریان بررسی موضوع 
کنترل و تنظیم بازار پس از افزایش قیمت بنزین با اشاره به 
برخی از افزایش قیمت ها با بیان اینکه پس از تصمیم سران 

نظام از هیچ تلاشی برای تنظیم بازار دریغ نکرده ایم، گفت: در 
کنار نظارت ها اقدامات عملیاتی نیز برای کنترل بازار صورت 
گرفته است. ما هم فقط به این قائل نیستیم که با بگیر و ببند 

همه مشکلات حل می شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: اجرای طرح اصلاح 
قیمت بنزین قطعاً بر اقتصاد کشور آثاری دارد که ما بر تمام این 
موارد واقف هستیم، اقدامات وزارت صنعت به این معنا نیست 

که این اثرگذاری اقتصادی را نادیده بگیریم.
وی اضافه کرد: در کنار تشدید بازرسی ها در بازار، سامانه های 
وزارت صنعت نیز فعال شد به این ترتیب که از ابتدای سال یکی 
از اولویت های وزارت صمت با وجود مضیقه های بودجه ای، 
تکمیل سامانه های نظارتی بود تا از این طریق متوجه شویم 
کالا ها از مبدأ تا مقصد به صورت آنلاین با چه نرخ و قیمتی به 

مصرف کننده می رسد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت، سامانه شناسه کالا، سامانه 
جامع تجارت، سامانه جامع انبارها، سامانه قیمت و سامانه 
خدمات پس از فروش را از جمله سامانه های راه اندازی شده 
از سوی وزارت صنعت برشمرد و اضافه کرد: حتی در تعامل 
با سایر دستگاه ها اقدامات مهمی صورت گرفته و ارتباطات 
گمرک  جاده ای،  نقل  و  حمل  و  راهداری  سازمان  با  آنلاین 

جمهوری اسلامی ایران، بیمه و شرکت نفت برقرار شده است.
رحمانی با اشاره به راه اندازی سامانه افق به منظور صدور 
فاکتور افزود: این سامانه ها تا پایان سال به تدریج کامل خواهد 
شد چرا که راه منطقی کنترل بازار را نظارت از مبدأ تا مقصد 

می دانیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت بهره گیری از شیوه های نوین 
در  صنعت  وزارت  اصلی  محور های  از  یکی  را  بازار  کنترل 
کنترل بازار برشمرد و عنوان کرد: با بهره گیری از این سامانه ها 
دغدغه مان در کنترل بازار کمتر می شود چرا که تلفیق علم و 

عمل موجب کار منطقی و کنترل بازار خواهد شد.
وی اضافه کرد: یکی از اقدامات منحصر به فردی که پس از 
اجرای طرح صورت گرفت هماهنگی با اتحادیه ها و اصناف بود 
که در همان روز اول اجرای طرح این هماهنگی ها انجام شد 
و خود اتاق های اصناف و اتحادیه ها مسئول صنف و اتحادیه 

خود شدند.
این عضو کابینه دولت دوازدهم ادامه داد: برخی نگرانی ها نیز 
در خصوص آینده وجود دارد که در نشست امروز مجلس مطرح 
شد از جمله آن ها افزایش قیمت گازوئیل بود که رئیس جمهور 
در این خصوص عنوان کرده است هیچ افزایش قیمتی حداقل 
تا پایان سال در خصوص افزایش قیمت گازوئیل رخ نمی دهد.

رحمانی با اشاره به بررسی های ستاد تنظیم بازار در خصوص 
نادیده گرفتن سهمیه بنزین برخی بخش های حمل و نقل 
عنوان کرد: در جریان همین بررسی ها به صورت مکتوب از 
کارگروه اصلاح قیمت بنزین درخواست شد که سهمیه بنزین 

برخی بخش ها که از قلم افتاده بودند، احیاء شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به سخنان رئیس مجلس 
شرکت های  تولیدات  بر  نظارت  لزوم  درباره  اسلامی  شورای 
دولتی تصریح کرد: هیچ دستگاه و شرکت دولتی تا پایان سال 

حق افزایش قیمت ندارد.
وی با اشاره به تفاهم صورت گرفته با بسیج اصناف عنوان 
کرد: بسیج اصناف پس از اصلاح قیمت بنزین پای کار بود 
و در این زمینه قرار است بیش از این نیز از ظرفیت آن ها بهره 

گرفته شود.
با  ما  ارتباط  داد:  ادامه  دوازدهم  دولت  کابینه  عضو  این 
این  و  است  برقرار  نیز  مجلس  تخصصی  کمیسیون های 
هماهنگی ها ارتقاء هم می یابد. در مورد شکایت ها نیز باید 
بگویم سامانه ۱۲۴ از ۷ صبح تا ۱۰ شب در اختیار مردم قرار 
دارد و سایر نهاد های نظارتی نیز از جمله سازمان تعزیرات و 

سازمان حمایت بر بازار نظارت کافی را دارند.
گفت:  تاکسی  کرایه  نرخ  افزایش  مورد  در  رحمانی  آقای 
تا جایی که این افزایش قیمت منطقی و واقعی باشد آن را 
می پذیریم و سازمان حمایت نیز آن را بررسی کرده و به زودی به 

تاکسیرانی ابلاغ خواهد کرد.
رئیس اتاق اصناف:

کنترل قیمت خدمات، با تحقق وعده های
 تامین سهمیه بنزین

رئیس اتاق اصناف  نیز در این نشست با اشاره به ضرروت 
اجرای مکانیزم قیمت گذاری خدمات، گفت: در صورتی که 
دولت به تعهدات تامین سهمیه های اعلام شده به مشاغل حوزه 
حمل و نقل عمل کند، افزایش قیمت کالا ها کنترل خواهد 
شد. سعید ممبینی گفت: حدود ۴۰۰ اتاق اصناف در سطح 
کشور و بازرسانی که در حوزه نظارت بر اصناف فعالیت دارند، 
از آغاز اجرای این طرح بحث اطلاع رسانی، آموزش و پیگیری 
مصوبات ستاد تنظیم بازار را در دستور کار قرار داده اند و با 
اجرای طرح بازرسی و عملیات نظارت بر بازار به صورت جدی 
در حال پیگیری است. رئیس اتاق اصناف با اشاره به اجتناب 
ناپذیر بودن افزایش قیمت کالا ها پس از افزایش قیمت بنزین، 
گفت: در حوزه کالا به چند دلیل اساسی می توانیم ادعا کنیم 
که افزایش قیمتی نخواهیم داشت، چرا که کالا ها در سطح بازار 
به شکل اشباع شده ای وجود داشته و تمامی اتحادیه ها تلاش 
کرده اند برای اجرای این طرح همکاری بیشتری داشته باشند.

در حوزه  ویژه  به  افزایش قیمت خدمات  وی تصریح کرد: 
حمل و نقل یکی از دل نگرانی های موجود در جامعه است، اما 
در صورتی که دولت به تعهدات تامین سهمیه های اعلام شده 
به مشاغل حوزه حمل و نقل عمل کند، افزایش قیمت کالا ها 
کنترل شده خواهد بود. از طرفی در صورت افزایش قیمت 
خدمات، قیمت گذاری باید با مکانیزم های پیش بینی شده 

منطقی و متناسب با افزایش قیمت سوخت باشد.
ممبینی اظهار داشت: از وزیر صمت درخواست کردیم که 
برای جلوگیری از تورم انتظاری ناشی از افزایش قیمت بنزین در 
خدمات حمل و نقلی باید نرخ گذاری صورت بگیرد، بنابراین 

انتظار داریم مکانیزم قیمت گذاری هر چه سریعتر انجام شود.
رئیس اتاق اصناف با بیان اینکه اصناف به عنوان آخرین حلقه 
زنجیر همواره در مقابل این پرسش قرار داد که چرا قیمت ها 
همواره تغییر می کند، گفت: اصناف اعلام آمادگی کرده است 
در صورتی که تعهدات تامین سهمیه ها عملی شود، افزایش 
قیمت ها در حد معقولی باشد. وی تصریح کرد: در حال حاضر 
۴۰۰ هزار راننده تاکسی تلفنی در سطح کشور مشغول به کار 
هستند که تا این لحظه حتی یک لیتر بنزین آن ها تامین نشده 
است و آن ها در طول ۱۱ روز گذشته با صرفنظر کردن از کارمزد 

دفاتر آژانس ها، قیمت ها را کنترل کرده اند.
درخصوص  پرونده هایی  اینکه  بیان  با  اصناف  اتاق  رئیس 
سازمان  به  که  است  داشته  وجود  خدمات  قیمت  افزایش 

تعزیرات ارجاع داده شده است، بیان کرد: سهمیه سوخت 
رانندگان از اهم موضوعاتی است که بار ها در جلسات اعلام 
شده است و انتظار داریم وزیر نفت هم همکاری های لازم را 

داشته باشد تا شاهد تثبیت قیمت ها باشیم.
حسین مدرس خیابانی:

 تمرکز ستاد تنظیم بازار بر کنترل قیمت
 ۱۰۰ کالای اساسی 

قائم مقام وزارت صنعت، معدن و تجارت  نیز در این نشست 
اقدامات وزارت صمت را در سه حوزه تامین، توزیع و کنترل 
بازار را تشریح و تاکید کرد: روزانه ۱۰۰ قلم کالای اساسی و 
استراتژیک را رصد می کنیم که در میان ۷۳ قلم کالا، ۴۳ قلم 

نرخ ثابتی داشته و ۳۰ قلم قیمت کاهشی داشته است.
حسین مدرس خیابانی گفت: برای تنظیم بازار در ۳ حوزه 
اقدامات مهمی صورت گرفته تا تبعات افزایش قیمت بر سایر 
کالا ها تاثیر نگذارد که اقدامات در حوزه تامین، توزیع و کنترل 

بازار از جمله این اقدامات است.
قائم مقام وزارت صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه پیش 
از اجرای طرح در بخش تامین و فراوانی کالا اقدامات مهمی 
اصل  براساس  افزود:  گرفت،  صورت  صمت  وزارت  سوی  از 
تنظیم بازار فراوانی کالا به قیمت عرضه کالا تقدم دارد و ما 
اقدامات تامین کالا را از ابتدای ماه اول و دوم سال با همکاری 
بانک مرکزی، گمرک جمهوری اسلامی ایران، سازمان بنادر و 

کشتیرانی کشور و سایر دستگاه های مسئول انجام دادیم.
کالای  ذخایر  تامین  میزان  شد:  یادآور  خیابانی  مدرس 
استراتژیک و راهبردی به قدری بود که انبار های ما بیش از 
همیشه فراوانی کالا را تجربه کردند و این فراوانی کالا در نوع 

خود بی سابقه بود.
این مقام مسئول در وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: 
را فراوانی کالا  بنزین  افزایش قیمت  تبعات  از  بخش مهمی 
مدیریت می کند چرا که بازار تابع دو متغیر موجودی کالا و 

کنترل قیمت است.
وی تصریح کرد: در حوزه توزیع نیز تمام تلاش ها صورت 
گرفت که با هماهنگی دستگاه های مسئول بازیگران شبکه 
توزیع از جمله شبکه میوه و تره بار و عمده فروشان قیمت ها را 
با نرخ قبلی بین مردم توزیع کنند حتی تاکید شد که هیچ یک 
از تخفیفاتی که فروشگاه های بزرگ پیش از اجرای طرح در نظر 

گرفته بودند با اصلاح قیمت بنزین لغو نشود.
قائم مقام وزارت صمت، حلقه سوم در تنظیم بازار را کنترل 
بازار دانست و عنوان کرد: ۴ هزار و ۶۰۰ بازرس پس از اجرای 
طرح از مراکز تولید و توزیع بازدید کرده اند تا افزایش قیمتی با 

موج سواری و اصلاح قیمت بنزین صورت نگیرد.
وی با بیان اینکه افزایش قیمت بنزین تاثیر ناچیزی روی قیمت 
سامانه های  منظور  همین  به  کرد:  اضافه  می گذارد،  کالا ها 
نظارتی مختلفی برای مردم در نظر گرفته شده تا از این طریق 

شکایات خود را در خصوص گران فروشی به ما منتقل کنند.
مدرس خیابانی اضافه کرد: سامانه ۱۲۴ فعالیتی شبانه روزی 
دارد همچنین اپلیکیشن آپ، راه های ارتباطی سازمان حمایت 
از مصرف کننده و تولیدکننده، اتاق اصناف و دادستانی نیز در 

کنار هم تبعات طرح را به حداقل رسانده اند.
وی بر اختصاص سهمیه بنزین حوزه حمل و نقل کالا نیز 
نفت  وزارت  با مسئولان  و گفت: در جلساتی که  تاکید کرد 
داشتیم بر تسریع در اختصاص سهمیه شبکه حمل و نقل کالا 
در بیرون شهر و درون شهر تاکید شد تا از این ناحیه کرایه حمل 

کالا ارتقاء پیدا نکند و بر افزایش قیمت کالا ها اثر نگذارد.
قائم مقام وزارت صنعت اضافه کرد: روزانه ۱۰۰ قلم کالای 
اساسی و استراتژیک را رصد می کنیم که در میان ۷۳ قلم کالا، 
۴۳ قلم نرخ ثابتی داشته و ۳۰ قلم قیمت کاهشی داشته است 
همچنین ۲۷ قلم کالای دیگر نیز بین یک تا ۵ درصد افزایش و 
فقط ۷ درصد از کالا ها بالای ۵ درصد افزایش قیمت داشته اند.

مدرس خیابانی تاکید کرد: با کنترل قیمت کالا های اساسی 
که تاکنون محقق شده است می توان سایر کالا ها را نیز کنترل 
کرد و به این ترتیب موجب شد تا هیچ افزایش قیمتی در بازار 

صورت نگیرد.
رئیس سازمان تعزیرات حکومتی:

 رشد غیرمتعارفی در پرونده ها و مطالبات
 مردم نداشتیم 

رئیس سازمان تعزیرات حکومتی نیز در این نشست  با اشاره به 
اینکه رشد غیرمتعارفی در پرونده ها و مطالبات مردم نداشتیم، 
گفت: تلاش کردیم با تشدید نظارت ها و بهره گیری از مشارکت 

دستگاه ها از رشد قیمت کالا ها جلوگیری کنیم.
جمال انصاری افزود: متغیر های مختلف اقتصادی در شرایط 
پرتکرار چند سال اخیر ایجاد شده و تأثیرات متفاوت آن در پیکره 

اقتصادی کشور بروز و ظهور داشته است.
سازمان  گذشته  سال های  در  کرد:  تصریح  انصاری  آقای 
تعزیرات حکومتی در شرایط متراکم و انباشت مطالبات مردم 
تلاش کرده تأثیر منفی متغیر ها را کاهش دهد و با مداخله 
بیشتر دستگاه ها تلاش کردیم افق پیش روی سازمان را به 

شکل بهتری ترسیم کنیم.
وی افزود: به استناد نظر کارشناسان با تلاش بی وقفه سازمان 
تعزیرات حکومتی هیچ تغییری در قیمت ها به وجود نخواهد 
آمد و تمام تلاش ما از روز اول سهمیه بندی بنزین این بود که آثار 

روانی و عملی را به مردم کاهش دهیم.
رئیس سازمان تعزیرات حکومتی اظهار کرد: سازمان تعزیرات 
مبتنی بر مطالبه واقعی مردم سعی کرده، مداخله نظارتی و 
هدفمندی  ابتدای  همان  از  را  خودش  مشترک  گشت های 
بنزین با نگاه تشدیدی شکل دهد و این ساماندهی در کنار 

دادرسی پرونده ها در سراسر کشور در حال انجام است.
تعزیرات  سازمان  نظارتی  تشدید  آثار  به  اشاره  با  انصاری 
حکومتی تصریح کرد: پس از هدفمندی بنزین سطح تقاضا و 
شکایات مردم در خصوص افزایش قیمت ها رشد ۴۰۰ درصدی 
داشته است، اما سطح واقعی مطالبات مردم و افزایش پرونده ها 
در طول اجرای طرح هدفمندی حدود ۱۰ درصد بوده است و 
کمیّت پرونده ها رشد غیرمتعارفی نداشته است، اما ممکن است 
در روز های آینده با درخواست ها و مشکلات بیشتری مواجه 
شویم. وی ادامه داد: در شرایط متعارف اقتصادی سالانه یک 
میلیون پرونده در سازمان تعزیرات حکومتی در گردش بوده 
بنابراین طبیعی است که با اجرای طرح هدفمندی بنزین دچار 
نوسانات پرونده ای شویم. رئیس سازمان تعزیرات حکومتی 
همچنین در ادامه تدوین و ابلاغ دستور العمل فرآیند نظارت 
بر بازار و بهره گیری از مشارکت و تعامل دستگاه ها، تدوین و 
ابلاغ راه پیشگیری و مبارزه با گرانفروشی و احتکار، فعال سازی 
کمیسیون های نظارت بر امور تعزیرات در استان ها با محوریت 
استانداران، تشکیل شعب ویژه رسیدگی و دادرسی پرونده ها 

و همچنین تقویت ناوگان گشت سازمان تعزیرات حکومتی و 
افزایش دو برابری برای جلوگیری از افزایش قیمت ها را اقدامات 

سازمان تعزیرات پس از سهمیه بندی بنزین عنوان کرد.
فعالیت  افزایش  و  استفاده  به  اشاره  با  همچنین  انصاری 
رسانه ها در پوشش اقدامات سازمان تعزیرات حکومتی برای 
کاهش بار روانی مردم، افزود: حضور میدانی مدیران سازمان 
تنها بخشی از اقداماتی بوده است که برای تأثیرگذاری بیشتر و 

کاهش فشار بر مردم انجام شده است.
وزیر دادگستری:

 کار ویژه سازمان تعزیرات برای کم کردن آثار 
طرح مدیریت مصرف بنزین 

وزیر دادگستری نیز در این نشست گفت: سازمان تعزیرات 
تلاش می کند کار های ویژه ای انجام دهد تا آثار اجرای طرح 
مدیریت مصرف بنزین به حداقل ممکن برسد. سیدعلیرضا 
آوایی ضمن تشکر از فرصت مجلس گفت: سازمان تعزیرات 
حکومتی در اصل یک سازمان حکمی است، یعنی بعد از اینکه 
پرونده تشکیل شد برای رسیدگی و صدور حکم به سازمان 

حکومتی داده می شود.
وزیر دادگستری تصریح کرد: بخاطر اهمیت موضوع اهتمام 
ویژه ای گذاشته شد، از شروع طرح در سامانه ۱۳۵ تعزیرات 
ظرف هفته اول ۲۸ هزار و ۹۰۴ مورد شکایت و گزارش بود که 
این با مقایسه مشابه سال قبل ۴۸۳ درصد رشد داشته است. 
وی تاکید کرد: عمده گزارشات از نانوایی ها، سوپرمارکت ها، 
آهن آلات، مرغ و تخم مرغ، میوه و تره بار، گاز مایع و گزارشاتی 
بود که مردم اعلام کرده اند. طی یک هفته ۱۳۶۴ اکیپ گشت 

و ۶ هزار مورد بازرسی و یک هزار فقره پرونده تشکیل شد.
آقای آوایی گفت: گشت های سازمان از ۲۵۰ به ۵۰۰ دستگاه 
تعزیرات  در  از همکاران  نفر  روزی ۱۵۰۰  و  است  یافته  ارتقا 
پرونده ها  درصد  روز ۸۰  چند  این  در  دارند.  میدانی  حضور 
بدوی  و شعب  تعزیرات  در  آن ها  به  زمان رسیدگی  میانگین 
حدود ۱۰ روز بوده است، همانطور که مستحضر هستید، آن ها 
وقتی برای اعتراض و تقاضا برای رسیدگی و تجدید نظر دارند. 
در شعب بدوی حدود ۱۰ روز ظرف این چندروز به این پرونده ها 

رسیدگی شد.
وزیر دادگستری افزود: از ۱۶ آبان تا ۲۴ آبان، تعداد اکیپ های 
گشت ۴۸۱ مورد بوده است و ۲۵ آبان ۹۸ تا ۳ آذر ۹۸، نزدیک 
به ۲۰۴۵ اکیپ حضور داشتند یعنی ۳۲۵ درصد رشد؛ و این 
اهمیت موضوع را نشان می دهد. آقای همچنین گفت: در 
بازرسی ها ۳۲۵ درصد رشد داشتیم، پرونده ها از ۱۶ آبان ۹۸ 
تا ۲۴ آبان ۹۸ حدود ۸۷۴ بوده و از ۲۵ آبان ۹۸ تا ۳ آذر ۹۸ 
اظهار  دادگستری  وزیر  ایم.  پرونده داشته  به ۱۸۲۱  نزدیک 
داشت: باتوجه به تصمیمی که گرفته شده، در موضوع اصلاح 
قیمت بنزین، همکاران در وزارت صمت، تعزیرات تا آخر امسال 
باید مشی ویژ ه ای اتخاذ کنند که بتوانند آثار تورمی افزایش 
قیمت بنزین را به حداقل ممکن برسانیم. هر روز جلسات ستاد 

تنظیم بازار برقرار می شود. همه ما هم حضور داریم.
همه مردم باید از امکانات حاصل از ارز ۴۲۰۰ تومانی 

بهره مند شوند
رئیس مجلس با تاکید بر اینکه همه مردم باید از امکانات 
حاصل از ارز ۴۲۰۰ تومانی بهره مند شوند، گفت: این موضوع 

در بودجه سال آینده مورد بررسی قرار می گیرد.
قاضی پور دراین  نشست با اشاره به اصل ۱۲۰ قانون اساسی 
یکسان  جامعه  افراد  همه  قانون  طبق  گفت:  اخطاری،  در 
هستند و در خصوص شرایط اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی 

نباید میان آن ها تبعیض ناروا صورت گیرد.
نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی در ادامه با 
بیان اینکه با حمایت مجلس مبلغ ۱۴ میلیارد دلار در اختیار 
دولت قرار گرفت تا آن ها در اختیار مستضعفان قرار دهند، 
عنوان کرد: از این مبلغ چیزی به دست کشاورزان و روستائیان 

نرسیده است.
وی افزود: همچنین از ۶۰ میلیون نفری که باید ما به التفاوت 
درآمد حاصل از افزایش قیمت بنزین دریافت می کردند چیزی 
به کارمندان و افراد تحت پوشش بهزیستی در ارومیه و همچنین 

کارگران نرسیده است.
اسلامی  مجلس شورای  معادن  و  کمیسیون صنایع  عضو 
در ادامه با تاکید بر اینکه باید سهم روستائیان از موضوع ۱۴ 
میلیارد دلار مشخص شود، خاطرنشان کرد: باید به این افراد 
کوپن داده شود و همچنین جلوی رانت خواران در خصوص این 

موضوع گرفته شود.
آقای علی لاریجانی درپاسخ به این تذکر، با بیان اینکه در 
مورد موضوع ۱۴ میلیارد دلار حق دارید و باید مکانیزمی برای 
آن تدوین شود، گفت: باید امکانات حاصل از ارز ۴۲۰۰ تومانی 
به دست همه مردم برسد، اما تاکنون اشکالاتی در اجرای این 

قانون وجود داشته است.
این  اینکه  بیان  با  ادامه  رئیس مجلس شورای اسلامی در 
شد،  خواهد  بررسی  آینده  سال  بودجه  فصل  در  موضوع 
خاطرنشان کرد: باید مکانیزم جدیدی از سوی دولت برای ارز 
۴۲۰۰ تومانی به مجلس بیاید و مجلس نیز این موضوع را در 

دستورکار قرار خواهد داد.
کمیسیون بودجه میزان درآمد دولت را بررسی کند

بودجه  و  برنامه  کمیسیون  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
مجلس را مکلف به محاسبه درآمد دولت از افزایش قیمت بنزین 

کرد.
حسینعلی حاجی دلیگانی  نیز این در نشست طی تذکر 
شفاهی با استناد به بند ۸ ماده ۲۹ آیین نامه داخلی مجلس 
گفت: روز گذشته تذکری درخصوص مبالغی که برای برخی از 
افراد واریز نشده دادم که اعلام شد فردا در این زمینه نشستی 
برگزار می شود، اما امروز شاهدیم افرادی که باید از سازمان 
برنامه و بودجه، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سازمان 

هدفمندی یارانه ها پاسخگو باشند، حضور ندارند.
نماینده مردم شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به اینکه مردم اعلام می کنند، مبالغ پرداختی را نمی خواهند، 
اما قیمت ها کنترل شود، ادامه داد: امید مردم به مجلس است 

و انتظار بیشتری از مجلس دارند.
وی با بیان اینکه پیامک های زیادی برای نمایندگان ارسال 
می شود که توان پاسخگویی به آن ها را نداریم، گفت: تعدادی 
از افراد که در سال های گذشته بعد از ازدواج یارانه خود را از 

خانواده جدا کرده اند، یارانه آن ها قطع شده است.
این نماینده مردم در مجلس با تاکید بر اینکه افرادی که مدعی 
هستند کار کارشناسی کرده و این قیمت ها را به رئیس مجلس و 
رئیس قوه قضائیه ارائه کرده اند، باید نظرات خود را درخصوص 
قیمت ها اعلام کنند، عنوان کرد: براساس برآورد های انجام 
شده درآمد دولت از افزایش قیمت بنزین حدود ۷۰ هزار میلیارد 
تومان است که مبالغ پرداختی به مردم حدود ۳۰ هزار میلیارد 

تومان از این درآمد ها را شامل می شود.
وی ادامه داد: قبض برق برخی از واحد های مسکونی از ۳۰ 
هزار تومان به ۴۰۰ هزار تومان افزایش یافته، گویا عده ای به 
دنبال افزایش نارضایتی در جامعه هستند. درخواست داریم در 

نشست دیگری به این مباحث پرداخته شود.
علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این 
تذکر گفت: تقاضا شده بود که در زمینه تنظیم بازار و کنترل 
قیمت ها نشستی برگزار شود که مسئولان حاضر دعوت شده 
بودند.  رئیس قوه مقننه کشور با بیان اینکه آقای تاجگردون در 
کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی 
کند.  بررسی  را  بنزین  قیمت  افزایش  از  دولت  درآمد  میزان 
افزایش قیمت  از  باید تمامی درآمد حاصل  براساس مصوبه 
بنزین برای مردم هزینه شوند، تصریح کرد: کمیسیون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس پس از بررسی میزان درآمد، گزارش 

خود را به صحن علنی مجلس ارائه کند.
وی خاطرنشان کرد: کمیسیون اقتصادی مجلس نیز جلسات 
مستمری داشته و بر روی قیمت ها نظارت کند و گزارش خود را 

به صحن علنی ارائه کند.

در  جلسه بررسی تاثیر افزایش قیمت بنزین بر کالاها در مجلس عنوان شد

چتر مالیاتی در کشور به سرعت در حال گسترش است تأکید بر جلوگیری از افزایش قیمت تولیداتِ دولتی

ورود قطار مالیاتی به ایستگاه املاک اجاره ای 
مسکونی و تجاری

کاهش درآمدهای نفتی باعث افزایش تمرکز بر روی اخذ مالیات از بخش های مختلف 
شده، براین اساس پس از تعیین تکلیف نحوه اخذ مالیات از گروه های پردرآمدی مانند 
پزشکان و وکلا، اکنون نوبت ساماندهی اخذ مالیات از املاک اجاره ای مسکونی و 

تجاری شده است.
چتر مالیاتی در کشور به سرعت در حال گسترش است به طوری که تلاش می شود 
اخذ مالیات از بخش های مختلف، به شکل منسجم و جدی تری دنبال شود و در این 
ارتباط، اخذ مالیات از پزشکان، وکلا و سایر گروه هایی که تاکنون فرار مالیاتی داشته اند، 

ساماندهی شد و آنها مجبور به نصب کارتخوان و ارایه گزارش مالی شدند.
قرار است در گام های بعدی،  بخش های دیگری که بر اساس قانون باید از آنها مالیات 

اخذ شود، چندان به آن توجه نشده تا ساماندهی شوند.
همزمان با افزایش سهم مالیات در ترکیب درآمدهای دولت و تلاش سازمان امور 
مالیاتی کشور برای تحقق هرچه بیشتر درآمدهای مالیاتی، وصول مالیات بر اجاره 

املاک تجاری، اداری و مسکونی روز به روز از اهمیت بیشتری برخوردار می شود.
از  اعم  باشد  غیرمالک  اختیار  در  که  املاکی  است،  معتقد  مالیاتی  امور  سازمان 

مسکونی، تجاری و اداری، اجاره ای تلقی می شود.
املاک تجاری، معافیتی ندارند

 قوانین و دستورالعمل های موجود تاکید دارد که معافیت در این زمینه فقط شامل 
املاک اجاره مسکونی شده و املاک تجاری و اداری معافیت مالیاتی ندارند.

براساس سیاست های جدید مالی، سازمان امور مالیاتی کشور به شکل جدی به دنبال 
وصول این مالیات است و برای نمونه در تهران اعلام کرده که همه  مالکان املاک اجاره 
)اعم از مسکونی، تجاری و اداری(برپایه شرایط اعلامی،  باید اظهارنامه مالیاتی پرکنند.

شرایط معافیت مالیاتی املاک مسکونی
برپایه شرایط اعلامی، در تهران مالکان املاک مسکونی اجاری تا ۱۵۰ متر مربع از 

پرداخت مالیات معافیت دارند.
چنانچه مستاجر، شخصیت حقوقی باشد، در پرداخت مالیات به شیوه علی الحساب 
مالیات اجاره محاسبه و آن را از مبلغ اجاره کم کرده و به نظام مالیاتی پرداخت می کند، 

اما در هر صورت، موجر باید اظهارنامه مالیاتی را در پایان سال مالیاتی ارایه دهد.
ماده ۵۲ قانون مالیات های مستقیم درباره مالیات بر اجاره املاک تصریح می کند: 
»درآمد شخص حقیقی یا حقوقی ناشی از واگذاری حقوق خود نسبت به املاک واقع در 
ایران پس از کسر معافیت های مقرر در این قانون مشمول مالیات بر درآمد املاک است.«
 همچنین در ماده ۵۳ قانون مالیات های مستقیم درباره درآمد مشمول مالیات اجاره 
املاک آمده است: »درآمد مشمول مالیات املاکی که به اجازه واگذار می شود عبارت 
است از کل مال الاجاره اعم از نقدی و غیرنقدی پس از کسر ۲۵ درصد بابت هزینه ها و 

استهلاکات و تعهدات مالک نسبت به مورد.
اجاره.« باید توجه داشت که مبنای تعیین درآمد اجاره املاک با توجه به مفاد قانون 
مالیات های مستقیم »سند رسمی« )یعنی سندی که در دفترخانه و در محاضر رسمی یا 

در محاکم دادگستری تنظیم و امضا شود( است.
 بر این اساس، به استناد ماده ۵۴ قانون مالیات های مال الاجاره از روی سند رسمی 
تعیین می شود و در صورتی که اجاره نامه رسمی وجود نداشته باشد یا از تسلیم سند 
یا رونوشت آن خودداری شود یا موجر علاوه بر اجاره بها وجهی به عنوان ودیعه یا هر 
عنوان دیگر از مستاجر دریافت نکرده باشد، میزان اجاره بها براساس املاک مشابه تعیین 

خواهد شد.

معاون وزیر صنعت اعلام کرد

احتمال بازنگری در سهمیه تخصیصی بنزین 
وانت بارها

معاون بازرگانی داخلی وزارت صنعت، معدن و تجارت از احتمال بازنگری در سهمیه 
بنزین وانت بارها با توجه به ضرورت کنترل قیمت ها و حفظ آرامش بازار خبر داد و گفت: 

وزارت نفت مکلف شده تا به زودی در این باره تصمیم عملیاتی بگیرد.
عباس قبادی، در پایان جلسه ستاد تنظیم بازار کشور در جمع خبرنگاران گفت: در 
گزارشی که سازمان حمایت از روند تغییرات قیمتی انواع اقلام کالایی در سطح بازار در 
جلسه امروز ارائه کرد، خوشبختانه در عموم کالاها شرایط قیمتی مناسب بوده و ضمن 
اینکه در برخی اقلام حتی کاهش قیمت داشتیم در موارد بسیاری نیز ثبات قیمت وجود 

دارد.
وی افزود: بخشی از کالاهایی که تاثیر بیشتری از طرح اصلاح قیمت بنزین داشتند 
با نوسانات قیمتی مواجه شدند؛ به ویژه در حوزه حمل و نقل بار با وسایل نقلیه ای که 
سوخت بنزین مصرف می کنند این موضوع مشهود تر است، لذا مقرر شد در سهمیه 

تخصیصی به این بخش تجدید نظر شود و مراتب در اسرع زمان به اطلاع مردم برسد.
وی ادامه داد: پیرو مصوبه ستاد تنظیم بازار، وزارت کشور و همچنین وزارت نفت مکلف 
شدند در این خصوص بررسی کارشناسی و دقیق تری داشته باشند که با توجه به قول 

مساعد وزارت نفت امیدواریم به زودی این تصمیم عملیاتی شود.
ضرورت بازنگری در سهمیه تخصیصی بنزین وانت بارها

معاون وزیر صمت تصریح کرد: سهمیه تخصیصی حال حاضر وانت بارها، برای ۱۵ 
روز کارکرد آنها کفایت می کند و ضروری است که برای مابقی ایام ماه بازنگری لازم انجام 

شود.
قبادی در خصوص باقی مانده سهمیه آبان ماه وانت بار ها و انتقال آن به ماه جاری 
گفت: در این خصوص موارد به وزارت نفت منعکس شده است و با توجه به ظرفیت های 

فنی این وزارتخانه در این خصوص تصمیم گیری و اقدام خواهد نمود.
وی افزود: موضوع حمل و نقل بار به ویژه در برخی اقلام کالایی و ثبات قیمت آنها 
تاثیر بسزایی دارد و انتظار داریم که در مواردی که ضرورت موضوع وجود دارد هر چه 
سریعتر تجدیدنظر شود و اقدام لازم نیز از سوی دستگاه های مرتبط از جمله وزارت نفت 

انجام گیرد.

آگهی مزایده 
آگهی مزایده اموال منقول پرونده اجرایی کلاسه ۹۷۰۱۹۲۷ 

همراه  تلفن  خط  اشتراک  و  امتیاز  حق  فوق  کلاسه  اجرائی  پرونده  موجب  به 
به شماره ۰۹۱۲۱۰۹۵۶۵۶ و ودیعه آن متعلق به حمیدرضا عزیزی که به مبلغ 
۶۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ارزیابی شده مزایده از ساعت ۹ الی ۱۲ روز سه شنبه مورخ 
۱۳۹۸/۰۹/۲۶ در اداره اجرای ثبت کرج واقع در میدان آزادگان ابتدای مطهری 
از طریق مزایده به فروش میرسد . مزایده از مبلغ ۶۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال شروع و به 
بالاترین قیمت پیشنهادی نقدا فروخته خواهد شد و کلیه هزینه های قانونی به عهده 
برنده مزایده است و نیم عشر و حق مزایده نقدا وصول خواهد شد ضمنا چنانچه روز 
مزایده تعطیل رسمی اعلام گردد مزایده روز اداری بعد از تعطیلی در همان زمان و 

مکان مقرر برگزار خواهد شد . م/۹۸/۶۵۵۵۱/ف 
تاریخ انتشار : ۱۳۹۸/۰۹/۰۵ 
از طرف رییس اجرای ثبت کرج – قاسمی 
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پنج عامل اصلی اوج گیری استقلال
استقلال عصر دیروز از سد نساجی قائم شهر عبور کند تا شرایط بهتری در لیگ برتر پیدا 
کرده باشد. اوج کار آبی پوشان، اما به بازی این تیم مقابل تراکتور در تبریز باز می گردد؛ 
جایی که شاگردان آندره آ استراماچونی موفق شدند با ارائه یک نمایش کم نقص و بی نظیر 
چهار بر دو از سد حریف خود عبور کنند. هم چنین با پیروزی پر گل پنج بر صفر، از سد 

صنعت نفت آبادان نیز گذشتو
در این جا قصد داریم به پنج عامل اصلی بازگشت »آبی ها« به اوج اشاره کنیم.

۱- استقلال در بهترین فرم خود
پس از باخت »دربی« مقابل پرسپولیس، آندره آ استراماچونی مجبور شد تأمل بیشتری 
روی عملکرد شاگردانش داشته باشد و تصمیم بگیرد تفاوت بیشتری در سبک بازی تیم 
خود ایجاد کند؛ اتفاقی که در دیدار با سایپا به شکل کاملًا واضحی مشاهده شد. بازیکنان 
استقلال در این بازی سطح فوق العاده ای به نمایش گذاشتند؛ موضوعی که باعث یک 
پیروزی پرگل چهار بر صفر برای آبی ها شد. نکته مهم، بردهای استقلال در برابر تیم هایی 

بود که بالاتر از آنها بودند و حتی شانس صدرنشینی را داشته اند.
۲- سیاست »ماچونی«

پیش از بازی با سایپا و بعد از باخت به پرسپولیس، استقلال که به سیستم شناور ۵-۲-
۳ روی آورده بود، با ذوب آهن هم نمایش خوبی داشت که به تساوی انجامید. انتقادات 
زیادی به »ماچونی« بابت از دست دادن امتیازات وارد شد، اما پیروزی برابر گل ریحان البرز 
در جام حذفی که به اولین برد این تیم در یک بازی رسمی با هدایت استراماچونی تبدیل 
شد، عملکرد درخشان آبی ها از راه رسید و از آن به بعد، موفق به ثبت هفت برد متوالی 
در تمامی بازی ها شد. این سیاست سرمربی ایتالیایی نتیجه داد و استقلال نمایش قابل 
قبولی ارائه داد؛ جالب اینکه در این هفت دیدار اخیر، آبی ها ۲۳ گل زدند و تنها چهار گل 

دریافت کردند.
۳- تولد دوباره دیاباته

شیخ دیاباته پس از رهایی از مصدومیتی که موجب شد پنج بازی متوالی را از »دربی« به 
بعد را از دست بدهد، بازگشتی رویایی داشت. در جدال با سایپا ۱۱ دقیقه حضور پیدا کرد، 
اما در بازی با تراکتور در تبریز دیاباته به همان بازیکنی تبدیل شد که انتظارش می رفت. او 
ارتباط خوبی با هم تیمی هایش برقرار کرد. شیخ دیاباته در دیدار با تراکتور در تمام لحظات 
بازی خطرناک به نظر می رسید؛ برق آسا، مستقیم و تهدیدآمیز. »پلنگ سیاه« آبی ها انگار 
دوباره متولد شده است و به اولین بازیکن خارجی باشگاه استقلال تبدیل شد که در 

پیکارهای لیگ برتر توانسته در یک بازی »هت تریک« کند.
۴- درخشش وریا

وریا غفوری بازیکنی است که در هفته های ابتدایی فصل شرایط خوبی نداشت، اما این 
روزها در اوج آمادگی قرار دارد و با ثبت سه گل و چهار پاس گل در دو جام نشان داد یکی از 
مهره های کلیدی آبی ها در این فصل است. او دو گل خود را از روی ضربات ایستگاهی به 
ثمر رسانده که تبحر این بازیکن را نشان می دهد. با اوج گیری وریا، استقلال هم اوج گرفت 
و اکنون پازل سیستم »ماچونی« برای حمله از تمامی نقاط زمین بازی تکمیل شده است.

۵- کیفیت بی نظیر بازی کریمی
علی کریمی پس از اینکه در »دربی« پنالتی را از دست داد، با افت شدید روحی مواجه 
شد، اما یک نمایش فوق العاده در حساس ترین بازی استقلال آن هم در تبریز، آبی ها را به 
خواسته خود، داشتن بازیکنی که نبض تیم محسوب می شود، رساند. کریمی یک کیفیت 
بی نظیر را از خود به نمایش گذاشته و تاکنون دو گل زده که هر دو شوت های از راه دور بوده 

و دو پاس گل هم داده است.

رییس فدراسیون تیراندازی:

ایران جزو پنج قدرت اول رشته تفنگ بادی 
در دنیاست

 رییس فدراسیون تیراندازی جمهوری اسلامی با تاکید بر اینکه ایران در تفنگ بادی 
جزو پنج تیم قدرتمند دنیاست گفت: ۷۲ سال از تاسیس فدراسیون تیراندازی در کشور 

می گذرد ولی بهترین عملکرد این فدراسیون در شرایط سخت امسال کسب شده است. 
علی دادگر، روز دوشنبه در مجمع سالیانه هیات تیراندازی قم در سالن جلسات اداره کل 
ورزش و جوانان قم، با اشاره به جایگاه تیراندازی ایران در جهان افزود: کشورهای مختلف 
در رشته تیراندازی سرمایه گذاری های بسیار سنگینی انجام داده اند و این در حالی است که 
ایران باوجود تمام محدودیت ها در میدان های مختلف به مبارزه با ورزشکاران سایر کشورها 
رفته و در این زمینه افتخارهای بزرگی کسب کرده است. وی اظهار داشت: درحالی که 
برای تامین ساچمه ورزشکاران با مشکل مواجه هستیم، کشور هندوستان برای چهار سال 
آینده ورزشکاران خود ساچمه در اختیار دارد ولی بااین وجود نتایج تیم تیراندازی جمهوری 
اسلامی در ماه های اخیر بسیار درخشان و بی نظیر بوده است. وی توسعه تیراندازی را 
یکی از اولویت های این فدراسیون دانست و گفت: تفاهم نامه ای میان فدراسیون تیراندازی 
و وزارت آموزش وپرورش به امضا رسیده است تا آموزش همگانی تیراندازی در دستور کار 
قرار گیرد. دادگر تاکید کرد: بر اساس این تفاهم نامه آموزش رایگان تیراندازی به ۲۰۰ هزار 
دانش آموز سراسر کشور در دستور کار قرار گرفت که این اقدام در راستای پشتوانه سازی 

برای این رشته ورزشی است.
تاریخ  در  بار  برای نخستین  المپیک  ارزشمند  اظهار داشت: کسب ۶ سهمیه  وی 
فدراسیون ازجمله دستاوردهای درخشان این فدراسیون در سال جاری است و کسب ۴ 
سهمیه از طریق رنکینگ جهانی هدف گذاری شده است. وی با تاکید بر اینکه جمهوری 
اسلامی جزو پنج کشوری است که تمام سهمیه المپیک خود را در مرحله اول کسب کرده 
است ادامه داد: تیراندازان قم از طریق رنکینگ جهانی، امکان کسب ۴ سهمیه دیگر را 
دارند که برای کسب این سهمیه ها تلاش فدراسیون ادامه دارد. دادگر بابیان اینکه عملکرد 
تیراندازان کشور، موجب ارتقای جایگاه این فدراسیون در ورزش کشور شده است گفت: 
کسب ۲ مدال المپیک در رشته تیراندازی انتظار وزارت ورزش و جوانان و کمیته المپیک 

کشور می باشد که تلاش فدراسیون تحقق این انتظار است.

دبیر هیئت تیروکمان استان قم خبرداد

برگزاری اردوی آماده سازی تیراندازان قمی
دبیر هیئت تیروکمان استان قم گفت: دو تیرانداز از استان قم به مسابقات مستعدین 

نونهالان و نوجوانان کشور راه یافتند و هم اکنون در حال آماده سازی هستند. 
احمد فتحی عنوان کرد: در حال حاضر ۳۵ ورزشکار سازمان یافته و نزدیک به ۵۰ 
ورزشکار متفرقه در رشته تیروکمان در استان قم فعالیت می کنند، این ورزشکاران در دو 
سالن به صورت جداگانه تمرینات خود را پیگیری می کنند که سالن خانه تیروکمان در 
مجموعه ورزشی پانزده خرداد برای آقایان و سالن ورزشی نرجس در مجموعه شهدای 

نیروگاه برای بانوان مورد استفاده است.
وی افزود: در ماه آینده مسابقاتی در سطح استان، تدارک دیده شد اما به دلیل عدم 

آمادگی زمین اصلی مسابقات، این رقابت ها با کمی تاخیر برگزار خواهد شد.
دبیر هیئت تیروکمان استان قم ادامه داد: در دو ماه گذشته ۶ ورزشکار دختر و ۴ ورزشکار 
پسر در مسابقات المپیاد نونهالان ونوجوانان شرکت کردند که در نهایت دو تیرانداز، یک 
پسر و یک دختر از استان قم به مسابقات مستعدین نونهالان و نوجوانان کشور راه یافتند 
و هم اکنون اردویی برای آماده سازی آن ها توسط هیئت تیروکمان استان قم تدارک دیده 
شده است. وی افزود: مسابقات مستعدین کشور ۲۱ آذرماه برگزار خواهد شد و برگزیدگان 
این مسابقات به انتخابی تیم ملی راه پیدا می کنند. فتحی در ادامه با اشاره به وضعیت 
ورزشکاران تیروکمان استان قم در کشور اظهار کرد: در حال حاضر رضا ده پرور و رویا 
شاهمرادی دونماینده استان قم در مسابقات رنکینگ کشوری شرکت می کنند و تا به امروز 
نیز مقام هایی را برای استان قم کسب کردند. وی ادامه داد: رضا ده پرور سابقه حضور در 
تیم ملی دانشجویان کشور و رویا شاهمرادی نیز سابقه حضور در اردوی تیم ملی کامپوند 

ایران را دارند.
 

از روز پنجشنبه هفتم آذرماه آغاز می شود 

فوتسالیست های قم در تورنمنت بین المللی مشهد 
فوتسالیست های استان قم در آستانه جام ملت های آسیا در ترکیب تیم ملی بزرگسالان 

ایران در مسابقات بین المللی مشهد برابر تیم های مطرح اروپایی به میدان می روند.
در شرایطی که حدود سه ماه دیگر به بازی های مرحله نهایی شانزدهمین دوره فوتسال 
جام ملت های آسیا باقی مانده، تیم ملی فوتسال بزرگسالان ایران به عنوان قدرت اول قاره 

کهن روند آماده سازی خود را در خلال انجام بازی های لیگ برتر پیگیری می کند.
تیم ملی زیر نظر سرمربی موفق خود یعنی سیدمحمد ناظم الشریعه بعد از تکرار 
برای  که  فوتسال  مقام سوم جام جهانی ۲۰۱۶  و کسب  قاره  در  قهرمانی های خود 
نخستین بار در تاریخ فوتسال کشورمان رقم خورد، اکنون به دنبال یک قهرمانی دیگر در 

جام ملت های آسیا و سهمیه جام جهانی ۲۰۲۰ است.
به همین منظور تدارکات قوی برای آماده سازی تیم ملی در نظر گرفته شده و تورنمنت 
بین المللی مشهد با حضور تیم های مطرح فوتسال اروپا از جمله این تدارک ها برای تقویت 
تیم ملی است، رقابت هایی که در آن دو ملی پوش فوتسال قم نیز در ترکیب تیم ملی 
بزرگسالان ایران برابر رقبا به میدان می روند. علی اصغر حسن زاده بازیکن اسبق تیم های 
ارم کیش قم، صبای قم، فولاد ماهان اصفهان، نوریلسکی نیکل روسیه، شنزن چین 
و ملی پوش فعلی تیم گیتی پسند اصفهان که به عنوان ستاره فوتسال قم دارای سابقه 
چهار عنوان مرد سالی فوتسال آسیا است در کنار محمدطاها نعمتیان بازیکن قمی حال 
حاضر تیم ستارگان ورامین نماینده های قم در تورنمنت مشهد محسوب می شوند. این در 
حالی است که دهمین اردوی آماده سازی  تیم ملی فوتسال با حضور ۱۶ بازیکن به منظور 
حضور در تورنمنت فوتسال مشهد از روز پنجشنبه هفتم آذرماه در این شهر آغاز می شود و 
ملی پوشان علاوه بر حضور در اردوی متصل به مسابقات، از دهم تا سیزدهم آذر در تورنمنت 
مشهد به میدان خواهند رفت تا آماده حضور موفق در دوره جدید جام ملت های آسیا شوند.

 تیم فوتبال استقلال در هفته یازدهم مسابقات لیگ برتر مقابل نساجی مازندران به 
برتری ۲ بر یک رسید. 

تیم های فوتبال نساجی مازندران و استقلال تهران در چارچوب یازدهم لیگ برتر از 
ساعت ۱۵:۳۰ دقیقه دیروز در قائمشهر  به مصاف هم رفتند.

در نیمه اول نساجی شروع خوبی داشت و چند موقعیت مناسب برای گلزنی به دست 
آورد اما آنها را از دست داد تا استقلال از معدود موقعیت های خود استفاده لازم را برده و 

توسط علی کریمی به گل برسد.
نیمه دوم استقلال خیلی سریع به گل رسید تا با روحیه بهتری نیمه دوم را دنبال کند. 
شاگردان استراماچونی که مدت هاست روی نوار موفقیت گام بر می دارند سه امتیاز 
حساس دیگر را به دست آوردند تا پس از ۱۰۲ هفته بالاتر از رقیب سنتی خود یعنی 

پرسپولیس در رتبه سوم جدول رده بندی مسابقات لیگ برتر قرار بگیرند.
نساجی مازندران در نیمه نخست نمایش خوبی را از خود به اجرا گذاشت اما بازیکنان 

این تیم در زدن ضربات آخر بد عمل کردند تا دروزاه حسینی بسته بماند.
دقیقه ۱۲: محمد عباس زاده در محوطه جریمه استقلال صاحب موقعیت خطرناکی 

شد اما ضربه او با اختلاف کمی به خارج رفت تا دروازه حسینی بسته بماند.
دقیقه ۲۱: رضا دهقانی موقعیت خوبی در ۶ قدم استقلال پیدا کرد اما شوت این 

بازیکن در چهارچوب دروازه جایی نداشت.
دقیقه ۳۲: مهدی قائدی از جناح راست کرنر توپ را ارسال کرد و علی کریمی با 

استقاده از اشتباه مدافعان و دروازه بان نساجی گلزنی کرد.
دقیقه ۳۴: محمد عباس زاده با سید حسین حسینی تک به تک شد اما نتوانست از این 

موقعیت استفاده کند و توپ را به راحتی از دست داد.
دقیقه ۳۸: پاس میلیچ به دیاباته رسید اما ضربه مهاجم استقلال از محوطه ۶ قدم به 

خارج رفت.
دقیقه ۴۰: محمد عباس زاده در محوطه جریمه استقلال برای سومین بار صاحب 

موقعیت گل شد اما با بی دقتی آن را از دست داد.

دقیقه۴۷: شوت فرشید اسماعیلی به ذاحتی در دستان علی رلضا حقیقی قرار گرفت.
دقیقه ۴۹: فرشید اسماعیلی، مهدی قائدی را در محوطه جریمه نساجی مازندران 

صاحب توپ کرد و این بازیکن با شوتی دقیق گل دوم استقلال را به ثمر رساند.
دقیقه ۵۶: محمد عباس زاده با شوتی محکم دروازه استقلال را تهدید کرد اما حسینی 

با واکنشی عالی مانع از باز شدن دروازه آبی پوشان شد.
دقیقه ۶۰: نساجی از روی یک ضربه ایستگاهی صاحب موقعیت شد که بیژنی توپ را 
به عباس زاده رساند و کاپیتان نساجی با ضربه برگردان به زیبایی دروازه حسینی را باز کرد.
دقیقه ۸۸: پاس رو به جلوی رضاوند می توانست موقعیت خوبی را نصیب ریگی کند اما 

مدافعان نساجی توپ را دفع کردند تا دروزاه  تیمشان باز نشود.
استقلال در دقیقه ۲۵ توسط روزبه چشمی دروازه نساجی مازندران را باز کرد اما با 

تصمیم کمک داور این موقعیت آفساید گرفته شد.
»رضا مهاجری« که از بیماری قلبی رنج می برد روی نیمکت نساجی مازندران حضور 

نداشت و در غیاب وی حسن بادامکی در کنار زمین حضور داشت.
هواداران نساجی روی پشت بام خانه های مجاور استادیوم شهید وطنی قائمشهر به 

تماشای بازی تیم محبوبشان مقابل استقلال نشستند.
فرشید اسماعیلی به دلیل مصدومیت در نیمه دوم از زمین خارج شده و جایش را به 

آرش رضاوند داد.
در نیمه دوم  مهدی نظری با عارف غلامی برخورد کرد و مدافع استقلال به زمین افتاد. 
پس از این اتقاق بازیکنان استقلال توپ را به بیرون زدند اما بازیکنان نساجی  اقدام به 

شروع مجدد بازی کردند و این موضوع باعث درگیری بین بازیکنان ۲ تیم شد.
ترکیب نساجی مازندران

علیرضا حقیقی- رضا علیاری، مجتبی بیژن،  مجتبی ممشلی)علی شجاعی(، میلاد 
سرلک، علی اصغر عاشوری )محمدمهدی نظری(، رضا دهقانی، حسن جعفری، حامد 

شیری، سید محمد میری، محمد عباس زاده
سرمربی: رضا مهاجری

ترکیب استقلال
سیدحسین حسینی، سیاوش یزدانی، روزبه چشمی، عارف غلامی، وریا غفوری، 
هروویه میلیچ، علی کریمی، مسعود ریگی، فرشید اسماعیلی)آرش رضاوند(، مهدی 

قائدی )علی دشتی( و شیخ دیاباته
قرار گرفتن بالای پرسپولیس خوشحال کننده نیست

استراماچونی: باید صدرنشین شویم
 سرمربی تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه باشگاه نسبت به بازیکنان و کادر فنی 
وظایفی دارد که باید به آن عمل کند گفت: قرار گرفتن استقلال بالاتر از پرسپولیس 
برای ما خوشحال کننده نیست. آندره استراماچونی پس از پیروزی دو بر یک دوشنبه 
شب تیمش برابر نساجی گفت: ما می دانستیم که این بازی سختی برای ما خواهد 
بود چرا که به خاطر سیستمی که ما بازی می کنیم کار کردن روی زمین چمن 
مصنوعی سخت می شود. نساجی نیمه اول خوبی داشت و ما به خاطر مدل بازی 
حریف به مشکل خوردیم. ولی در نیمه دوم شبیه استقلال خودمان شدیم و ذهنیت 
مان را تغییر دادیم و موقعیت هایی زیادی خلق کردیم. البته یک گل هم دریافت 
کردیم. برای ما خیلی مهم بود که سومین بازی خارج از خانه را با برتری به پایان 

برسانیم. 
وی در پاسخ به این پرسش که لیگ ایران را در مقایسه با سایر لیگ ها چگونه دیده 
است گفت: لیگ ایران خیلی سخت است و در بازیهای خارج از خانه می توانید امتیاز 
از دست بدهید. از زمانی که به ایران آمده ام در مورد بازیکنان ایران خوب صحبت 
کرده ام. در پنج ماهی که در ایران هستم متوجه شدم این بازیکنان در خارج از ایران 
به خوبی شناخته نشده اند. من اینجا هستم تا ذهنیت بازیکنان را تغییر بدهم. دلیل 
اینکه الان استقلال خوب بازی می کند این است که ذهنیت بازیکنان تغییر کرده 

است.
استراماچونی در پاسخ به این پرسش که در آخرین کنفرانس خودتان از مشکلات 
باشگاه انتقاد کردید آیا این مشکلات برطرف شده است گفت: به این سوال جواب نمی 

دهم. 
وی در واکنش به قرار گرفتن در جدول رده بندی بالاتر از پرسپولیس گفت: ما استقلال 
هستیم که یکی از بهترین تیم های آسیاست نمی توانیم خوشحال باشیم به خاطر اینکه 
بالاتر از پرسپولیس هستیم. هدف ما این است که بتوانیم در رده اول جدول رده بندی 
لیگ برتر قرار بگیریم.  سرمربی استقلال در مورد شرایط باشگاه و عمل نکردن مسئولان 
باشگاه به تعهداتی که داشته اند گفت: در مورد شرایط باشگاه هم نمی خواهم صحبت 
کنم اما کادر فنی من و بازیکنان توجهی به مشکلات ندارند و صددرصد تلاشمان را 
خواهیم کرد.  ولی فکر می کنم که وظایف یک باشگاه در مقابل تیم خیلی مهم است و 

ربطی هم به نتایج ندارد و باید به وظایفش عمل کند.
استراماچونی ادامه داد: ما می توانیم برنده بازیها باشیم و توجهی به مشکلات نداشته 
باشیم اما من یک مربی حرفه ای هستم و وظایفی در قبال باشگاه دارم و باشگاه هم 

متقابلا وظایفی دارد که باید به آن عمل کند.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا می توانید به هواداران استقلال قول قهرمانی بدهید 
گفت: به نظرم تیم های دیگر بازیکنان خیلی مهمی دارند. حقوق هایی که به بازیکنان 
می دهیم از فصل قبل خیلی کمتر است. ما دو بازیکن خارجی داریم که نسبت به فصل 
قبل کمتر است. در برخی پست ها هم بازیکنان ذخیره ندارم. تشکر می کنم از بازیکنانم 

ولی این تیم هنوز کامل نیست. 
سرمربی ایتالیایی تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه امیدوارم مسئولان باشگاه در فصل 
نقل و انتقالات زمستانی بتوانند بازیکنان مد نظر ما را جذب کنند از اظهار نظر در مورد 
عملکرد داور دیدار برابر نساجی خودداری کرد و گفت: برای آقای رضا مهاجری سرمربی 

نساجی آرزوی سلامتی دارم. 

نساجی ۱- استقلال ۲؛

 قائمشهر در قُرُق استقلال؛ »استرا« باج نمی دهد

 کارشناس خبره فوتبال کشورمان به طور دقیق به عملکرد کادر فنی تیم ملی ایران 
پرداخت و درباره احتمال جایگزینی برانکو و ویلموتس صحبت کرد. 

تیم ملی فوتبال ایران بعد از ۲ شکست تلخ در برابر بحرین و عراق در وضعیت بحرانی قرار 
گرفته است. ایستادن در رده سوم گروه، آن هم در مرحله دوم انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ 
قطر و جام ملت های ۲۰۲۳ چین، آن چیزی نبود که انتظارش را می کشیدیم. حال نتایج 
به دست آمده کار را به جایی رسانده که بحث برکناری مارک ویلموتس با جدیت فراوانی 
مطرح شده و فدراسیون نیز آن را تکذیب نکرده است. در سوی مقابل شایعاتی مبنی بر 
حضور برانکو ایوانکوویچ عنوان شده و حتی بین طرفین مذاکراتی نیز صورت گرفته است. 
در همین رابطه ایرنا، گفت وگویی تفصیلی با جلال چراغپور، کارشناس زبده ورزشی و 

مربی تحصیل کرده فوتبال کشورمان داشت که در ادامه آن را می خوانید:
نه فقط ویلموتس، کل کادر فنی تیم ملی ضعف دارد

چراغپور در ابتدا نگاهی کلی به اوضاع تیم ملی داشت و در پاسخ به این سوال پرسش 
که آیا تیم ملی فوتبال ایران باید با مارک ویلموتس ادامه همکاری بدهد یا خیر؟ اظهار 
داشت: کارشناسان، کمیته فنی، ارکان فدراسیون فوتبال، مطبوعات و رسانه های دیداری 
و شنیداری و جو عمومی جامعه باید به این نتیجه و اجماع برسند که با ویلموتس ادامه 
بدهیم یا خیر. اگر به این نتیجه برسیم که باید با او ادامه بدهیم در وهله نخست باید راجع 
به عملکردش آسیب شناسی دقیقی صورت گیرد. مجموعه ای که در حال حاضر بحث 
فنی تیم ملی را به عهده دارد نشان داده که ضعف دارد و مجموعه ایده آلی نیست. این 
مساله فقط مختص ویلموتس نیست و مشاوران، دستیاران و نیمکت و پشت دست او نیز 
مربوط می شود. یعنی باید نقش وحید هاشمیان را هم در نظر بگیریم؛ همچنین دیگر 
نفرات حاضر در کادر فنی تیم را. به نظر من کل مجموعه عملکرد ضعیفی داشته است. 

اما دلایلش چیست؟
عراق و بحرین، آرژانتین نبودند که بعد از باخت به خیابان بیاییم

کارشناس فوتبال کشورمان در ادامه خاطرنشان کرد: ما ۲ نتیجه بد مقابل بحرین و 
عراق کسب کردیم که با چشم غیر مسلح نیز قابل رویت است و نیازی به کارشناس ندارد. 
تیمی که باخته ضعیف بوده است. خیلی کم پیش می آید که تیمی ببازد اما نمایشش 
خوب باشد. این اتفاق در بازی ایران و آرژانتین رخ داد که ما خوب باختیم. اما بحرین 
و عراق، آرژانتین نیستند که بخواهیم بعد از باخت به آنها، به خیابان ها بیاییم و پایکوبی 
کنیم. می خواهم مثالی ملموس و فنی برای اهالی فوتبال و خوانندگان این مطلب بزنم. 
آیا نتیجه ایران مقابل عراق تا دقیقه ۸۰ در کشور اردن که میزبانش تیم حریف بود، نتیجه 
خوبی به حساب می آمد؟ اگر بخواهیم جواب بدهیم باید بگوییم کسب نتیجه مساوی 
یک بر یک مقابل عراق با در نظر گرفتن اینکه آنها ۲ امتیاز خانگی را از دست می دادند؛ 
نتیجه خوبی بود. خیلی خوب نه اما نتیجه راضی کننده ای محسوب می شد. حالا سوال 
بعدی. کادر فنی ما برای حفظ این نتیجه چه کار کرد؟ آیا نمی شد قبل از اخراج شدن 

مسعود شجاعی، برای حفظ نتیجه یک بر یک، مدافع وسطی چون سیاوش یزدانی و یا 
مجید حسینی به زمین بیاید و کسی مثل مهدی طارمی زمین مسابقه را ترک کند؟ در آن 
صورت ما سه مدافع مرکزی می داشتیم و یک هافبک دفاعی هم پشت ۲ هافبک مرکزی 
ما قرار می گرفت و تیم حریف اجازه گلزنی به ما را پیدا نمی کرد. شما به گل دوم عراق بار 
دیگر دقت کنید. مهاجم حریف در حالت نشسته با ضربه سر به ما گل زد. یعنی اینقدر 
بین ۲ مدافع ما حفره خالی بود که مهاجم حریف زمان کافی داشت تا اجازه دهد توپ تا 
آن ارتفاع پایین بیاید. علا عباس، مهاجم عراق حتی می توانست با پا دروازه ما را باز کند اما 

ترجیح داد با ضربه سر این کار را انجام دهد.
گواردیولا هم با کمک خود مشورت می کند اما...

وی در ادامه به طور دقیق تر به عدم واکنش کادر فنی تیم ملی بعد از اخراج مسعود 
شجاعی اشاره کرد و گفت: مسعود شجاعی از زمین اخراج شد. آیا تیمی که هافبک 
طراحش را از دست داده و نتیجه ایده آل را همچنان در اختیار دارد؛ باید در سکوت محض 
هشت دقیقه و ۲۰ ثانیه به اضافه چهار دقیقه وقت اضافه را طی کند و تکان نخورد تا 
دروازه اش باز شود؟ همه این مسائل وقتی در کنار هم قرار بگیرند به این نتیجه می رسیم 
که نمره مربیگری نیمکت، هوش نیمکت، عکس العمل نیمکت، انعطاف پذیری نیمکت 
و ... نمره ضعیفی بوده است. این نمره ضعیف مختص تمامی افراد حاضر در نیمکت 
است. کسانی که پشت سر ویلموتس، با آرامش و آسایش بیشتری حضور داشتند چرا 
کاری انجام ندادند؟ در زمان کارلوس کی روش به محض اینکه گرهی در بازی به وجود 
می آمد، شاهد مشاوره مرد پرتغالی با دستیارش اوسیانو داکروز بودیم. آنها در گوش هم 
صحبت می کردند و یا جلوی دهانشان را می گرفتند و به تبادل نظر می پرداختند. به اروپا 
برویم. پپ گواردیولا مدام با ۲ دستیار خود در حین بازی بحث می کند و نظرات شخصی 
میکل آرتتا، به عنوان دستیار اصلی اش را مدام جویا می شود. پس ما بعد از آسیب شناسی 
۱۰ دقیقه پایانی بازی ایران و عراق به این نتیجه رسیدیم که عملکرد فنی کادر فنی 

ضعیف بوده است. حالا به سراغ قسمت دوم می رویم.
جایگزین ویلموتس نسبت به خود ویلموتس شانس کمتری دارد

چراغپور در این بخش به مساله رفتن ویلموتس از تیم ملی ایران پرداخت و اینکه آیا 
خروج این سرمربی بلژیکی از تیم، در این برهه تصمیم درستی خواهد بود یا خیر. وی 
در این باره گفت: به محض اینکه بگوییم ویلموتس را برداریم، کمیته فنی یا هر کس 
دیگری که تصمیم گیرنده است باید بگوید چند درصد امکان دارد با ویلموتس در ۲ بازی 
برگشت در برابر عراق و بحرین به برتری برسیم. چند درصد احتمال اولی ما خواهد بود و 
چند درصد ممکن است دوم بشویم یا سوم؟ باید تخمین زده شود. بعد از این محاسبه 
فدراسیون یا کمیته فنی ممکن است ادعا کند من مربی را می شناسم که اگر بیاید درصد 
اول شدن تیم ملی را از ۵۰ درصد ویلموتس به ۷۰ می رساند و درصد دوم شدن مان نیز 
از ۷۰ درصد مرد بلژیکی به ۹۰ افزایش پیدا خواهد کرد. اگر اینطور باشد سوال به وجود 
می آید. این آدمی که فدراسیون سراغ دارد چطور امکان دارد که بتواند علی رغم عدم 
رویارویی قبلی با بحرین و عراق، در فاصله زمانی کوتاه، نتیجه ای بهتر از ویلموتس کسب 
کند؟ این احتمال فنی و علمی نیست. ممکن است به آن شخصی که مدنظر دارند 
امتیازهای شفاهی بدهند. مثلا اینکه بازیکنان را می شناسد و سال ها در فوتبال ایران 
بوده است. با این وجود من نمی گویم که ویلموتس حتما شانس موفقیت خواهد داشت 

اما می گویم که شانس  وی از فردی که به جای او خواهد آمد بیشتر است.
تیم ملی، مدیر فنی می خواهد؛ نمره نیمکت کنونی ۴۵ از ۱۰۰ است

وی در ادامه، حضور یک مشاور در کنار ویلموتس را امری واجب دانست و توضیح داد: 
با این حال معتقدم که نیمکت ویلموتس باید آسیب شناسی شود. باید با او جلسه فنی 
بگذارند. از او بپرسند که پیش از این و در تیم های قبلی که کار می کرد با چه کسانی 
مشورت داشت. ویلموتس به یک مشاور و پشت دستِ باتجربه و سن بالا به عنوان مدیر 
فنی احتیاج دارد. این نیمکت جوان نیازمند فرد جدیدی است. جوانی نیمکت تیم ملی 
در بوران تندی که امثال کاتانتس برایش به وجود آورده عکس العملی نداشته و باعث شده 
گرداب از داخل زمین به روی نیمکت بیاید. مقابل بحرین تعویض های خوبی نداشتیم 

و در برابر عراق از ترس تعویض نکردیم و ماجراجویی نداشتیم. ما باید بررسی دقیق و 
استراتژی دقیقی داشته باشیم. تیم ملی می توانست هشت دقیقه با آرایش ۱-۴-۵ بازی 
کند. سردار در نوک خط حمله باقی می ماند و چهار هافبک و پنج مدافع پشت سر او قرار 
می گرفتند. شماره ۱۷ عراق، علاء المهاوی در سمت راست به عنوان یک پیستون همه 
کار انجام داد و دفاع چپ تیم ما را اذیت کرد. به هر حال به نظر من در اینکه ویلموتس آن 
کسی نبوده که ما می خواستیم، شکی نیست اما اگر بخواهیم او را برداریم و به جایش 
شخص دیگری را روی نیمکت بنشانیم، اوضاع بهتر نخواهد شد و امکان حذف وجود 
دارد. یادمان نرود عراق به احتمال فراوان در روز آخر با ۱۷ امتیاز و خیال راحت به مصاف ما 
می آید. آنها بدون استرس مقابل ما بازی می کنند و ما تب و لرز خواهیم داشت. آنها برای 
کُری خوانی و کسب نتیجه ای تاریخی به ایران می آیند ولی ما دغدغه صعود داریم. من از 
زیر این سوال فرار نکردم و با تحلیل پاسخ دادم تا فدراسیون نشینان و تصمیم گیران آن را 
بخوانند. بازهم تکرار می کنم همه تقصیرها متوجه ویلموتس نیست. او پشت سر ضعیفی 
دارد. به نظر من به جای وحید هاشمیان باید یک فرد با سن بالاتر حضور داشته باشد. 
در بهترین حالت از ۱۰۰ به نیمکت تیم ما می توان نمره ۴۵ را داد که زیر حد استاندارد 
است. پشت ویلموتس کسی نیست که کاغذ یا دفتر تاکتیکال داشته باشد. نیمکت ما به 

اصطلاح از مد افتاده است.
ویلموتس از لحاظ شخصیتی دقیق و منظم نیست

کارشناس باتجربه فوتبال کشورمان درباره انتقادات رسانه های بلژیکی از ویلموتس در 
زمانی که هدایت تیم ملی این کشور را بر عهده داشت و اینکه با دستیاران خود مشورت 
نمی کرد و همچنین عدم جدیت او در تمرینات تیم ملی پیش از دیدار برابر عراق؛ گفت: 
به نظر می رسد ویلموتس از لحاظ شخصیتی آدم دقیق و منظمی نیست. بازهم سوال 
به وجود می آید. ایا این شخص اگر نیمکت قوی هم داشته باشد بازهم نمی تواند ارتباط 
بگیرد یا اصلا تمایلی به انجام این کار ندارد؟ اگر این مشکل در بلژیک هم وجود داشته، 
پس او با ضعف شخصیتی و متدولوژی مربیگری مواجه است. او در انضباط تمرینی، در 
دلواپسی برای تیم، ارتباط با تیم و نیمکت، تصمیم گیری به موقع نسبت به اتفاقات بازی، 
سرعت شناخت موقعیت در هنگام بازی و ... ضعف دارد. او وقتی دیر می شناسد، دیر هم 
تصمیم می گیرد. با این روند و اشتباهاتی که دارد باید گفت اگر ویلموتس تغییراتی را در 

سبک خود ایجاد کند به اواخر دوران مربیگری اش نزدیک می شود.
برانکو از همسرش طلاق گرفته است؛ کی روش خود یوزپلنگ بود

از چراغپور درباره احتمال روی کار آمدن برانکو ایوانکوویچ پرسیدیم و او در پاسخ، اذعان 
داشت: مربیگری مثل زندگی می ماند. باید گرم باشی و وسط کوران حضور داشته باشی. 
برانکو وضعیت روحی خوبی ندارد؛ خصوصا تحت فشاری که در تیم ملی وجود دارد. او ۲ 
ماه پیش در عربستان و از باشگاه الاهلی اخراج شده است. مربیان بزرگی چون گواردیولا، 
زیدان و مورینیو هم بعد از خروجشان از یک تیم، چند ماه و حتی یک سال استراحت 
کردند. وقتی یک مربی تعویض یا اخراج می شود؛ مثل این است که از همسرش طلاق 
گرفته باشد. در روح و روان او اثر می گذارد. به نظرم برانکو نمی تواند فشار تیم ملی را 
تحمل کند. اصلا مگر او در روزهای سخت تصمیمات خوبی گرفته است؟ مگر وقتی 
در پرسپولیس بود، تیمش چهار گل از الهلال نخورد؟ او چه کار برای خروج از بحران 
انجام داد؟ اما کی روش یک یوزپلنگ بود. یک عکس وقتی که سرمربی تیم ملی بود از 
او دیدم که به تابلوهای تبلیغاتی تک و تنها تکیه داده بود. آن عکس خود یوزپلنگ بود. 
او با چشم های ریز و آبی خود؛ فکر می کرد و سپس با مشاوران و کمک های خود مسائل 
را در میان می گذاشت. کارلوس در رفتار و حرفه ای گری فرد کاملی بود. وقتی متوجه شد 
اشکان دژاگه در حال ورود به سرازیری است، به دنبال سامان قدوس رفت. او کاری کرده 
بود که بازیکنانی نظیر اشکان فکر نکنند ۱۰۰ درصد در ترکیب اصلی حضور خواهند 
داشت. در همه پست ها، رقابت ۲گانه به وجود آورده بود تا کسی اجازه نفس کشیدن 
نداشته باشد. فوتبال ایران از کی روش چیزهای زیادی یاد گرفت. و حالا کلام پایانی من 
این است که ویلموتس آن چیزی نبود که انتظارش را داشتیم ولی برداشتن او امکان 

سقوط ایران را بیشتر خواهد کرد نه کمتر.

پای آنالیز دقیق و متفاوت جلال چراغپور؛
شانس جانشین احتمالی »ویلموتس« از خود او کمتر است

»گابریل کالدرون« با بیان اینکه باشگاه پرسپولیس به وی اولتیماتومی نداده است، گفت: با جدیت به فکر آینده هستم و باشگاه هر 
وقت بخواهد می تواند هر تصمیمی بگیرد. 

کالدرون در نشست خبری پیش از بازی پرسپولیس و صنعت نفت آبادان در مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی باشگاه های ایران 
اظهار داشت: بازی با صنعت نفت آبادان برای پرسپولیس حکم یک فینال را دارد و باید از آن عبور کنیم. وی افزود: در جام حذفی همه 
تیم ها به دنبال پیروزی هستند و هیچ تیمی نمی خواهد با شکست از این رقابت ها حذف شود. اگر پرسپولیس به دنبال قهرمانی در جام 
حذفی است باید تمامی دیدارهایش را با برتری پشت سر بگذارد و این یک خواسته و هدف بزرگ برای ما است. سرمربی پرسپولیس 
خاطرنشان کرد: من سال های سال است در فوتبال هستم و قوانین مربیگری را به خوبی می شناسم.  از سوی باشگاه پرسپولیس به 
من اولتیماتومی داده نشده است و با جدیت به فکر آینده هستم. باشگاه هر وقت بخواهد می تواند هر تصمیمی بگیرد. کالدرون تصریح 
کرد: من و شاگردانم به دنبال پیروزی در هر مسابقه هستیم و زمانی که این اتفاق رخ نمی دهد ناراحت می شویم. در طول تمرینات 
باید تلاش کنیم تا مشکل گلزنی مان را حل کنیم. وی ادامه داد: پرسپولیس بدون گلزن و بازیکن خارجی به زمین می رود و شما هیچ 
تیمی را در دنیا پیدا نمی کنید که چنین شرایطی داشته باشد. سرمربی پرسپولیس درباره اینکه هنوز ترکیب ثابت تیمش را پیدا نکرده 
است،تاکید کرد: در سه بازی که به پیروزی رسیدیم تیم تغییر خاصی نداشت و فقط شجاع خلیل زاده را به دلیل محرومیت در اختیار 
نداشتیم. مشکل ما گلزنی بود. برای شما یک مثال می زنم؛ در رئال مادرید وقتی رونالدو می رود این تیم با مشکل گلزنی روبرو می شود. 
کالدرون افزود: با بازیکنان خارجی خوب کار می کنیم در همین بازی آخر ۳۶ شوت به سمت دروزاه حریف زدیم که متاسفانه تبدیل به 
گل نشد. وی اعلام کرد: بشار رسن مصدومیتی داشت که برطرف شد و به دنبال این بودیم تا او را احیا کنیم و بعد که برای بازی در تیم 
ملی کشورش به عراق سفر کرد، به موقع برنگشت.  سرمربی پرسپولیس تاکید کرد: جونیور گزینه آخر من بود و گزینه آخر ممکن است 

خوب عمل کند یا خیر و من تنها می توانم کیفیت کار خودم را تضمین کنم.
کالدرون در پایان گفت: جونیور)براندائو( گران ترین بازیکن خارجی پرسپولیس نیست بلکه او ارزان ترین گزینه ای بود که می توانستیم 

به خدمت بگیریم.

مربی تیم فوتبال صنعت نفت آبادان گفت: بازی فردا مقابل پرسپولیس در جام 
حذفی است و برای ما اهمیت زیادی دارد.

بهنام سراج در نشست خبری قبل از بازی فردا سه شنبه پرسپولیس مقابل 
صنعت نفت آبادان در مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی فوتبال کشور گفت:  
اسکوچیچ بابت نیامدنش عذرخواهی کرد. کنفرانس خبری با تمرین تیم در 

تهران تداخل داشت و به همین خاطر نتوانست در نشست شرکت کند.
مربی نفت آبادان درباره آمادگی تیمش برای دیدار مقابل سرخپوشان افزود: 
جام حذفی برای ما خیلی اهمیت دارد. در رقابت های لیگ به غیر از بازی آخر 
خوب نتیجه گرفتیم، اما روی بازی فردا حساب ویژه ای باز کردیم. سرمربی تیم 
تدابیری اندیشیده که بتوانیم فردا برنده از زمین خارج شویم.پرسپولیس را هم به 

خوبی انالیز کردیم تا بتوانیم موفقیت لازم را در این بازی کسب کنیم.
وی ادامه داد: با توجه به یکسری مسائل، تمریناتمان با وقفه انجام شده بود و 
زیاد تمرین نداشتیم.البته در هفته اخیر به طور منظم کار کردیم. برای بازی فردا 
فقط کاپیتان خودمان را نداریم. روحیه بازیکنان هم خوب است و هم قسم شدیم 

که بازی مناسبی را ارائه دهیم.
سراج با اشاره به مشکلات مالی باشگاه نفت آبادان گفت: تنها تیمی هستیم که تا به حال دریافتی نداشته است. به هر حال 

مدیران باشگاه هم تلاش می کنند که این مشکل برطرف شود.
وی که سابقه پوشیدن پیراهن تیم ملی را دارد درباره احتمال تغییر در کادرفنی ملی پوشان تصریح کرد: اگر بخواهیم احساسی 
عمل کنیم می توانیم مربی تیم ملی را عوض کنیم اما منطقی اش این است که فعلا مربی تیم ملی را در این شرایط عوض نکنیم.

کالدرون:

 پرسپولیس به من اولتیماتوم نداده است
مربی نفت آبادان:

نگاه ویژه ای به جام حذفی داریم
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درپی مصوبه یک کمیسیون خبرگان برایرتحدید فضای مجازی مطرح شد؛

عضو خبرگان: قانونگذاری خبرگان فقط درباره خودش است

7 سیاسی

همگرایی ریش سفیدان اصلاحات در »مجمع روحانیون مبارز« 

مجمع روحانیون و انتخابات پیش رو

»مجمع روحانیون مبارز« به عنوان ریشه دارترین تشکل سیاسی اصلاح طلب دارای 
جایگاه محوری در این جریان است اما بارها اعلام کرده از تصمیمات تشکیلات جمعی 

اصلاح طلبان پیروی می کند. 
»مجمع روحانیون مبارز« به عنوان باسابقه ترین تشکل در جریان چپ سیاسی، در میانه 
دهه ۶۰ خورشیدی و به دنبال بروز اختلافات میان اعضای »جامعه روحانیت مبارز« اعلام 
موجودیت کرد. سرایت اختلافاتی که از سال های ابتدایی انقلاب اسلامی میان ۲ طیف 
راست و چپ در حزب جمهوری اسلامی حادث شده بود، به دیگر تشکل های سیاسی 
چون »سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی«، »جامعه روحانیت مبارز« و ... انشقاق هایی را 
ایجاد کرد که در سال های بعد، تصویر سیاسی کشور را از خود متاثر کرد. این اختلافات 
که از تفاوت نظر و اندیشه ۲ طیف در حوزه اقتصادی نشات می گرفت و به دیگر حوزه ها 
چون سیاسی، اجتماعی و حتی فرهنگی کشیده می شد، زمینه های انشقاق جمعی از 
روحانیون از تشکل جامعه روحانیت مبارز را فراهم کرد. پیش از آن و پس از عزل بنی صدر، 
در نتیجه اختلافاتی که بر اساس باورمندی به یکی از ۲ شق اقتصاد بازار یا اقتصاد دولتی 
میان اعضای حزب جمهوری اسلامی بروز کرده بود، بخش عمده ای از کسانی که به 
اقتصاد بازار باور داشتند، از این حزب جدا شده و به جامعه روحانیت مبارز پیوستند. به 
این ترتیب وزن این طیف در جامعه روحانیت مبارز سنگین تر شد. در آستانه انتخابات 
مجلس سوم بود که اختلافات میان ۲ جریان در جامعه روحانیت به صورت شفاف عیان 
شد. طیف چپ معتقد بودند جامعه روحانیت از مسیر اهداف اصلی خود مبنی بر حمایت 
از انقلاب و انقلابیون واقعی دور شده و به جای آن حمایت از کسانی را که سابقه چندانی 
در انقلاب ندارند در دستور کار خود قرار داده است.  حذف نام  »سیدمحمود دعایی« و 
»فخرالدین حجازی« از فهرست انتخاباتی  جامعه روحانیت به دلیل آنچه ناظران حمایت 
این دو چهره از دولت »میرحسین موسوی« می خواندند، چون کاتالیزوری، شکاف در این 
تشکل را تسریع کرد. به این ترتیب، جمعی از روحانیون طیف چپ چون »مهدی کروبی« 
و »سیدمحمد موسوی خوئینی ها« در نامه ای به بنیانگذار جمهوری اسلامی، خواستار 
اجازه ایشان برای تاسیس تشکلی تازه بر مبنای رویکردی متفاوت از جامعه روحانیت در 
دفاع از انقلاب و پیروی از خط امام شدند. موافقت امام خمینی )ره( و حمایت ایشان از 

ایجاد تشکلی تازه، به شکل گیری »مجمع روحانیون مبارز« در سال ۶۷ انجامید.
فراز و فرودهای مجمع در مسیر سیاست ورزی

شکل گیری مجمع در آستانه سومین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی، این تشکل 
نونهاد را به بازیگری مهم در این برهه از حیات سیاسی کشور بدل کرد. انتخابات در فروردین 
۶۷ برگزار شد. تعداد قابل توجهی از نامزدهای مورد حمایت مجمع، در نتیجه این انتخابات 
به مجلس راه یافتند، به طوری که می توان مجمع روحانیون را تشکل غالب در مجلس 
سوم دانست. در مجلس بعدی فضاسازی های منفی علیه نامزدهای مورد حمایت مجمع 
که از سوی طیف های نزدیک به جامعه روحانیت انجام می شد و همچنین رد صلاحیت 
بسیاری از چپ های موسوم به »خط امامی«، اکثریت کرسی های نمایندگی مجلس را 
نصیب نامزدهای مورد حمایت جامعه روحانیت کرد. مجمع روحانیون مبارز بعد از انتخابات 
دوره چهارم مجلس شورای اسلامی، با هدف روشن شدن مواضعش برای آحاد جامعه و 
رفع فضای منفی علیه خود، فعالیت های سیاسی را به مدت پنج سال متوقف کرد. آنچه 
فضاسازی قبل و بعد از انتخابات علیه مجمع و برخوردهای غیراصولی و غیراخلاقی علیه 
نامزدهای مورد حمایت مجمع خوانده می شد، دلایل این فترت از سوی اعضای این تشکل 
مطرح شد.   تثبیت نظارت استصوابی در آستانه انتخابات مجلس پنجم در اسفند ۱۳۷۴، 
باز هم مجمع را در محضور کنشگری سیاسی قرار داد. این در حالی بود که هفتمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری در سال ۱۳۷۶ ورق را برگرداند. »سیدمحمد خاتمی« نامزد 
با آرایی قابل  مورد حمایت مجمع روحانیون و همچنین حزب »کارگزاران سازندگی«، 
توجه بر »علی اکبر ناطق نوری« نامزد مورد حمایت جامعه روحانیت برتری پیدا کرد. به 
این ترتیب جامعه روحانیت پس از ۶ دوره پیروزی متوالی در انتخابات ریاست جمهوری، 
از رهسپار کردن نامزد مورد حمایتش به پاستور بازماند و به جای آن مجمع به بازیگر برتر در 
این انتخابات بدل شد. ایجاد تشکل »جبهه مشارکت ایران اسلامی« در دوره پس از دوم 
خرداد و همچنین نهادی چون »شورای هماهنگی جبهه اصلاحات«، اگرچه کنشگری 
محوری مجمع را تا اندازه ای به حاشیه راند، ولی این تشکیلات سازی در سایه حمایت 
مجمع پیروزی های چشمگیر دیگری را در جریان ششمین دوره انتخابات مجلس شورای 
اسلامی در بهمن ۱۳۷۸ و انتخابات هشتم ریاست جمهوری برای جریان چپ سیاسی 
به ارمغان آورد. اگرچه این پیروزی ها برای حدود ۸ سال مداومت داشت، ولی مجمع 
روحانیون پس از آن در نتیجه محذوریت های ناشی از اعمال نظارت استصوابی به محاق 
رفت. تحصن شماری از نمایندگان مجلس ششم به موجب آنچه محدودیت های ناشی از 
رویکرد سختگیرانه شورای نگهبان برای بررسی صلاحیت نامزدهای مورد حمایت اصلاح 
طلبان خوانده می شد، فضای سیاسی غالب کشور را به تصویر می کشید؛ تقابل شدید 
دیدگاه نیروهای سیاسی منتسب به جریان راست و چپ سیاسی که تا سال های مدید 
فضای سیاسی کشور را از خود متاثر ساخت.   در چنین شرایطی، برگزاری هفتمین دوره 
انتخابات مجلس شورای اسلامی، در سایه رد صلاحیت نیروهای مورد حمایت مجمع، 
زمینه های پیروزی گسترده نامزدهای اصولگرا را فراهم کرد. این نتیجه در ادامه رکود رقابت 

در فضای سیاسی کشور، در جریان هشتمین و نهمین دوره انتخابات مجلس تکرار شد.
پس از نهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری، »مهدی کروبی« به عنوان دبیر مجمع، 
در اعتراض به عدم حمایت کامل از وی درانتخابات و همچنین برخی اختلافات با دیگر 
اعضا، از مجمع جدا شد و حزب »اعتماد ملی« را تأسیس کرد. پس از کناره گیری کروبی، 
»سیدمحمد موسوی خوئینی ها« به سمت دبیر مجمع روحانیون انتخاب شد. در جریان 
دهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری، مجمع روحانیون مبارز از »میرحسین موسوی« 
حمایت کرد. در نتیجه حوادث پس از انتخابات ۸۸، مجمع روحانیون هم مانند بسیاری 
از احزاب اصلاح طلب در جریان نهمین دوره انتخابات مجلس هیچ فهرستی ارایه نداد و 
از هیچ لیستی حمایت نکرد. زنجیره شکست های انتخاباتی پیاپی اصلاح طلبان در سال 
۹۲ از هم گسست. حمایت اصلاح طلبان به ویژه »شورای هماهنگی جبهه اصلاحات« و 
همچنین »مجمع روحانیون« از »حسن روحانی« به نوعی پیروزی انتخاباتی این جریان 
محسوب می شد. پس از آن و در جریان دهمین دوره انتخابات مجلس در سال ۹۴ بود 
که اصلاح طلبان سیاست  های انتخاباتی خود را زیر تشکیلات تازه تاسیسی چون »شورای 
عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان« به ریاست »محمدرضا عارف« و تحت حمایت مجمع 
ساماندهی کردند. پیروزی قابل توجه در انتخابات مجلس یازدهم و شورای شهر و روستای 
پنجم، حاصل ائتلاف سازی های اصلاح طلبان بود. طی سال های پس از ۷۶، اگرچه 
مجمع به عنوان نهادی سنتی همواره از سیاست های جمعی اصلاح طلبان حمایت کرد 
و جمع اصلاح طلبان را با پشتوانه معنوی خود در جایگاه شیخوخیت تجهیز کرد، ولی 
سیاستگذاری انتخاباتی و تعیین راهبردهای سیاسی را به نهادهای جمعی چون شورای 

هماهنگی و شورای عالی اصلاح طلبان واگذار کرد.
مجمع روحانیون و انتخابات پیش رو

انتقادات  اکنون و در آستانه یازدهمین انتخابات مجلس شورای اسلامی، گسترش 
از حمایت شورای عالی سیاستگذاری چون  برآمده  از عملکرد جمعیت های سیاسی 

»فراکسیون امید«، لزوم برعهده گرفتن نقش محوری را نزد مجمع را دوچندان کرده است.
در سایه این ضرورت، مجمع روحانیون این روزها کنشگری فعالانه تر و پدرمآبانه تری را در 
دستور کار خود قرار داده است. دیدار چندی پیش اعضای شورای عالی سیاست گذاری 
اصلاح طلبان به عنوان بخش اجرایی این جریان با اعضای مجمع روحانیون مبارز، نشان از 
این واقعیت دارد. اگرچه این همنشینی، گوش سپاری به گزارش عملکرد شورا و توصیه های 
انتخاباتی به مجموعه اصلاح طلبان از سوی برخی ناظران به عنوان قیم مآبی مجمع 
روحانیون تعبیر شد، ولی مجمع چونان سال های گذشته نه در قامت راهبر و تصمیم ساز، 
بلکه در قامت یک ریش سفید سردوگرم چشیده روزگار، به اصلاح طلبان مشاوره می دهد، 
نه دستور لازم الاجرا. اصلاح طلبان سال ها است وضعیت تصمیم سازی از بالا و اجرا در بدنه 
را بر اساس رویکردهای خود رد کرده اند. برخی اصلاحاتی ها می گویند این جریان از همان 
سال های نخست شکل گیری، راهبردهای انتخاباتی خود را در سازوکاری دموکراتیک و 
غیر سلسله مراتبی چون شورای هماهنگی و شورای عالی تنظیم کرده و همواره حمایت 
مجمع را پشت سر خود داشته اند. این دیدگاه را می توان از اظهارات اخیر اصلاح طلبان و 
اعضای مجمع استنتاج کرد. به گفته »محمدعلی ابطحی«، در دیدار اخیر اعضای شورای 
عالی با اعضای مجمع، آقایان خاتمی و موسوی خوئینی تأکید داشتند شورای عالی که 
مرکب از احزاب و چهره های جریان اصلاحات است، نهاد تصمیم گیرنده در این زمینه 
است و مجمع روحانیون نیز از این تصمیم تبعیت خواهد کرد. همچنین به گفته »محمد 
مقدم« عضو مجمع روحانیون مبارز، مجمع همیشه در هر انتخاباتی سعی می کند زمینه 
حضور حداکثری را فراهم کند. مجمع روحانیون همیشه همین بوده و همیشه با گروه های 
سیاسی همسو جلساتی برگزار و رایزنی می کند و شرایط را بررسی می کند. اگر شرایط به 
گونه ای باشد که کاندیداهای مختلف بتوانند در انتخابات حضور داشته باشند آنها هم 
همه تلاششان لیست قوی و حساب شده ای را تنظیم و ارائه کنند و جلسات اخیر مجمع 
روحانیون هم در این راستا است. مقدم در پاسخ به این سوال که مجمع در بستن لیست 
کاندیداها دخالت و ورود مستقیم خواهد کرد یا خیر هم گفت: در این رابطه همیشه شورای 
عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان برنامه ریزی می کند. آن ها باید شرایط را ارزیابی کنند 
که آیا شرایط باز به تمام معناست یا نه. این شورا بر اساس شرایط لیست را تنظیم می کند. 
مجمع مجموعه ای است که شرایط را برای این حضور فراهم می کند. مجمع به دیگران 

نمی گوید چه کار بکنید یا چه نکنید.

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تاکید بر این که از خط قرمزهای ما عبور 
کنید نابودتان می کنیم، گفت: هرکسی بخواهد به مال و جان و ناموس ملت ما تعرض 
کند سخت مجازات می شود.  آن گونه که همگان عبرت بگیرند. ما نجابت به خرج دادیم. 

مدارا کردیم اما مراقب باشید صبر ما انتها دارد.  
سردار پاسدار حسین سلامی عصرروز دوشنبه  تجمع »دفاع از اقتدار و امنیت« در تهران 
در ابراز بیزاری از آشوب، ناامنی و اغتشاش اشرار در میدان انقلاب افزود: امروز که شما 
این جا جمع شده اید در قلب انقلاب جهانی اسلام تهران میدان انقلاب تیرخلاصی 

بر سیاست های تجاوزکارانه و امیدهای واهی بزرگترین دشمن تاریخ بشر آمریکا زدید.
وی ادامه داد: آفرین بر شما و بر آن قدمهای استوار و ثابت آمدید صبر را با ثبات قدم 
و نصرت الهی ترکیب کنید. آمدید تا در این نبرد بزرگ جهانی حمایت کنید. اگر امروز از 

آسمان به این نقطه نگاه شود شما واژه شرف را روی زمین ترسیم کرده اید.  
فرمانده کل سپاه گفت: ای کاش اندکی از شما جمعیت در مسجد کوفه بودید تا امام 
علی )ع( ضربت نمی خورد. ای کاش با امام حسن مجتبی )ع( می بودید تا مقابل معاویه 

تنها نماند و همه آبروی هستی را به قربانگاه دفاع از اسلام نبرد.  
سلامی تاکید کرد: شما امروز و در این لحظه در حال ساختن تاریخ هستید، ای کاش 
شما می بودید تا امام مسلمین حسین بن علی )ع( در عاشورای ۶۱ هجری تنها نمی 
ماند. این لبیک ها را در آن لحظه ها سر می دادید تا فرزندان امام اسیر نشوند. شما از 
آن واقعه های دردناک درس گرفته اید. همیشه آرزو می کردید؛ ای کاش در فرازهای 
تاریخ سخت اسلام می بودید و از امام دفاع می کردید. امروز همین کار را می کنید. 
درود بر شما مردمی که جهان و حتی تاریخ همانند شما را هرگز ندیده است و شاید هم 

هرگز نبیند.
فرمانده کل سپاه گفت: ملت عزیز ایران، باور کنید در یک جنگ بزرگ جهانی هستیم. 
هم اینک در این لحظه شما در حال شکست دادن همه قدرت استکبار هستید. باور 
کنید جنگی که در این روزها در خیابان های ما آغاز شد،  سناریو کامل جهانی بود. این 
جنگ تمام شد. شما دقیق عمل کردید. آن لحظاتی که نباید به پیاده نظام دشمنان 
می پیوستید؛ نجیبانه صف تان را از دشمنان جدا کردید و امروز که باید شرکت می کردید 
که آمدید. اسلام سرافزار و ایران عزت مند شد و دشمن از شکوه حضور شما ناامید شد. 

تیر خلاص به او زده شد.  
فتنه اخیر حاصل شکست های دشمن در ۴۰سال گذشته بود

 سلامی با بیان اینکه تحولات روزهای اخیر حاصل شکست های بزرگی بود که دشمن 
در صحنه های مختلف در ۴۰ سال و به خصوص در هشت ماه گذشته از امت اسلام و 
ملت بزرگ ایران دریافت کرده بود، تصریح کرد: دشمن ماه ها در انتظار بود. آنها در انتظار 
ساختن یک حادثه بودند تا از آن استفاده کنند. آنها منتظر سوءاستفاده از پوشک بچه 

بودند تا از پوشک، ملت ایران را آزار دهند. بنزین بهانه بود. وقتی به صحنه آمدند، همه جا 
را آتش می زدند. این مفهوم دموکراسی غربی و حقوق بشر در منطق آمریکایی ها است.  

همه  حاصل  افتاد  اتفاق  اخیر  روزهای  در  که  :فتنه ای  افزود  سپاه   کل  فرمانده 
شکست های بزرگی بود که دشمن در صحنه های مختلف ظرف ۴۰ سال گذشته از امت 

اسلام و ملت بزرگ ایران دریافت کرده بود. 
وی افزود: دیدید رئیس جمهوری آمریکا در جلسه استیضاح شرکت نکرد و در کاخ 
سفید ماند و اتاق فرماندهی را تشکیل داد تا ملت بزرگ ایران را شکست دهد. ما رصد 
می کردیم. او این بار همه توان خود را یعنی فشار و جنگ روانی حداکثری. همه توان شان 
را به صحنه آورد.  مزدوران داخلی و حتی ناو هواپیمابر آنها- که ماه ها بود از ترس فرزندان 

انقلاب در بیرون از دریای عمان مانده بود - به صحنه آوردند.  
فرمانده کل سپاه بیان کرد: به آنها می گویم، دیر شده است. به صهیونیست ها هم 
می گویم منتظر آمریکا نباشید که دیر می آید. بعد از نابودی شما آمریکا می آید. آن وقت 

همه چیز دیر است.  
سلامی ادامه داد: بدانید ما با شکست سریالی شما در همه صحنه ها با هدایت یک 
فرد الهی که امتداد امامت ائمه اطهار )ع( است، یک پیشوای جانباز، یک امام فداکار 
که در لحظه های سخت تاریخ اسلام و ایران، آبروی خود را با خدا معامله می کند، آن 
مرد بزرگی که در نزدیکی ما است، در قلب همه ما خانه دارد. کسی که در عمق خاک 
دشمن نفوذ کرده است. آنها را به عقب رانده و تمرکز آنها از جهان اسلام برهم زده است. 
سرزمین های اسلامی را به جهادهای آزادیخواهانه و عزت مندانه علیه دشمنان تبدیل 
کرده است. فداکارانه، شجاعانه و حسینی به صحنه آمد و خدا به عزت او صد چندان 
افزود و قلب هوادارانش را سرشار از یک عشق مثال زدنی کرد و یک صفحه جدید از تاریخ 
ایران بزرگ ساخت. سلامی ادامه داد: رهبر ما سیاست آمریکایی ها و مستکبران را در 
لبنان با شکست مواجه کرد. چنان سپاهی در آنجا ساخت که صهیونیست ها از ترس 
وجودش شب و روزشان شب است. او از ملت سوریه دفاع کرد، جهان اسلام را به هم 
پیوند داد، سدی آهنین مقابل سلطه، سلطه گران ساخت و سرانجام آن زنجیره مستحکم 

مقاومت را حفظ کرد.
فرمانده کل سپاه اضافه کرد: ملت عراق را از شر شیاطین و تجزیه نجات داد. امت 
را بهم گره زد.  به اربعین نگاه کنید چه رود خروشان و بی انتهایی از عالم اسلام شکل 
گرفته است. او کسی است که هر امتی به آن تکیه کرد ایستاد و هر کسی از او فاصله 

گرفت شکست خورد.
وی گفت: هنر او )رهبری( شکستن قدرت های بزرگ، تحقیر آمریکا، پیروز کردن 
مسلمین، استحکام بخشی به قاعده قدرت ملت ایران است. هنر او این است که هم 
با دشمنان می جنگد و هم ایران بزرگ را به پیش می برد و به همه عالم درس آزادگی، 

ایستادگی و مقاومت می دهد. او قائمه انقلاب ماست و شما قاعده آن. امروز این قاعده 
و قائمه به هم پیوستند تا این بنای عظیم تمدن اسلام در عالم بدرخشد و به تدریج بساط 

کفر و الحاد و شرک درهم فرو شکسته شود.
مدیون هیچ قدرتی نمی شویم و با همه تسویه حساب می کنیم

سلامی تاکید کرد: مطمئن باشید امروز دیگر دشمنان قادر به هیچ عملی نیستند. 
آنها شکست خوردند.  به قامت رهبرانشان نگاه کنید پژمرده، افسرده، سربزیر، ناامید و 
عاجزند. ما همه جا آنها را تعقیب می کنیم و به آنها می گوییم؛ هیچ حرکتی را بی پاسخ و 
بدون انتقام نمی گذاریم.  ما هرگز مدیون هیچ قدرتی نمی شویم و با همه تسویه حساب 

می کنیم. منتظر باشید روز و کیفیت آن را ما تعیین می کنیم.  
فرمانده کل سپاه یادآور شد: شما هزاران میلیارد دلار هزینه کرده اید هیچ نتیجه ای 

نگرفتید ما از نسل همان مردان و زنانی هستیم که راه را بر شما بست.
ایرانی ها در حال بریدن وابستگی به نفت هستند

سلامی خاطرنشان کرد: ملت بزرگ ایران بدانید آنها علیه ما در جنگ اقتصادی 
هستند. سفیر یکی از این کشورها که ما اطلاعات محرمانه آن را داریم و نامش را نمی 
گویم، همه سفرا را جمع کرد و به آنها گفت به اروپایی ها بگویید ایرانی ها در حال بریدن 
وابستگی اقتصادشان از نفت هستند.  به زودی از فراز اراده آنها عبور می کنند و به 
خودکفایی رسیده اند.  بجنبید نفت را باز کنید، گشایش حاصل کنید وگرنه ملت ایران 

اقتصادش از نفت مستقل می شود.  
مردم ایران انقلاب خود را به گرانی و بنزین عوض نمی کنند

سلامی تاکید کرد: ملت بزرگ ایران ما به خیمه دشمن نزدیک شده ایم. باور کنید 
دشمن ما دیگر نفس ندارد. اقتصادش درهم شکسته است. سیاستش نافذ نیست. 

قدرت نظامی اش پوسیده است. دیگر یارای عکس العمل ندارد.  
سلامی با تاکید بر این که مقابل شرزه شیرهای سپاه و ارتش اسلام هیچ قدرتی یارای 
ایستادگی ندارد، گفت: وقتی به این دریای بیکران جمعیت بپیوندیم دریا می شویم. ما 
پیش می رویم پرچم ها را برفراز قله ها بر می افرازیم. می دانیم مردم ما انقلابشان را با 

گرانی و بنزین عوض نمی کنند. همه ملت ایران می دانند بنزین بهانه است.
دیدید ظرف ۴۸ ساعت چگونه بساط یک فتنه جهانی جمع شد 

وی گفت: بدانید ما صاحب رهبری هستیم مادامی که این گونه پرشور و پاشکوه در 
سختی ها او را همانند نگین انگشتری در حلقه مهر خود می گیریم هیچ قدرتی قادر 
نیست ذره ای ما را تکان دهد. دیدید ظرف ۴۸ ساعت چگونه بساط یک فتنه جهانی 
جمع شد. کشور آرام شد. بر این ملت این چنین هیبت، قدرت، شکوه و جلال مبارک 

باد.
وی گفت: من به عنوان یک پاسدار کوچک در کنارتان هستم و همه عشق و آرزویم این 
است که به پای آرزوی شما ذبح و قطعه قطعه شوم؛ نه یک بار، بلکه چندین بار تا ارادتم 
به شما ملت بزرگ اثبات شود. از هیچ چیز نگران نباشید ما سختی ها را پشت سر می 

گذاریم. ما از فراز دشمنان مان عبور می کنیم و دغدغه هیچ چیزی را نداشته باشید.  
مسئولان کمربندها محکم ببندند و مشکلات مردم را حل کنید 

فرمانده کل سپاه تاکید کرد: ما مسوولان نظام باید کمر همت را ببندیم. برای پیشرفت 
و امنیت و رفاه و آزادی شما آنقدر بدویم تا بمیریم. ما در اینجا به نیابت از همه شما عزیزان 
و همه مسوولان نظام، مدیران دستگاه های مختلف می گوییم، ملت آمد وظیفه خود را 
انجام داد اکنون نوبت ما است، کمرها را محکم کنید، کمربندها را ببندید میان مردم 
حرکت کنید و مشکلاتشان را حل کنید. مردم ما بزرگ هستند و ما آنچه می توانیم انجام 
می دهیم. ما با شما و پیش مرگ و فدایی شماییم. جان ناقابل ما هدیه به شما خواهران 
و برادران گرانقدر. وی یادآور شد: باز هم من به دشمنان می گویم، به آمریکا، انگلیس، 
رژیم صهیونیستی و آل سعود می گویم، شما ما را در میدان تجربه کرده اید، سیلی های 
محکمی خورده اید؛ نتوانسته اید پاسخ دهید. بعضی از این سیلی ها را همه جهان دیده 

است برخی را هم ندیده است، منتظر باشید.
به ملت ایران احترام بگذارید و مودب باشید 

سلامی با تاکید بر این که از خط قرمزهای ما عبور کنید نابودتان می کنیم، گفت: 
هرکسی بخواهد به مال و جان و ناموس ملت ما تعرض کند سخت مجازات می شود.  آن 
گونه که همگان عبرت بگیرند. ما نجابت به خرج دادیم. مدارا کردیم اما مراقب باشید 

صبر ما انتها دارد.  
وی افزود: به ملت ایران احترام بگذارید و مودب باشید، اگر این انرژی متراکم آزاد شود 
هیچ دشمنی در هیچ جای جهان امن و امنیت نخواهد داشت. ما ملت اسلام و ایران 
هستیم. رهبری بزرگ داریم که تا به امروز ما را از همه صحنه های سخت، ایمن عبور داده 

است. او پناهگاه همه مستضعفان است.

سردار سلامی در تجمع »دفاع از اقتدار و امنیت« درتهران:

دشمن از خط قرمزهای ما عبور کند نابود می شود

هرچند سخنگوی هیأت رئیسه مجلس خبرگان از مصوبه ای برای 
جلوگیری از فعالیت مجدد شبکه های خارجی در کشور خبر داد، 
اما طبق اصل ۱۰۸ قانون اساسی و ماده ۲۱ آیین نامه داخلی این 
مجلس، ضوابط شبکه های اطلاع رسانی رایانه ای و نیز اظهارات 
آیت الله هاشم زاده هریسی، حق قانون گذاری خبرگان محدود به 

این مجلس است و شبکه های مجاز در اختیار آن نیست.   
چند روز قبل، آیت الله احمد خاتمی، سخنگوی هیأت رئیسه 
سیاسی،  کمیسیون  »اعضای  کرد:  اعلام  خبرگان  مجلس 
اجتماعی و فرهنگی مجلس خبرگان، جلوگیری از فعالیت مجدد 
شبکه های خارجی در کشور را تصویب کردند. اعضای کمیسیون 
سیاسی اجتماعی و فرهنگی مجلس خبرگان در مصوبه ای تأکید 
کردند مسئولان ازاین پس اجازه فعالیت این شبکه ها را ندهند.« 
این صحبت ها در فضای مجازی با انتقادات بسیاری همراه شد که 
محور آنها را می توان یک سؤال دانست: » محدوده وظایف مجلس 

خبرگان چیست؟«
خبرگان در آینه قانون اساسی

بهترین مرجع برای پاسخگویی به این پرسش، قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران است. بر اساس اصل ۱۰۷ آن »تعیین 
رهبر« بر عهده این مجلس است؛ در ادامه این اصل تصریح شده 
است: »خبرگان رهبری درباره همه فقها واجد شرایط مذکور در 
اصول پنجم و یک صد و نهم بررسی و مشورت می کنند هرگاه یکی 
از آنان را اعلم به احکام و موضوعات فقهی یا مسائل سیاسی و 
اجتماعی یا دارای مقبولیت عامه یا واجد برجستگی خاص دریکی 
از صفات مذکور در اصل یک صد و نهم تشخیص دهند او را به 
رهبری انتخاب می کنند و در غیر این صورت یکی از آنان را به عنوان 
رهبر انتخاب و معرفی می نمایند.« اصل ۱۰۸ قانون اساسی نیز به 

تعداد، شرایط انتخاب اعضا و آیین نامه داخلی این مجلس پرداخته 
است؛ در این اصل تأکید شده است: »قانون مربوط به تعداد و 
شرایط خبرگان، کیفیت انتخاب آنها و آیین نامه داخلی جلسات 
آنان برای نخستین دوره باید به وسیله فقهای اولین شورای نگهبان 
تهیه و با اکثریت آرا آنان تصویب شود و به تصویب نهایی رهبر انقلاب 
برسد. ازآن پس هرگونه تغییر و تجدیدنظر در این قانون و تصویب 
آنان  سایر مقررات مربوط به وظایف خبرگان در صلاحیت خود 
است.« به این معنا که هرگونه تصویب قانون درباره مجلس خبرگان 

رهبری بر عهده همین مجلس است.
بر اساس ماده ۲۱ قانون مجلس خبرگان رهبری، »وظیفه مجلس 
و  یک صد  اصل  اجرای   ، خود  عادی  اجلاسیه های  در  خبرگان 
یازدهم قانون اساسی و بحث و تبادل نظر درباره مسائل مربوط به 
رهبری و تبادل نظر برای یافتن بهترین شیوه عمل در جهت ایفای 
این مسئولیت خطیر و پیشنهاد آن به مقام رهبری می باشد .« 
نگاهی به اصل ۱۱۱ قانون اساسی نشان می دهد، این اصل نیز 
به چگونگی انتخاب رهبر آینده در صورت فوت یا برکناری رهبری 

فعلی پرداخته است.
علاوه براین، بر اساس اصل ۷۱ قانون اساسی مجلس شورای 
اسلامی به عنوان قوه مقننه، »در عموم مسائل در حدود مقرر در 
اصل۷۲  اساس  بر  و  کند«  وضع  قانون  می تواند  اساسی  قانون 
مجلس »نمی تواند قوانینی وضع کند که با اصول و احکام مذهب 
رسمی کشور یا قانون اساسی مغایرت داشته باشد«؛ که تشخیص 

این موضوع نیز بر عهده »شورای نگهبان« است.
عضو خبرگان: حیطه قانون گذاری خبرگان، خاص خودش است
آیت الله هاشم هاشم زاده هریسی، نماینده آذربایجان شرقی در 
مجلس خبرگان درباره اینکه آیا مصوبه اخیر کمیسیون سیاسی و 

اجتماعی مجلس خبرگان در حیطه وظایف این مجلس هست یا 
نه، توضیح می دهد: بنده اطلاعی از این موضوع ندارم و عضو آن 
نیستم و درباره این موضوع و درستی و نادرستی آن نیز اظهارنظر 

نمی کنم.
مجلس  اساسی  قانون  طبق  به طورکلی،  می دهد:  ادامه  وی 
موردی  و  محدود  حق  این  اما  دارد،  قانون گذاری  حق  خبرگان 
است، در سطح مجلس شورای اسلامی و معارض با آن نیست. 
محل اصلی قانون گذاری مجلس است اما طبق اصل ۱۰۸ قانون 
اساسی به خبرگان اجازه داده شده است درباره خود قانون گذاری 
کند. مثلًا تعداد اعضا، تجدید انتخابات، آیین نامه داخلی و ... ؛ 
حتی مجلس شورای اسلامی نیز حق قانون گذاری درباره خبرگان 
می کند:  تأکید  خبرگان  در  شرقی  آذربایجان  نماینده  ندارد.  را 
مصوبات این مجلس نیازی به تأیید شورای نگهبان نیز ندارد و هر 
آنچه در اجلاسیه های خبرگان تصویب می شود به منزله قانون است 
و مجری آن نیز خود همین مجلس است. این موضوع درباره قانون 
انتخابات خبرگان نیز صادق است و شورای نگهبان و وزارت کشور 
باید آن را اجرا کنند. حیطه قانون گذاری خبرگان، در همین حد و 

خاص خودش است و فراتر از آن حق قانون گذاری ندارد.  
توضیح آیت الله خاتمی: توصیه، نه قانون

البته آیت الله خاتمی هم درباره سخنش توضیح داد و گفت: آنچه 
بنده درباره شبکه های مجازی خارجی بیان کردم نظر کمیسیون 

سیاسی، اجتماعی و فرهنگی مجلس خبرگان رهبری بوده است.
وی با اشاره به انتشار خبری به نقل از وی مبنی براینکه مجلس 
خبرگان مصوب کرده است که شبکه های مجازی خارجی فعالیت 
نکنند، اظهار داشت: آنچه بنده بیان کردم نظر کمیسیون سیاسی، 
اجتماعی و فرهنگی مجلس خبرگان رهبری بوده است. نظر مذکور 

توصیه محسوب می شود چرا که مجلس خبرگان کار قانون گذاری 
نمی کند.

کدام نهادها درباره فیلترینگ مرجع اند؟
و  اینترنت  جایگاه  به  می توان  موضوع  بیشتر  شفافیت  برای 
دسترسی عمومی به فضای مجازی در قانون پرداخت. بر اساس 
تبادل  و  تولید  امنیت فضای  زمینه  در  نظام  کلی  سیاست های 
اطلاعات ) افتا( که سال ۸۹ از سوی رهبر انقلاب ابلاغ شدند، 
تعیین نهاد متولی و هماهنگ کننده برای هدایت، نظارت و تدوین 
استانداردهای لازم برای حفظ و توسعه امنیت فضای تولید و تبادل 
اطلاعات و ارتباطات و تهیه پیش¬ نویس قوانین موردنیاز باید زیر 

نظر دولت انجام گیرد.
پیش از آن نیز، رهبری مقررات و ضوابط شبکه های اطلاع رسانی 
رایانه ای که مصوب شورای عالی انقلاب فرهنگی بودند را ابلاغ 
کردند که در مقدمه آن بر چهار موضوع »حق دسترسی آزاد مردم 
افراد در قبال  به اطلاعات و دانش، مسؤولیت مدنی و حقوقی 
فعالیت های خود، رعایت حقوق اجتماعی و صیانت فرهنگی و 
فنی کشور در این قلمرو و ایجاد حداکثر سهولت در ارائه خدمات 
اطلاع رسانی و اینترنت به عموم مردم« تأکید شده است.  بر اساس 
توسط   )Filtering( پالایش  ضوابط  تعیین  قانون،  این   ۶ ماده 
خواهد  صورت  اطلاع رسانی  عالی  شورای  راهبردی  کمیسیون 
مقرر  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  نیز  و ۸۲  سال ۸۱  گرفت. 
کرده بود به منظور صیانت از ارزش های فرهنگی ملی و اسلامی، 
کمیته ای مرکب از نمایندگان وزارت اطلاعات، وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، سازمان صدا و سیما، نماینده دبیرخانه شورای 
تعیین  برای  تبلیغات اسلامی  و سازمان  انقلاب فرهنگی  عالی 

مصادیق غیرمجاز رایانه ای تشکیل شود.

لیست انتخاباتی قم درحالی با حضور دو چهره عضو جبهه پایداری و یک کاندیدای 
استقراضی یعنی زاکانی بسته شده است که اعضای جبهه شورای هماهنگی اصولگرایان قم 

که این لیست به نام آنها منتشر شده از چند و چون بسته شدن آن مطلع نیستند.
شوک های پایداری ها به بدنه اصولگرایی یکی بعد از دیگری وارد می شود، فرزندان معنوی 
آیت الله مصباح که ورودی نرم به مباحث انتخاباتی داشتند و حتی از همراهی با تحرکات 
وحدت گرایانه دیگر طیف های اصولگرا سخن می گفتند طی چند هفته اخیر از مواضع 
انتخاباتی خود رونمایی کردند، مواضعی که به موجب آن هم احتمال ارائه لیستی مستقل از 
لیست اصولگرایان از سوی آنها جدی تر از قبل شده است، هم ضمن خط و نشان کشیدن 
برای ائتلاف اصولگرایان، حملات خود به بزرگان و پیران اصولگرا را بعد از مدتی سکوت دوباره 
از سر گرفته اند. آنچنان که مرتضی آقاتهرانی دبیرکل این جبهه، صراحتا جامعه روحانیت 

مبارز و جبهه پیروان را متهم به رفتارهای پدرسالارانه در جریان اصولگرا کرد.
لیست قم با حضور دو پایداری و یک کاندیدای استقراضی بسته شد

اما شوک اصلی به جریان اصولگرا همان روزی وارد شد که مهدی امیرآبادی، نماینده قم 
و از اعضای باقیمانده این جبهه در پارلمان از لیستی رونمایی کرد که بنا به گفته او لیست 
جبهه شورای هماهنگی اصولگرایان قم برای انتخابات مجلس بود. لیستی که نام خودش، 
ذوالنوری و از همه جالبتر علیرضا زاکانی در آن گنجانده شده بود. به ادعای او جبهه شورای 
هماهنگی اصولگرایان قم که با حضور شش حزب اصولگرای جمعیت ایثارگران انقلاب 
اسلامی، جمعیت جانبازان انقلاب اسلامی، جمعیت وفاداران انقلاب اسلامی، جمعیت 
پیشرفت و عدالت انقلاب اسلامی، جمعیت آبادگران انقلاب اسلامی و جمعیت رهپویان 
انقلاب اسلامی تشکیل شده این سه فرد را به عنوان نامزدهای اصولگرایان برای انتخابات 
مجلس معرفی کرده است. فارغ از آنکه لیست ۳ نفره قم با حضور دو چهره عضو جبهه 
پایداری بسته شده و خبری از اصولگرایان میانه رو در این لیست نیست، اما این لیست آنجا 
بحث برانگیز شد که علیرضا زاکانی که تا پیش از این در انتخابات مجالس قبلی از تهران 
کاندیدا می شد به یکباره به سمت قم چرخید تا از این شهر به سوی بهارستان خیز بردارد. 
تصمیمی که نه فقط با انتقاد اصولگرایان که با مخالفت جدی چهره های شاخصی از جامعه 

مدرسین روبرو شد.
پس لرزه های یک لیست جنجالی

آیت الله مسعودی خمینی از اعضای شاخص این تشکل روحانی با انتقاد از سکوت جامعه 

مدرسین، به کنایه نسبت به لیست منتشر شده و حضور زاکانی در آن، گفت:»یک نفر از آن 
طرف دنیا بلند می شود و می آید اینجا و می شود کاندیدای قم. درحالی که نماینده قم را باید 

قمی ها بشناسند  و علمای قم بر آن صحه بگذارند.«
آنچنان که  ادامه دارد،  و همچنان  نیافته  پایان  اما  نفره  این لیست سه  لرزه های  پس 
روز گذشته محمد عرب، دبیرکل حزب موتلفه استان قم با انتقاد صریح از این لیست، از 
زدوبندهای سیاسی برای بستن این لیست خبر داد، لیستی که بنا به گفته او با چهره هایی 
از یک جبهه که مصداق »همه با من« هستند نه »همه با هم« بسته شده است. او در اینباره 
گفت»لیستی که به نام اصولگرایان قم از سوی یکی از نمایندگان قم)امیرآبادی عضو جبهه 
پایداری« در رسانه ها اعلام شده، حاصل جمع بندی جبهه  متعلق به وی و نه نظر جمع 
نیروهای انقلاب اسلامی استان قم می داند؛ زیرا که هنوز ائتلافی جامع از نیروهای انقلابی 
در قم شکل نگرفته است.« این عضو موتلفه همچنین با کنایه نسبت به حضور زاکانی در 
لیست قم، او را کاندیدای استقراضی خوانده و گفته است؛» حزب موتلفه اسلامی معتقد 
است شهر مقدس قم و اهل قم به اندازه کافی نیروی انقلابی متعهد و متخصص برای ورود 
به مجلس دارد که نیازی به استقراض شخصیت از سایر شهرها نباشد؛ بنابراین دعوت برخی 
گروه های سیاسی از بعضی برادران اهل و متولد سایر شهرها به کاندیدا شدن از قم را اهانت 
به مردم و اهالی شریف قم و مایه سرخوردگی جوانان مستعد و انقلابی این شهر دانسته و آن را 
مخالف بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی می داند.« دیگر اعضای شورای وحدت نیز این لیست 
را خروجی این شورا نمی دانند و تاکید دارند که جبهه شورای هماهنگی اصولگرایان قم بدون 
هماهنگی با آنها اقدام به تهیه لیست کرده است.جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیز که طی 
دو روز گذشته رسما از عدم ورود مصداقی به انتخابات مجلس خبر داده بود علنا نقش داشتن 

در بستن این لیست را رد کرده است.
بی خبری اعضای یک جبهه اصولگرا که لیست قم به نام آنها منتشر شد

اما آنگونه که امیرآبادی فراهانی مدعی شده بود، لیست سه نفره با حمایت جبهه شورای 
هماهنگی اصولگرایان قم تهیه و منتشر شده است. جبهه ای که متشکل از  شش تشکل 
اصولگرای جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی، جمعیت جانبازان انقلاب اسلامی، جمعیت 
وفاداران انقلاب اسلامی، جمعیت پیشرفت و عدالت انقلاب اسلامی، جمعیت آبادگران 

انقلاب اسلامی و جمعیت رهپویان انقلاب اسلامی است.
اما آیا این جبهه واقعا در جریان بستن این لیست بوده است یا پایداری ها با سوءاستفاده از 

جایگاه و وجهه این جبهه نام آن را پشتوانه اعتباری لیست خود کرده اند؟
با خبرآنلاین هرگونه اطلاع  در گفتگو  آبادگران جوان  دبیرکل جمعیت  بیادی،  حسن 
رسانی به تشکل های اصولگرایی در رابطه با لیست مذکور در قم را تکذیب کرد و گفت:»من 
اطلاعی در این باره ندارم و هماهنگی با ما در این باره انجام نشد. ممکن است نام  تشکل های 
اصولگرایی تنها برای کسب اعتبار این لیست مطرح شده باشد.« وی درباره چرایی قرار 
گرفتن نام زاکانی در لیست انتخاباتی قم نیز ابراز بی اطلاعی کرد. در ادامه پیگیری های 
خبرآنلاین از شخصیت ها و چهره ای سیاسی عضو در تشکل هایی که امیرآبادی مدعی است 
این لیست با نظر موافق و آگاهی آن ها بسته شده است، علی مروی، نماینده ادوار مجلس 
و عضو جمعیت وفاداران انقلاب اسلامی هم از لیست انتخاباتی اعلام شده در قم اظهار 
بی اطلاعی کرد. لطف الله فروزنده، عضو جمعیت ایثارگران را هم باید به جمع بی خبران 
از لیست انتخاباتی منتسب به جبهه پایداری و فرزندان آیت الله مصباح در قم اضافه کرد.  
امیررضا واعظ آشتیانی، عضو سابق شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی و جمعیت آبادگران 
نیز به خبرنگار خبرآنلاین گفت که او نیز تنها با استناد به شنیده ها از لیست قم خبردار شده 

است و در این باره اطلاع رسانی انجام نشده است. 
پایداری ها قم را به نام خود زدند

انتقادات مطرح شده به لیست سه نفره قم از یک سو و بی اطلاعی جبهه شورای هماهنگی 
اصولگرایان قم از سوی دیگر حکایت از بازی انتخاباتی و البته تکراری پایداری ها دارد. 
پایداری ها در انتخابات قبلی مجلس نیز در شهر قم ، بر سرلیستی که قرار بود از این شهر 
اعلام شود جنجال زیادی را به راه انداختند آنچنان که در نهایت علی لاریجانی فضای قم 
را مناسب برای همراه شدن با دیگر اصولگرایان ندید و مستقلا اعلام کاندیداتوری کرد. 

کاندیداتوری که البته با حمایت مراجع و علمای قم نیز همراه بود.
اما پایداری ها که در آن انتخابات هم تنها با حمایت آیت الله مصباح و بدون مشورت با 
بزرگان و علمای قم لیست خود را بسته بودند اینبار هم همان مسیر را دنبال می کنند و در 
فاصله باقیمانده تا انتخابات لیستی را با حضور صددرصدی چهره های نزدیک به خود بسته 
اند که نه اعضای جامعه مدرسین  و معتدلین اصولگرا در جریان بسته شدن آن بوده اند و نه 
حتی اعضای جبهه ای که لیست به نام آنها منتشر شده از چند و چون آن مطلعند. لیستی که 
به نظر می رسد قرار نیست تنها لیست انتخاباتی شهر قم باشد و آنگونه که زمزمه ها حکایت 

می کنند احتمال بیرون آمدن چند لیست از این شهر وجود دارد.

پس لرزه های یک لیست انتخاباتی جنجالی

بازی تکراری پایداری ها در قم



مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: سالانه 
به صورت متوسط ۱۰ هزار عنوان کتاب در این استان مجوز 

چاپ دریافت و منتشر می شود. 
درهشتمین  دوشنبه  روز  کاشانی  حسینی  موسی  سید 
جشنواره صنعت چاپ قم درتالار مرکزی شهر بیان کرد: بیش 
از ۳ هزار تن در قم در زمینه چاپ فعالیت می کنند، و سالانه 

شاهد بیش از ۱۰ میلیون تیراژ کتاب دراین استان هستیم.
وی ظرفیت قم در چاپ کتاب های مذهبی را مورد توجه قرار 
داد و تاکید کرد: بیش از ۵۰ درصد از کتب مذهبی دراستان 

قم چاپ می شود.
وی گفت: بیش از ۲۷۰ دستگاه با ظرفیت یکهزار ورق در 
صنعت چاپ فعال است که نشان از توان بالای قم در این 

عرصه می باشد.
کاشانی تصریح کرد: صنعت چاپ قم ظرفیت بزرگی برای 

حرکت در مسیر ترقی و پیشرفت های مورد انتظار را دارد.
وی ادامه داد: در صورتی که از این صنعت درقم حمایت 
لازم صورت گیرد، آورده و ارزش افزوده قابل توجهی را برای 

استان به بار خواهد آورد.
دارد  چاپ  صنعت  در  ویژه ای  جایگاه  قم  کرد:  بیان  وی 
تلاش های  قم  جایگاه  گرفتن  برای  دیگر  استان های  اما 

مجدانه ای آغاز کرده اند.
چاپ،  صنعت  از  درحمایت  استان  این  گفت:   حسینی 
همچنان در رتبه های برتر کشوری قرار دارد. وی ادامه داد: 
حمایت های  باید  چاپ  درصنعت  قم  جایگاه  تثبیت  برای 

بیشتری از این صنعت صورت گیرد.
حسینی کاشانی عنوان کرد: در مسیر حمایت از بخش 
اتحادیه  دراختیار  استان  صنعتی  اراضی  از  بخشی  چاپ 

چاپخانه داران قم قرار خواهد گرفت.
وی گفت: برای تبدیل قزوین به پایتخت خوشنویسی ایران، 
مسئولان این استان تلاش و پیگیری های مستمری به خرج 

داده و در نهایت موفق شدند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم اظهار داشت: تبدیل 
شدن قزوین به پایتخت خوشنویسی، ارزش افزوده و آورده 
قابل توجهی برای این استان به بار آورده در حالی که تعداد 
خوشنویسان برجسته بخش ثلث قمی دراین عرصه بیشتر از 

قزوین است.
وی اضافه کرد: تثبیت جایگاه قم در هنر خوشنویسی در 
بخش ثلث و نستعلیق به صورت جدی دردستورالعمل های 

اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قرار گرفته است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم:

قم قطب صنعت چاپ کشور می باشد
 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیز در این مراسم  
ظرفیت اشتغال صنعت چاپ استان را مورد توجه قرار داد و 
اضافه کرد: صنعت چاپ استان قم بیش از پنج هزار اشتغال 

به وجود آورده است. 
محمود سیجانی داشت:  حجم سرمایه گذاری انجام گرفته 

درصنعت چاپ قم بیش از یک هزار میلیارد تومان است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم اضافه کرد: برای 
رونق صنعت چاپ استان باید در مسیر نوسازی تکنولوژی، 
چاپ  صنعت  نوین  طراحی  و  بندی  بسته  و  آلات  ماشین 

حرکت کرد.
جذب  زمینه  پیش  مطلوب  بسته بندی  داد:  ادامه  وی 
مشتری و ورود به بازارهای ملی و بین المللی است، بسته 

بندی مطلوب سبب ایجاد هویت به کالای نهایی می شود.
وی تاکید کرد: توسعه و حمایت از صنعت بسته بندی به 
دلیل اینکه یکی از صنایع پاک و کم آب بر است در اولویت 

های سرمایه گذاری و حمایت قرار دارد.
سیجانی گفت: صنعت چاپ، پیوندی بین صنعت و فرهنگ 
ایجاد کرده و از این منظر یک"هنر صنعت" مهم در استان 
قم است. وی اظهار داشت: قم قطب صنعت چاپ کشور 
می باشدو جایگاه ویژه ای در این عرصه دارد، بر همین مبنا 
نیز اولین شهرک تخصصی چاپ و نشر با وجود تمام کمبودها 
در این استان شکل گرفته است. وی اضافه کرد: ۵۰ درصد 
از شهرک چاپ و نشربرای استفاده در اختیار بخش صنعت 
چاپ استان قرار دارد و بخش دیگر این شهرک نیز در اختیار 

صنایع وابسته و مرتبط با صنعت چاپ قرار خواهد گرفت.
سیجانی اظهار داشت: بازسازی، نوسازی، تامین نقدینگی 
و ایجاد زیرساخت برای توسعه واحدهای مرتبط با صنعت 
چاپ از رویکردهای اصلی سازمان صنعت ، معدن و تجارت در 
رابطه با صنعت چاپ است. وی ادامه داد: ایجاد خوشه های 

صنعت چاپ و صنایع پایین دست این صنعت برای ایجاد 
می شود،  دنبال  استان  درسطح  اعتنا  قابل  افزوده  ارزش 
صنایع مکمل صنعت چاپ به مرور در قم شکل خواهند 
گرفت. سیجانی گفت:  تامین جوهر و مرکب صنعت چاپ 
از اولویت های سرمایه گذاری قم برای تکمیل زنجیره تولید 
صنعت چاپ است. وی خاطرنشان کرد: تامین مواد اولیه 
و ثبت سفارش صنعت چاپ قم نسبت به استان های دیگر 

وضعیت مطلوب تری دارد.
همچنین درپایان این آیین از برگزیدگان هشتمین جشنواره 
و  پوستر  بندی،  بسته  حوزه  در  قم  استان  چاپ  صنعت 
منشورات و کارتن سازی و نوآوری با اهدای لوحی تقدیر و 
تجلیل به عمل آمد. همچنین دراین جشنواره برند"چاره جو" 
برای بررسی مشکلات و افت وخیزهای صنعت چاپ استان 
در حوزه نشر، بسته بندی و چاپ توسط جهاد دانشگاهی قم 

معرفی شد.

مدیر قرارگاه کمک های مردمی قم درشهر پل دختر  خبرداد

مشارکت مردم قم درساخت ۱۵۰ خانه 
مناطق سیل زده پلدختر

قرارگاه  این  گفت:  پل دختر،  درشهر  قم  مردمی  کمک های  قرارگاه  مدیر 
از ابتدای سیل فروردین ماه امسال تاکنون درمناطق سیل زده مشغول ارائه 
خدمت می باشد و تاکنون در ساخت ۱۵۰ خانه آسیب دیده پلدختر مشارکت 
داشته است.  محمد خامه یار افزود: تامین مصالح ساختمانی، کمک های 
بلاعوض و تلاش برای تکمیل خانه های آسیب دیده از جمله اقدام های این 
قرارگاه در استان لرستان است. وی با بیان اینکه قرارگاه کمک های مردمی 
قم درشهر پلدختر خود را متعهد به کمک رسانی به مناطق سیل زده می داند، 
ادامه داد: فعالیت های گسترده و حضور مستمر این قرارگاه در مناطق سیل زده 
موجب جلب اعتماد و رضایت مندی مردم این مناطق شده است. مدیرقرارگاه 
این  فعالیت های  اینکه  بر  تاکید  با  کمک های مردمی قم درشهر پل دختر، 
فعالیت های  قرارگاه  می یابد،  افزود:  ادامه  امسال  پایان  تا  حداقل  قرارگاه 
نوع  اساس  بر  خدمات  این  که  می کند  ارائه  مختلف  درحوزه های  متنوعی 
نیاز مردم مناطق سیل زده  که برای برخی از این خانواده ها کمک هزینه یک 
امسال، ۲  فروردین ماه  سیل  اثر  بر  داد:  ادامه  وی  شده است.  تعریف  ساله 
مدرسه در پلدختر با جمعیت دانش آموزی بیش از یک هزار و ۴۰۰ دانش آموز 
تخریب شده بود که به دلیل اهمیت موضوع، ساخت این مدرسه ها در اولویت 
قرارگرفت و با کار جهادی انجام شده این مدارس پیش از مهرماه تکمیل شد. 
خامه یار با بیان اینکه احداث این خانه ها از طریق کمک های مسلمانان هند 
احداث شده است، گفت: آنان بلغی بالغ بر ۱۲ میلیارد ریال برای کمک به 
مناطق سیل زده اهدا کردند که این کمک توسط نماینده رهبر معظم انقلاب 
در هند به این قرارگاه داده شد. وقوع سیل در روزهای نخستین سال جاری 
منجر به خسارت های جانی و مالی فراوان در استان های مختلف کشور شد. 
کمک رسانی به مناطق سیل زده و اعزام گروه های جهادی از سراسر کشور به 
این مناطق از همان روزهای ابتدایی آغاز و با فروکش کردن سیل، روند تعمیر 
و بازسازی خسارت های سیل به خانه ها و زیرساخت های شهری و روستایی 
شدت گرفت. با گذشت بیش از هشت ماه از سیل فروردین ماه امسال،  همچنان 
گروه های مختلف جهادی در مناطق سیل زده مشغول ارائه خدمت وهمچنین  

تعمیر، بازسازی و احداث خانه در مناطق سیل زده هستند.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم خبرداد

اکران تئاتر خواهر عشق در قم از 6 آذر
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم گفت: تئاتر خواهر 
عشق پژوهشی از زندگی حضرت فاطمه معصومه)س( است و از روز ۶ آذر در 
تالار مرکزی شهر اکران خواهد شد. ابوالقاسم مقیمی با اشاره به برنامه ریزی 
صورت گرفته برای اجرای برنامه های هنری در ایام “روز قم”، اظهار کرد: از ۲۳ 
ربیع الاول که به مناسبت سالروز ورود حضرت معصومه)س( به شهر قم با این 
عنوان نامگذاری شده است، برنامه های متنوعی تدارک دیده شده تا نخستین 
سال نامگذاری این ایام به عنوان “روز قم” گرامی داشته شود. مدیرعامل سازمان 
فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم یکی از برنامه های هنری این هفته را 
اجرای تئاتر عنوان کرد و افزود: با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته برای 
روز قم با کمک گروه های هنری  شهر قم، سازمان فرهنگی برنامه ای برای اکران 
تئاتر خواهر عشق در شهر قم را در دستور کار دارد. مقیمی با اشاره به محتوا 
و مفهوم این تئاتر که مرتبط با حضرت فاطمه معصومه)س( است، افزود: تئاتر 
خواهر عشق پژوهشی از زندگی حضرت فاطمه معصومه)س( است و از روز ۶ 
آذر در تالار مرکزی شهر اکران خواهد شد. وی اذعان کرد: هنرمندان برجسته 
و  ایفای نقش خواهند کرد  تئاتر  این  با کارگردانی استاد طاهری در  استان 
امیدواریم شهروندان با حضور پرشور در این تئاتر فاخر ۱۰ شب از آن بهره مند 
شوند. مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با تاکید بر اینکه 
طی سال های اخیر مردم محوری در دستور کار برنامه های سازمان بوده است، 
خاطرنشان کرد: به همین خاطر جشن های محله ای را در دستور کار قرار دادیم و 
تلاش داشتیم مستقیما مردم را درگیر ایام و مناسبت های مذهبی و آیینی کنیم.

 
مدیر عامل سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد

آغاز عملیات اجرایی پروژه نقش 
برجسته دیواره های زیر گذر بسیج 

مدیر عامل سازمان زیباسازی شهرداری قم گفت :همزمان با هفته بسیج 
عملیات اجرایی نقش برجسته در دیواره های زیرگذر بسیج آغاز شد.

بهسید محمد موسوی منش مدیر عامل سازمان زیباسازی شهرداری قم با 
اعلام این خبر افزود: این طرح با هدف بهسازی و زیباسازی جداره های این 
زیرگذر و اجرای طرح و نقشه ماندگار با فلسفه وجودی بسیج در این زیرگذر اجرا 
خواهد شد. وی ضمن بیان لزوم جداره سازی های ماندگار با موضوع فرهنگ 
ایثار و شهادت در سطح شهر اظهار داشت: شهر قم امانتدار مردان خدا و 
شهیدان جنگ تحمیلی و مدافعین حرم بوده و براساس فرموده مقام معظم 
رهبری )مدظله العالی(که زنده نگهداشتن یاد شهدا کمتر از شهادت نیست، 
این اثر هنری با مضامین در رثای رشادت های رزمندگان و بسیجیان در هشت 
سال دفاع مقدس و انتقال پیام ایثار و شهادت  به اجرا در خواهد آمد. مدیر عامل 
سازمان زیباسازی شهرداری قم با اشاره به استفاده از توان و ظرفیت های شهر 
قم در اجرای این اثر گفت: تمامی مراحل طراحی و اجرای این طرح توسط 
هنرمندان قمی و با استفاده از مواد و متریال ساخت داخل انجام خواهد شد. 
پنج  زیباسازی جداره های  اجرائی  آغاز عملیات  از  موسوی منش همچنین 
زیرگذر دیگر در شهر قم با متریال ماندگار در مناطق مختلف خبر داد و خاطر 
نشان کرد: طبق برنامه ریزی های انجام شده اجرای این طرح ها تا پایان امسال 
به اتمام خواهد رسید تا همزمان با آغاز سال جدید شاهد چهره ای جدید و 

هنرمندانه در سطح شهر قم باشیم.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم  خبرداد

راه اندازی رینگ حرم با بیش از ۱۰ 
دستگاه اتوبوس

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از راه اندازی رینگ حرم با بیش از 
۱۰ دستگاه اتوبوس در طراحی جدید خطوط اتوبوسرانی خبر داد.

ارتقاء  برای  اتوبوسرانی  به اهمیت ساماندهی خطوط  توجه  با  یزدی  امیر 
داشت:  اظهار  اتوبوس،  از  شهروندان  رضایتمند  استفاده  و  خدمات رسانی 
اتوبوس با عنوان یکی از خطوط حمل ونقل عمومی و ایمن نیازمند توجه و نگاه 

ویژه ای در ایران به خصوص قم است.
کاهش  برای  تأسف  ابراز  با  قم  شهرداری  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل 
استفاده شهروندان از خطوط اتوبوسرانی برای سفرهای درون شهری، افزود: 
امیدواریم با اقدامات انجام شده در سازمان اتوبوسرانی در یک سال گذشته 
مانند اورهال کردن اتوبوس های فرسوده و خرید اتوبوس های جدید درصد 
رضایتمندی مردم را افزایش دهیم. یزدی به راه اندازی رینگ اطراف حرم اشاره 
کرد و گفت: یکی از مواردی که در ساماندهی خطوط اتوبوسرانی موردتوجه 
کارشناسان این حوزه بوده راه اندازی رینگ حرم به عنوان خط اتصال همه 
خطوط است. وی یکی از راهکارهای کاش ترافیک هسته مرکزی شهر قم را 
عدم مورد اتوبوس ها به این محدوده دانست و تصریح کرد: با توجه به طراحی 
جدید خطوط اتوبوسرانی، مقصد اتوبوس ها در همه مسیرها تا نزدیکی حرم 
است. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم حلقه اتصال همه خطوط 
به هم و دسترسی مردم به حرم مطهر را رینگ طلایی اطراف حرم اعلام کرد و 
گفت: تعدادی اتوبوس با برنامه پیمایش محور به جای مسافر محور در این رینگ 
با زمان بندی مشخص در توقف کار می کنند. یزدی زمان ورود هر اتوبوس به 
ایستگاه را ۵ دقیقه دانست و خاطرنشان کرد: تعداد ۱۰ تا ۱۲ اتوبوس و با توجه 
به نیاز و حجم تردد مسافر در ایام خاص در این رینگ تردد کرده و در صورت نیاز 

تعداد اتوبوس ها افزایش خواهد یافت.

مدیر عامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر :
وام نوسازی مسکن برای مردم جذاب نیست

مدیر عامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر گفت: وام نوسازی 
مسکن به دلیل مقدار سود و دوره بازگشت برای مردم جذاب نیست.

علیرضا خاکی با اشاره به اقبال کم مردم به وام مسکن، اظهار کرد: این وام 
برای مردم جذاب نیست چرا که تنها ۵۰ میلیون تومان و با دوره بازگشت ده ساله 
است. مدیر عامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر با توجه به اینکه 
سود این وام ۹ درصد اعلام شده اما در نهایت ۱۸ درصد می شود، افزود: این 
وام آنقدر اقتصادی نیست که مردم از آن استقبال کنند. خاکی با اشاره به اینکه 
در قسمت عمده بافت فرسوده تراکم سه طبقه داده می شود، گفت: با عقب 
نشینی که این خانه ها معمولا دارند ۱۰۰ درصد سطح اشغال را هم می گیرند و 

همچنین ۱۵۰ میلیون تومان وام برای سه طبقه ساختمان.

حبس بدهکاران مهریه ممنوع شد
مدیرعامل ستاد دیه کشور گفت: بر اساس مصوبه اخیر وکلای ملت حبس حتی بازداشت موقت محکومان 
مالی موضوع مهریه طبق نص قانون ممنوع شد.سید اسدالله جولایی با تشریح دستور کار کمیسیون قضایی 
و حقوقی مجلس شورای اسلامی در تاریخ بیست و هفتم آبان ماه اظهار کرد: در معیت نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی و با حضور معاون حقوقی قوه قضائیه و نمایندگانی از وزارت دادگستری، سازمان زندان های 
کشور و سازمان ثبت املاک و اسناد کشور ضمن بررسی جزئیات طرح الحاق سه تبصره به ماده ۱۱ قانون 
نحوه اجرای محکومیت های مالی )مصوب سال ۱۳۹۴( حاضرین در نشست تعیین کردند کلیات ماده 
واحده ای که با محوریت کاهش حداکثری بدهکاران غیربزهکار تهیه شده است، مورد تایید بوده و پیرو آن 
دو تبصره به ماده ۷ و یک تبصره به ماده ۱۱ قانون محکومیت های مالی الحاق می شود.وی افزود: بر اساس 
تبصره الحاقی به ماده هفت قانون محکومیت های مالی، حبس یا بازداشت بدهکاران مالی من جمله متعهدان 
موضوع تادیه مهریه ممنوع گردید، مگر در صورتی که زوجه ملائت مالی محکوم علیه و امتناع وی از پرداخت 
محکوم به را اثبات نماید. مدیرعامل ستاد دیه کشور گفت: به دلیل نوسان قیمت سکه در بازار که در پاره ای 

مواقع قیمت آن رشدی ۲۰ درصد داشت، موضوع تعدیل هم با عنایت به همین تغییرات اعمال می شود.

علی صوفی: احتمال ائتلاف اصلاح طلبان با اعتدالیون وجود دارد
علی صوفی درباره استراتژی اصلاح طلبان در انتخابات مجلس به نامه نیوز گفت: مشارکت اصلاح طلبان 
در انتخابات مجلس شورای اسلامی قطعی است اما هنوز درباره استراژی نحوه حضور بحث نشده است. در 
واقع نظرات و دیدگاه های مختلفی وجود دارد که به نقطه مشترک نرسیده است. وی درباره احتمال ائتلاف با 
جریان اعتدال توضیح داد: مشارکت با نامزدهای اصلاح طلب مسلم و قطعی است اما درباره ائتلاف با جریان 
حامی دولت یا همان اعتدال، نفیا و اثباتا موضع مشخصی اتخاذ نشده چون اصلاح طلبان درباره این موضوع 
نظرات متفاوتی دارد. در مجموع نظر شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان تعیین کننده خواهد بود. 
دبیرکل حزب پیش روی اصلاحات یادآور شد: در حال حاضر تصمیم شورای عالی سیاست گذاری اصلاح 
طلبان برای همکاری انتخاباتی با جریان حامیان دولت )اعتدال( مشخص نیست، البته امکان دارد بعد از ثبت 

نام نامزدها و اعلام نظر رسمی شورای نگهبان درباره تأییدصلاحیت ها این بحث ها هم مطرح شود.

»معاونان مدرسه« هم باید تدریس کنند 
معاون برنامه ریزی و توسعه منابع آموزش و پرورش گفت: در طرح طبقه بندی مشاغل معلمان پیش بینی 
شده، معاونان مدارس هم باید در هفته تا ۱۰ ساعت تدریس را داشته باشند.»علی اللهیار ترکمن« معاون 
برنامه ریزی و توسعه منابع آموزش و پرورش در واکنش به صحبت های وزیر آموزش و پرورش مبنی بر اینکه 
در زمان کمبود معلم می توانیم از معاونان مدرسه استفاده کنیم، گفت: در طرح طبقه بندی مشاغل معلمان 
پیش بینی شده، معاونان مدارس هم باید در هفته تا ۱۰ ساعت تدریس را داشته باشند. این طرح جدید 
نیست و قرار نیست این طور فکر کنم که چون معلم نداریم یک کار غیرقانونی انجام دهیم.خیر، اینطور 
نیست، بلکه ظرفیت های این امر در قانون پیش بینی شده است. بنابراین معاونان مدارس هم به طور قانونی 

یک حجم تدریس هفتگی خواهند داشت.

جام جهانی کشتی فرنگی در ایران لغو شد 
کمیته اجرایی اتحادیه جهانی کشتی برگزاری رقابت های جام جهانی کشتی فرنگی در ایران را لغو کرد.

به گزارش ایسنا، کمیته اجرایی اتحادیه جهانی کشتی روز یک شنبه جلسه ای را در استانبول ترکیه برگزار 
کرد که در پی آن برگزاری رقابت های جام جهانی کشتی فرنگی ۲۰۱۹ در تهران را به دلیل آنچه بروز اتفاقات 
اخیر در ایران خوانده به حالت تعلیق درآورد.اتحادیه جهانی کشتی مدعی شده که کشورهای ژاپن و 
مجارستان نیز اعلام کرده اند که از حضور در جام جهانی تهران خودداری خواهند کرد.بنا بر اعلام اتحادیه 
جهانی کشتی این تصمیم بر اساس توصیه برخی کشورها و برای جلوگیری از بروز هرگونه اتفاق احتمالی 
برای ورزشکاران گرفته شده است. رقابت های جام جهانی کشتی فرنگی ۲۰۱۹ قرار بود روزهای پنج شنبه و 

جمعه هفته جاری به میزبانی سالن ۱۲ هزار نفری مجموعه ورزشی آزادی تهران برگزار شود.

مازنی خطاب به رحمانی فضلی: استعفا بده
نماینده مردم تهران گفت: توصیه ام به ایشان این است که یک بار به عنوان یک مسئول سیاسی در ایران 
بار مسئولیت یک اتفاق را بپذیرد و با جوانمردی از وزارت کشور استعفا دهد تا وقت مردم و مجلس برای 
استیضاح و شنیدن پاسخ های ایشان به سوال گرفته نشود. چون آنچه مسلم است مدیریت ایشان باعث 
خسارت هایی به کشور شده است. خسارت هایی که تنها مرهم آن بر آلام مردم در شرایط فعلی استعفای 

رحمانی فضلی از وزیر کشور است.

عدم شماره گذاری "پراید" و " پژو ۴۰۵" از سال آینده 
سردارسیدکمال هادیانفررئیس پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا در پاسخ به سوالی درباره روند شماره 
گذاری خودرو های ناایمن در سال آینده اظهار کرد: دو خودرو "پراید" و " ۴۰۵" بیشترین آسیب را در 
تصادفات دارند؛ بنابراین طی مذاکرات جدی با مسئولان مربوطه به این نتیجه رسیده ایم که این دو خودرو 
در سال آینده شماره گذاری نشوند و قطعا تحقق این موضوع را دنبال می کنیم و این می طلبد که یک 

خودروی مناسب و ایمن، جایگزین این دو خودرو شود.

با حضور مسئولان و قشرهای مختلف مردم ولایتمدار و انقلابی قم ؛

پیکر آیت الله میرمحمدی در قم تشییع به خاک سپرده شد

 پیکر مطهر آیت الله سید ابوالفضل میرمحمدی زرندی نماینده مردم تهران در مجلس خبرگان رهبری 
،عصر دوشنبه با حضور روحانیان و فضلای حوزه، طلاب، برخی از مسئولان و قشرهای مختلف مردم 

ولایتمدار و انقلابی قم تشییع و در حرم حضرت معصومه )س( به خاک سپرده شد. 
آیین تشییع پیکر این عالم مجاهد و خستگی ناپذیر پس از قرائت آیه هایی چند از کلام الله مجید از 

مسجد امام حسن عسکری )ع( آغاز شد و تا حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( ادامه پیدا کرد.
پیکر آیت الله میر محمدی پس از طواف گرداگرد مضجع شریف و نورانی کریمه اهل بیت )س( و اقامه 
نماز میت توسط  آیت الله سید موسی شبیری زنجانی از مراجع تقلید در مسجد بالاسر حرم حضرت 

معصومه )س( دفن شد.
در این آیین آیات علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور، سید احمد خاتمی عضو هیات رئیسه 
مجلس خبرگان رهبری، عباس کعبی عضو خبرگان رهبری، موسوی تبریزی رئیس مجمع محققین 
و مدرسین حوزه علمیه قم و حجج اسلام سید یاسر و سید حسن خمینی، اعضای دفتر رهبر معظم 
انقلاب و نمایندگان بیوت مراجع تقلید حضور داشتند. مراسم گرامیداشت نخستین شب ارتحال این 
فقیه وارسته دیشب از سوی رهبر معظم انقلاب در شبستان امام )ره( حرم حضرت معصومه برگزار شد.

 
استاندار قم:

مدیران دستگاه های اجرایی ارتباط بی واسطه با مردم 
داشته باشند

 استاندار قم در بخشنامه پنج ماده ای، مدیران کل دستگاه های اجرایی استان را موظف کرد تا با مردم 
ارتباط و تعامل بی واسطه داشته باشند. 

به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی استانداری قم، بهرام سرمست در این بخشنامه، مدیران کل 
دستگاه های اجرایی استان را موظف به تعیین زمان و ساعت مشخصی برای انجام ملاقات مردمی و 
دیدارهای چهره به چهره کرد. در این بخشنامه آمده است: با عنایت به تاکیدات مقام معظم رهبری 
مدظله العالی، ریاست محترم جمهوری و در راستای اجرای بخشنامه شماره ۲۱۴۱/۸۲۶۳۹ مورخ 
سامد  بستر  در  مردمی  ارتباطات  مدیریت  نظام نامه  بند ۳-۸  وزیران،  محترم  هیأت   ۱۳۹۶/۷/۵
)موضوع مصوب شمارة ۲۰۶/۹۲/۶۳۳۰ مورخ ۱۳۹۲/۴/۵ شورای عالی اداری( و ماده ۲۳ منشور 
حقوق شهروندی در خصوص برگزاری دیدار چهره به چهره )ملاقات مردمی( مدیران دستگاه های 
اجرایی به منظور ارتباط نزدیک و مستمر با مردم، آگاهی از مشکلات ایشان و اهتمام در رفع آن ها با 
ارج نهادن به حقوق شهروندی همراه با تکریم و حفظ کرامت انسانی در دستگاه های تحت مدیریت، 
جهت بهره گیری کامل از ظرفیت ها، افزایش رضایتمندی شهروندان و یکسان نمودن شیوه برگزاری 
برنامه های دیدار چهره به چهره در سطح استان، نکات ذیل جهت اطلاع، اهتمام ویژه در رعایت دقیق 

آن ها به منظور اجرا و انعکاس به واحدهای زیرمجموعه ابلاغ می گردد.
در ادامه این بخشنامه تصریح شده است: پیرو ابلاغ قبلی، کلیه مدیران موظف اند بااطلاع رسانی 
قبلی به عنوان روز و ساعت دیدار مردمی در محل دفتر خود، ملاقات و گزارش مربوط به دیدارهای خود 
را با مشخصات فردی ارباب رجوع برابر جداول ارسالی در پایان هر فصل با امضای مدیر دستگاه به اداره 

کل مدیریت عملکرد، بازرسی و امور حقوقی استانداری ارسال نمایند.
بخشنامه ادامه یافته است: به استناد مواد ۲۰ و ۲۲ منشور حقوق شهروندی، کلیه دستگاه ها 
موظف اند ضمن بررسی سریع موضوعات مطروحه از سوی شهروندان، نتیجه نهایی اقدام به نحو 
مقتضی به اطلاع متقاضیان  رسانده شود. بخشنامه حاکی است: کلیه مدیران استان موظف اند در 
صورت دعوت اداره کل مدیریت عملکرد، بازرسی و امور حقوقی استانداری جهت پاسخگویی برخط 
در مرکز سامد استان )سامانه ۱۱۱( در زمان مشخص شده ،شخصا حضور یافته و به صورت تلفنی 
پاسخگوی شهروندان محترم باشند. در این بخشنامه به اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل 
استانداری تاکید شده با هماهنگی روابط عمومی دستگاه ها و صداوسیما نسبت به اطلاع رسانی 
دیدارهای چهره به چهره مدیران محترم اقدام نماید. در این بخشنامه اضافه شده است: اداره کل 
مدیریت عملکرد، بازرسی و امور حقوقی استانداری با اتخاذ تدابیر و راهکارهای لازم نسبت به اجرای 
صحیح برگزاری ملاقات مردمی اقدام و گزارش پایانی و جمع بندی دیدار دستگاه های اجرایی را مطابق 

با دستورالعمل ابلاغی به استاندار گزارش نمایند.

کارشناس هواشناسی قم:

میزان بارش ها در قم 44.2 درصد افزایش یافته است
 کارشناس آمار اداره کل هواشناسی قم گفت: میزان بارش ها از ابتدای سال زراعی جاری)اول مهرماه 

امسال( تاکنون دراین استان نسبت به مدت مشابه سال گذشته،  ۴۴.۲ درصد افزایش  یافته است. 
احمد میاندشتی   با بیان این که میزان بارش ها در بلندمدت)۳۰ سال گذشته( ۲۱.۶ میلی متر بوده 
است، افزود:  بارش های ثبت  شده در سال زراعی جاری نسبت به بازه زمانی بلندمدت ۱۰۴.۵ درصد 
رشد نشان می دهد. وی ادامه داد: بیشترین میزان بارندگی در بخش کهک با ۵۸ میلی متر و کمترین 
میزان بارش نیز در بخش سلفچگان با ۳۸.۵ میلی متر ثبت  شده است. به گفته میاندشتی، بارش های 
امسال نسبت به سال گذشته و میانگین بلندمدت مطلوب بوده است و امیدواریم تا پایان امسال به 

همین منوال ادامه یابد.
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به دیدن یکدیگر روید تا یکدیگر را 
دوست داشته باشید و دست یکدیگر را 

بفشارید و به هم خشم نگیرید.

سه شنبه - پنجم آذرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4927

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

سالانه ۱۰ هزار عنوان کتاب درقم چاپ می شود

طرح: علیرضا پاکدل

بالاخره یه چیزی ارزون شد!

استاندار قم بر ضرورت پاکسازی چهره شهرمقدس قم از معتادان متجاهر تاکید کرد. 
بهرام سرمست در جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر که در سالن جلسات 
امام جواد )ع( استانداری قم برگزار شد، ضمن تبریک هفته بسیج و تاکید بر حفظ روحیه 
بسیجی در شئونات مختلف زندگی، به ماهیت شورای هماهنگی مبارزه مواد مخدر اشاره 
و اظهار کرد: تعامل، هم افزایی و اهتمام جدی فرا سازمانی مدیران برای برنامه ریزی مدون 

در مسیر اجرای سیاست های کلان استان در مبارزه با مواد مخدر ضروری است.
استاندار قم با تاکید بر وظیفه هر یک از اعضای شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر 
استان، بر عزم و مدیریت جهادی دستگاه ها در مسیر مسیر اجرایی شدن مصوبات 

جلسات تاکید نمود.
سرمست با بیان لزوم مسئولیت پذیری هر یک از دستگاه ها در مبارزه با مواد مخدر، ادامه 

داد: توفیقات استان در امر دستگیری و مقابله با مواد مخدر قابل توجه است و لازم است 
تا در زمینه غربالگری معتادان و مدیریت ورودی در بحث مواد مخدر بیش از پیش فعالیت 

شود.
وی با تاکید بر ضرورت  پاکسازی چهره شهرمقدس قم از معتادان متجاهر، تصریح کرد:  
مدیران شهری در اجرای طرح های مصوب در زمینه مصون سازی محیط شهر از  چنین 

صحنه های دور از شان و جایگاه قم اقدام کنند.
مقام عالی دولت در استان با بیان لزوم فعالیت های فرهنگی در حوزه پیشگیری و مبارزه 
با مواد مخدر، خاطر نشان کرد: تمام ظرفیت دستگاه ها و بخش های استان در حوزه 
پیشگیری و آموزش خانواده ها و بهبود یافتگان و  مراقبت های بعد از خروج از زندان  بکار 

گرفته شود.

استاندار قم تاکید کرد

لزوم پاکسازی چهره شهر قم از معتادان متجاهر

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: 
قم  بانکی  منابع  حجم  تومان  میلیارد  هزار  از ۱۳  بیش 
بوده که ۴ هزار میلیارد تومان از آن در مسیر تولید هدایت 

شده است. 
هشتمین  دراختتامیه  دوشنبه  روز  غضنفری  مهرداد 
شهر  مرکزی  تالار  در  قم  استان  چاپ  صنعت  جشنواره 
تصریح کرد: تا پایان سال ۹۶ رقمی که از این منابع درحوزه 
تولید مصرف می شد که رقم آن کمتر از یکهزار میلیارد 

تومان بود.
وی سیاست گذاری قم در رونق تولید و استفاده از منابع 
بانکی را مورد توجه قرارداد و گفت: باید تا چند سال آینده 

۸۰ درصد از منابع بانکی درحوزه تولید مصرف شود.
وی بیان کرد: برای دستیابی به اهداف کلان اقتصاد 
مقاومتی باید نگاه ویژه ای به موضوع عدالت با محوریت 
مردم، توان داخلی و استفاده از مدرن ترین ماشین آلات 

صنعتی صورت بگیرد.
غضنفری گفت:  قم از نظر جغرافیایی به ۶۰ درصد از 
قطب های اصلی صنعت کشور ارتباط نزدیکی دارد و محور 
مواصلاتی ۱۷ استان کشور است که باید از این ظرفیت و 

جایگاه برای توسعه و پیشرفت استان به درستی استفاده 
شود.

وی اضافه کرد: حمایت از سرمایه گذاران با اهلیت بخش 
خصوصی پیش زمینه توسعه و رونق استان قم است.

وی اظهار داشت: مسئولان استان نسبت به جذب کامل 
بسته های حمایتی اقتصادی دولت اهتمام به خرج داده و 

تسهیلات آن را به صورت کامل جذب کنند.
شدن  بیکار  از  جلوگیری  کرد:  خاطرنشان  غضنفری 
حتی یک کارگر، خط قرمز تمام سیاست های اقتصادی و 

حمایتی در استان قم است.
وی در ادامه اهمیت صنعت چاپ را مورد توجه قرار داد و 
گفت: این صنعت در استان قم دارای مزیت نسبی و ارزش 
افزوده است. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
قم اضافه کرد: صنعت چاپ از صنایع اصلی استان بوده 
که چندین صنعت دیگر آن به صورت مستقیم به آن مرتبط 
هستند. وی گفت: برای رونق هر چه بیشتر صنعت چاپ 
توجه  این صنعت  اولیه  تامین  به  باید نسبت  قم  استان 

بیشتری انجام بگیرد.
وی اضافه کرد: نوسازی تکنولوژی و مدرن کردن ماشین 

توسعه  و  رونق  مسیر  در  حرکت  برای  صنعت  این  آلات 
اجتناب ناپذیر است.

از  نباید  نشر  و  چاپ  داشت: صنعت  اظهار  غضنفری 
محصولات  و  کتاب  پدیدآورندگان  گردد،  جدا  یکدیگر 

فرهنگی باید به صورت مشترک سنجیده شوند.
این  قم،  ویژگی های جغرافیایی  به  توجه  با  وی گفت:  
استان می تواند به جایگاه نخست صنعت چاپ و نشر کشور 

تبدیل شود.
بیان  قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
کرد: صنعت چاپ استان بدون اینکه استفاده ویژه ای از 
تسهیلات دولتی داشته باشد به بالندگی و پیشرفت های 

قابل توجه دست پیدا کرده است.
به  نسبت  استان  چاپخانه داران  گفت: اتحادیه  وی  
استفاده و جذب تسهیلات بانکی برنامه های اقتصادی 

خود را ارائه دهند.
تا ۳۰ درصد  وی تصریح کرد: شهرک چاپ و نشر قم 
پیشرفت فیزیکی داشته و روند واگذاری اراضی آن نیز تا 
۷۰ درصد صورت گرفته است که می تواند در رونق صنعت 

چاپ موثر باشد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

4 هزار میلیارد تومان از منابع بانکی قم در مسیر تولید قرار گرفت

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( با بیان اینکه قم کمترین آشوب و بهترین 
راهپیمایی را در سطح کشور داشت، تصریح کرد: مردم ولایتمدار استان پای نظام اسلامی و 

حاکمیت دینی خود ایستاده اند.
آیت الله سید محمد سعیدی شامگاه یکشنبه در دیدار رئیس سازمان عقیدتی سیاسی ناجا 
که در حرم مطهر کریمه اهل بیت)ع( برگزار شد، اظهار داشت: نیروی انتظامی افتخار بزرگی 

برای کشور است.
وی افزود: هر جا که حق، احکام و شریعت در جامعه اسلامی به خطر افتاد و منکر در 
جامعه رواج پیدا کرد، غیرت دینی و انسانی افراد اقتضا می کند که در قبال مفسده جویان و 
آشوبگران بایستند. تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( گفت: مقام معظم رهبری از 

تصمیم سران قوا حمایت کردند و بیانات ایشان فصل الخطاب است.
وی ادامه داد: هر دستگاهی که مقام معظم رهبری مأموریتی برای آن محول کردند باید 
با تمام توان و استعداد و به نحو احسن مأموریت خود را دنبال کند تا بتواند موفق شود. آیت 
الله سعیدی تصریح کرد: دشمنان هر ۱۰ سال فتنه و آشوبی را به بهانه های مختلف راه 

می اندازند که باید با آن مقابله کرد.
مسئولان بهانه به دست دشمنان و مغرضان ندهند

وی با بیان اینکه مسئولان کشور نقش مهمی در پیشگیری از بروز اعتراضات و نارضایتی ها 

بهانه به دست  برنامه ها و طرح هایشان  باید در موضع گیری ها،  افزود: مسئولان  دارند، 
دشمنان و مغرضان ندهند.

امام جمعه قم با بیان اینکه حساب آشوبگران از معترضان جدا است و با هم یکی نیستند، 
اظهار داشت: تنها آشوبگران آتش می زنند، تخریب می کنند و جامعه را به هم می ریزند و 
از مطالبات به حق مردم سوءاستفاده کرده و این ظلم بزرگی است که اغتشاشگران در حق 
ملت روا داشته اند. آیت الله سعیدی ادامه داد: مردم با راهپیمایی های اخیر به صحنه آمده و 

موضع خودشان را در برائت از اغتشاشگران اعلام کردند.
نماینده ولی  فقیه در استان قم تأکید کرد: آشوبگران که بنابر اعترافاتشان سازمان یافته 
بودند، بی پروا، بی حیا و ستمکارانه خسارت مادی سنگینی به کشور زدند که باید دستگاه 
قضایی در اسرع وقت عادلانه و قاطعانه با آن ها برخورد کند. وی گفت: عملکرد نیروی 
انتظامی، سپاه، بسیج و دستگاه قضائی در حوادث اخیر شایسته تقدیر است. آیت الله 
سعیدی ضمن تمجید از حمایت مردم با بصیرت کشور، افزود: مسئولان باید قدر این مردم 
را بدانند و صادقانه، شفاف، باتدبیر و بامتانت آن ها را در جریان برنامه های دولت قرار دهند و 
در جهت رفع مشکلات اقتصادی تلاش کنند. وی با بیان اینکه قم کمترین آشوب و بهترین 
راهپیمایی را در سطح کشور داشت، تصریح کرد: مردم ولایتمدار استان پای نظام اسلامی و 

حاکمیت دینی خود ایستاده اند.

آیت الله سعیدی:
قم کمترین آشوب و بهترین راهپیمایی را در سطح کشور داشت 

توجه  با  گفته  خشکبار  اتحادیه  رئیس 
از  خشکبار  قیمت  درصدی  کاهش ۴۰  به 
ابتدای سال تا کنون و افزایش تولید، افزایش 

قیمتی در شب یلدا نخواهیم داشت.


